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یاد  د  اشت

 شهرآورد صدم در شرایطی برگزار شد که تا لحظه نگارش 
این یادداشــت خبری از حضور بانوان در این بازی زیبا 
نیست. مخالفان حضور بانوان در شهرآورد دلایلی برای 
عدم حضور آنــان دارند که منطقی نیســت چرا که در 

سنوات گذشته در همین استادیوم آزادی ...

شهرآورد صدم و بانوان ناراضی

مخالفان جمهوری اســلامی که از قضا خارج از کشــور 
گردهم جمع آمدند تا به نحوی با همگرایی و اشتراک نظر 
بتوانند به خیال خود یک قدرت واحد درست کنند خیلی 
زودتر از آنچه فکر می شد کارشان به پایان رسید. هر چند 

که از ابتدا نیز پیش بینی می شد...

 تیر خلاص بر پیکره منشور اپوزیسیون
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صفحه 4

گزارش »آرمان ملی« از قصور پزشکی به ویژه در مراکز درمانی شهرستان ها

طبابت یا تجارت؟
 مصاحبه شونده در سال های اخیر، قصد مهاجرت معکوس و خدمت به وطنش را داشته و می گوید: 

تنها گناه ما زندگی در شهری مرزی و محروم است که از داشتن پزشکان حاذق محرومند
 آرمان ملی: عصر یک روز بهاری برای زیارت به امامزاده صالح)ع( در تجریش تهران رفته بودم که مردی میانسال نظرم 
را جلب کرد، در گوشه ای از حیاط امامزاده محزون با لباسی مشکی نشسته و با چشم هایی اشک آلود به گنبد امامزاده 

خیره شده بود. ساعتی گذشت و زیارتم تمام شد...

آرمان ملی: بی توجهی برخی بانک ها به درخواست وام های خرد متقاضیان برای واحدهای تولیدی کوچک یا حتی 
درخواست دریافت تسهیلات برای برخی از مصوبه ها در حالی صورت می گیرد که بسیاری از تسهیلات کلان به افرادی 

با استناد به فعالیت های اقتصادی بر روی کاغذ تعلق می گیرد...

آرمان ملی:  مهم ترین اولویت های سیاست خارجی کشور در سال 140۲ 
چیست؟آیا  طرفین در سال جاری به صورت جدی به دنبال احیای برجام 

خواهند بود؟ با توجه به اخبار منتشر شده...

پرسپولیس یک - استقلال صفر

  قرمز ها فاتح دربی 100

صفحه 11

تاکید مقام معظم رهبری بر وجود سلیقه ها و نگاه  های متفاوت در جامعه:

عقاید مختلف در کنار هم

صفحه 9

صفحه 2

   دشمن مایل است مردم به خاطر عقاید مختلف باهم بجنگند
   در یک جامعه نگاه های مختلفی هست اما همه باید در کنار هم زندگی کنند 

   مسئولان کشورمانع همدیگر نشوند؛ راه را برای همدیگر هموار کنند

حسن بهشتی پور در گفت وگو با»آرمان ملی«:

  تـــوافق موقت نمی تواند 
به اقتصاد ایــران کمک کند

طرفین دوباره به میز مذاکره بازخواهند گشت

شهرآورد صدم و بانوان ناراضی

 شهرآورد صدم در شرایطی برگزار شــد که تا لحظه نگارش این یادداشت 
خبری از حضور بانوان در این بازی زیبا نیســت. مخالفــان حضور بانوان در 
شــهرآورد دلایلی برای عدم حضور آنان دارند که منطقی نیســت چرا که در 
سنوات گذشته در همین اســتادیوم آزادی چند هزار نفر از بانوان فرهیخته 
ایرانی به تماشــای بازی فوتبال رفتند و هیچ مشــکل خاصی به وجود نیامد. 
اکنون جامعه ایران بعد از حوادث چند ماه گذشــته نیازمند آرامش اســت و 
یکی از وظایف مســئولین ایجاد زمینه آرامش در جامعه است و حضور زنان 
در ورزشگاه ها از دیدگاه بانوان یعنی اینکه نظام سیاسی ایران همان طور که 
مسئولین آن اعلام می کنند هیچ محدودیتی برای حضور زنان در عرصه های 
سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و ورزشــی قائل نیست. مسئولین با اجازه حضور 
زنان مستقیما این پپام را به جامعه منعکس می کنند که اعتماد لازم بین مردم 
و نظام سیاسی وجود دارد. آنگونه که مسئولین اعلام می کنند دشمنان ایران و 
نظام ایران تلاش دارند از هر روش و وسیله ای استفاده کنند که تضاد بین مردم 
و حاکمیت را افزایش دهند. از این منظر جلوگیری از حضور زنان در استادیوم 
آزادی و آن هم در بازی بین دو تیم تراز اول پایتخــت، پیام خوبی را انعکاس 
نمی دهد. چنین اقدامات و تصمیماتی بر میــزان نارضایتی در جامعه خواهد 
افزود چرا که بر میــزان بی اعتمادی عمودی)اعتماد بیــن مردم و حاکمیت( 
خواهد افزود. فوکویاما معتقد است که افزایش بی اعتمادی عمودی مستقیما 
موجب ایجاد نارضایتی در جامعه شده که روزگاری جلوه عمومی پیدا می کند. 
نباید به گونه ای تصمیم گرفت که جامعه در زمینه ورزش دو قطبی شود. امروز 
هستند در بین جمعیت بانوان که نگرش خاکستری به خواسته های مطرح شده 
زنان دارند، این افراد تحت تاثیر همین تصمیمات، به ســمت جمعیت بانوان 
منتقد پیش می روند. باید به گونه ای تصمیم گرفت که نیم جمعیت ایران خود 
را جدا از جامعه ندانند آن هم جمعیتی که در تمامــی زمینه های مدیریتی، 
علمی، اقتصادی و فرهنگی به پویایی رسیده است و در بسیاری از زمینه های 
دیگر دوشادوش مردان به فعالیت می پردازند. این امید وجود دارد که در آینده 

شاهد تصمیمات منطقی تر در این زمینه باشیم. 

احمد سالک :
به این وضع نمی گویند اداره کشور 

آرمان ملی: یک فعال سیاســی اصولگرا درباره انتقادها به عملکرد دولت 
رئیسی اظهار داشت: برای تحقق شعار سال »مهار تورم و رشد تولید«، دولت 
ابتدا براســاس اصول تجربه، شایسته ســالاری، تخصص، تعهد و کارآمدی 
پالایشی در کابینه انجام دهد.. این طوری که نمی شود کار کرد. احمد سالک 
گفت:  کسانی باید در رأس دستگاه های اجرایی قرار بگیرند که از خود سوابق 
موفق مدیریتی را در مسئولیت های گذشته به جای گذاشته باشند. دیگر دوره 
آزمون و خطا گذشته است. برای یک خودرو بازی سیاسی درمی آورند. امروز 
آقای رئیس جمهور یک حرف می زند، فردا وزیر صمت حرف دیگری می زند و 
پس فردا وزیر اقتصاد چیز دیگری می گویند. این عضو جامعه روحانیت مبارز 
اظهار کرد: امروز شاهد هســتیم وزیر صمت و وزیر اقتصاد در موضوع خودرو 
چه بلایی سر مردم می آورند. یکسری آدم هایی چند شــورا درست کردند و 
همین طور برای مردم  مشکل درست می کنند. اسم این اداره کشور نیست. در 
این اوضاع اگر مجلس این وزرا را استیضاح نکند چه کند؟ وی افزود: سر یک 
موضوعی وزیر مسکن آمد طرحی را در موضوع تثبیت قیمت ظرف یک سال 
بیان کرد، بعد آقای مخبر گفت »این طرح ۲ ساله اجرا می شود«، بعد مدتی وزیر 
اقتصاد اعلام کرد »کل این طرح را قبول ندارد«! این که اداره کشور نمی شود. 
پیشنهاد می کنم آقای رئیسی به گونه ای برای وزرایش تصمیم سازی کند که 

چرخ دنده های اداره کشور حداقل برای ۲ سال آینده هماهنگ عمل کنند.

این شعر معروف سعدی»بنی آدم اعضای یک پیکرند- که در آفرینش 
ز یک گوهرند، چو عضوی به درد آورد روزگار- دگر عضوها را نماند قرار، تو 
کز محنت دیگران بی غمی- نشــاید که نامت نهند آدمی« گواه ارجحیت 
انسان گرایی بر هر واقعیت دیگری  است. جامعه امروز ایران از ۸٥ میلیون 
انسان تشکیل شده است. آدم هایی که بر اساس موقعیت زمانی و مکانی شان 
شــکل و محتوا گرفته اند بنابرایــن موجودیت ســلیقه های متفاوت یک 
واقعیت بدیهی ا ست. خوشــبختانه فناوری و تکنولوژی در قالب داده های 
اجتماعی، سیاســی، فرهنگی و اقتصادی به عنوان تکانه ای مهم، جوامع 
کم تر توسعه یافته را به حرکت درآورده و به تعبیری بشر امروز را در مسیر 
رشد و توسعه قرار داده است. بنابراین همان طور که دنیای امروز با دنیای 
دیروز متفاوت است، انسان امروز نیز با انسان دیروز متفاوت است. بشر امروز 
به دلیل اتصال به خرد عمومی دهکده جهانی به دنبال بازتولید و بازتعریف 
معانی و مفاهیم گذشته است و همچنین به دنبال کشف بیشتر خود است. 
بشر امروز می داند اگر کنار صدها محقق نیز قرار بگیرد تا خود شان دست به 
تحقیق نزنند، محقق نام نخواهند گرفت. انسان امروز دوست ندارد کسی 
به جایش اندیشه کند، دوست ندارد مدام تحت تاثیر امر و نهی انسان های 
دیگر باشــد. برای مثال همان طور که حکمرانان جوامع توســعه یافته و 
توسعه نیافته دوست ندارند کسی به آنان امر و نهی کند که چه بخورند، چه 
بپوشند، کجا بروند یا کجا نروند، چه فیلمی ببینند یا نبینند و از این دست 
اصطلاحات. جوانان جوامع نیز دوست دارند از قدرت اختیار و انتخاب شان 
استفاده کنند چرا که جامعه امروز و به ویژه نسل جوان، اهل تفسیر و تجزیه 
و تحلیل مسائل هستند بنابراین مسئولان  باید متناسب با جامعه عقل گرای 
امروز ایران اقدام و عمل کنند در غیر این صورت دامنه دوری ملت- دولت 
گسترده  می شود. جامعه بالغ و پرسش گر امروز با توجه به درک و شناختی 
که از فرآیندهای تاریخی پیدا کرده اند، می دانند که ادبیات ســخت و نرم 
قدرت برای حفظ و توســعه خود، از تاکتیک و اســتراتژی های متفاوت 
اســتفاده می کنند بنابراین وقتی که  بینند نماینده ای در ساختار قدرت 
ندارند تا به جای آنان، مطالبه گری کند ناگزیر خودشان مطالبه گر خواست 
و نیازهای شان می شوند! جوانان می خواهند در مملکت خودشان به دنبال 
آینده بهتر باشند. بنابراین تحقق چنین دیدگاهی مستلزم این است که بین 
جوانان و مسئولان خرد و کلان، جهان بینی مشترک شکل بگیرد. با توجه 
به این که بسیاری از دختران و پسرانِ جوامع امروز، انسان گرا و زندگی گرا 
شده اند بنابراین اولویت و دغدغه شــان زندگی کردن مطلوب است. سوال 
این  است آیا بستر و فضای یک زندگی مطلوب و ایده آل فراهم است؟ قاعدتا 
پاسخ  این سوال مهم و اساسی در کنشِ سیاسی، اقتصادی و فرهنگی مردم 

و واکنشِ مسئولان نسبت به چنین کنش هایی وجود دارد. 

رئیس پلیس راه کشور مطرح کرد؛
جان باختن ۱۱6 تن در حوادث رانندگی 

تعطیلات عید فطر 
سردار حسن مومنی رئیس پلیس راه کشــور از جان باختن 11۶ مسافر 
در تصادفات رخ داده در تعطیلات عیــد فطر خبر داد. وی گفت: 1۶00 نفر 
از مسافران نیز در این مدت در اثر تصادفات مجروح و مصدوم شدند. سردار 
مومنی علت عمده تصادفات را عدم توجه به جلو، تخطی از سرعت مطمئنه 
و انحراف به چپ عنوان کرد. رئیس پلیس راه تصریح کرد: از چهارشنبه بعد 
از ظهر تا روز گذشته که در تعطیلات عید سعید فطر بودیم متاسفانه 11۶ 
نفر از هموطنان در تصادفات جان باختند. وی گفت: 1۶00 نفر از مسافران 

نیز در این مدت در اثر تصادفات مجروح و مصدوم شدند. 

 صادق زیباکلام
 استاد دانشگاه

»آرمان ملی« چالش مقاومت بانک ها برای واگذاری تسهیلات خرد را بررسی می کند؛

روابط ناسالم در واگذاری تسهیلات بانکی
کارشناس اقتصادی:  با وجود سخت گیری برخی از بانک ها برای اعطای تسهیلات بانکی خرد به متقاضیان 

 با وجود کامل بودن مدارک و حائز شرایط بودن، روند ناسالم واگذاری تسهیلات و وام های کلان بانکی 
از سوی  برخی بانک ها به برخی از شرکت ها واقعیتی است که ناشی از حاکمیت روابط ناسالم است

امید فراغت 
روزنامه نگار

تفاوت نگاه جوانان

گمانه زنی هــا درباره طــرح برخــی نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی برای اســتیضاح وزیر خارجه جمهوری اســلامی با افزایش 
انتقادها از عملکرد دســتگاه دیپلماســی قوت گرفته است. شماری از 
نمایندگان مجلس انتقاداتی از وزیــر خارجه در خصوص قطع جریان 
آب رودخانه هیرمند از ســوی طالبان افغانســتان، تهدیدهای الهام 
علــی اف، رئیس جمهوری آذربایجان علیه ایران و متوقف شــدن روند 
مذاکرات هســته ای مطرح کرده اند. با اینکه اســتیضاح وزرا و نظارت 
بر عملکرد دســتگاه های دولتی حق قانونی نمایندگان است اما وزیر 
خارجه قطعا مسئول رفتار تهاجمی برخی مقامات کشورهای خارجی 
نیست. سقوط دولت منتخب اشرف غنی و به قدرت رسیدن طالبان در 
افغانستان معلول یک سلسله توافقات پشت پرده و سال ها مذاکره بین 
این مجموعــه و آمریکا در دوحه قطر بوده و ایــران راهی غیر از تعامل 
همراه با بدبینی و احتیاط با طالبان ندارد. هدف اصلی آمریکا از ایجاد 
هرج ومرج وسرنگونی دولت سابق اشــرف غنی درافغانستان سپردن 
قدرت به طالبان بود که در واقع نوعی کودتای »موتورسیکلتی« تلقی 
می شود. هدف بعدی آمریکا از تعامل با طالبان شکل گیری یک مجموعه 
حاکمیتی مزاحم در افغانستان برای ایران بود اما دستگاه دیپلماسی با 
هوشــمندی مناســبات کاملا احتیاط آمیزی را با این مجموعه برقرار 
کرد. تعیین یک نماینده تام الاختیار از سوی رئیس جمهوری اسلامی 
ایران بااختیارات تام در افغانســتان یک اقدام هوشــمندانه از ســوی 
رئیس جمهوری و دســتگاه دیپلماســی بود. اما اقدامات تحریک آمیز 
طالبان در مرزهای شــرقی و قطع حقابه ایران از رودخانه هیرمند که 

استان سیستان وبلوچستان را با کم آبی و یک چالش جدی مواجه ساخته 
قطعا با هماهنگی آمریکا صورت گرفته اســت. در خصوص تهدیدات 
مکرر الهام علــی اف، رئیس جمهوری آذربایجان قطعــا آمریکا و رژیم 
صهیونیستی در تشویق علی اف برای بحران سازی علیه ایران نقش دارند. 
در حقیقت رئیس جمهوری آذربایجان بدون توجه به ترکیب جمعیتی 
و حجم جغرافیایی کشــور خود همان رفتاری را در برابر ایران در پیش 
گرفته که صدام حسین، دیکتاتور معدوم عراق در اوائل پیروزی انقلاب 
اسلامی علیه ایران در پیش گرفته بود. وزیر خارجه جمهوری اسلامی 
ایران رفتاری کاملا هوشمندانه در برابر تهدیدات الهام علی اف در پیش 
گرفت تا از بروز یک درگیری ناخواسته بین تهران و باکو جلوگیری کند. 
در خصوص توقف مذاکرات در وین نیز ۳ کشور اروپایی انگلیس، فرانسه 
وآلمان ضمن پیروی از سیاست های آمریکا ثابت کردند که طرف های 
قابل اعتمادی نیستند ودر پی زیاده خواهی از ایران هستند. در چنین 
فضایی امکان هرگونه مانور سیاسی در راستای پیشبرد روند مذاکرات 
وین برای دستگاه دیپلماسی و شــخص وزیر خارجه باقی نمی ماند. از 
سوی دیگر وزیر خارجه و دستگاه دیپلماسی ایران در ایجاد همگرایی 
بین ایران و برخی کشــورهای عضو شــورای همــکاری خلیج فارس 
عملکردی کاملا موفق داشته اند. اما اینکه همه مشکلات و ناکامی های 
سیاسی متوجه شخص وزیر خارجه شود دراین شرایط زمانی خاص به 
سود کشور نیست و اســتیضاح وزیر خارجه که از تمام توان خود برای 
عملیاتی کردن سیاســت های کلان کشور اســتفاده کرد قابل توجیه 
نیســت. آقای حســین امیرعبداللهیان ثابت کرده کــه یک دیپلمات 
حرفه ای، کم حاشــیه و واقع نگر است که طی دو سال اخیر موفق شده 
گام های کاملا محکم و سازنده ای را برای حل مناقشات ایران با برخی 
کشورهای منطقه بردارد. لذا هرچند استیضاح این وزیر ممکن است در 
حد یک شایعه باقی بماند اما طرح چنین شایعاتی فضای تعامل وزارت 

خارجه با جامعه جهانی را تحت تاثیر قرار خواهد داد. 

آرمان ملی: روابط عمومی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، درباره طرح برخی مسائل درباره 
»طرح شفافیت آرای نمایندگان« از سوی روابط 
عمومی مجلس و چند تن از نمایندگان مجلس 
شــورای اســلامی، اطلاعیه ای صادر کرد و این 
اظهارات را »نادرست« خواند. متن این اطلاعیه 
به این شرح است: »در روزهای اخیر انتشار بیانیه 
روابط عمومی مجلس شورای اسلامی و اظهارات 
چند نماینده مجلس درباره طرح شــفافیت، در 
فضای عمومی جامعه، شــبهاتی را علیه مجمع 
تشخیص مصلحت نظام دامن زد که صدور این 
پاسخ را جهت تنویر افکار عمومی، ضروری  کرده 
است. طرح شفافیت آرای نمایندگان محترم در 
مجلس دهم مطرح شد و تعدادی از نمایندگان 
یازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی، که به 
خانه ملت راه یافتند این شعار را مطرح می کردند 
که به سرعت این طرح را به سرانجام می رسانند. 
مع الوصف ایــن مصوبه در مرحله نخســت در 
»هیأت عالی نظارت بر اجرای سیاست های کلی 
نظام« مورد بررسی قرار گرفت و مغایرت های آن 

با بندهای متعددی از سیاست های کلی ابلاغی 
مقام معظم رهبــری از طریق شــورای محترم 
نگهبان به مجلس ابلاغ شد. مجلس محترم پس 
از چند مرحله رفت و برگشت با شورای نگهبان، 
نهایتاً در اســفندماه 1401 بــا تغییراتی اندک 
در اصلاح مصوبه خود آن را به شــورای نگهبان 
عودت داد و از آنجا که ایرادات شــورای نگهبان 
به این مصوبه رفع نشــده بود، از سوی آن شورا 
به مجلس برگشت داده شد و نمایندگان محترم 
موضوع را به عنوان مــورد اختلافی میان مجلس 
و شــورای نگهبان به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام فرستادند. این مصوبه در تاریخ 1٥فروردین 
140۲ با امضای رئیس محترم مجلس شــورای 
اســلامی به مجمع تشــخیص مصلحت آمده و 
در دستور کار »کمیسیون حقوقی و قضایی« و 
»صحن مجمع« قرار گرفته است! بنابراین ادعای 
مطرح شــده مبنی بر رسیدگی نشدن سه ماهه 
این مصوبه در مجمع  تشخیص مصلحت نظام از 
اساس تکذیب می شود. این مصوبه همچون سایر 
مصوبات مجلس از نظر انطباق با سیاســت های 

کلــی، در همان ابتــدا در هیأت عالــی نظارت 
مورد رســیدگی قرار گرفت و موارد مغایر آن با 
سیاست های کلی در موعد قانونی خود به شورای 
محترم نگهبان، اعلام  شده است و هیچ تاخیری 
در خصوص آن صورت نگرفته است. مصوبه اخیر 
مجلس که به عنوان موضوع اختلافی بین مجلس 
و شــورای نگهبان به مجمع تشخیص مصلحت 
ارسال شــده است، در جلســه اخیر کمیسیون 
حقوقی و قضایی مجمع به ریاست حجت الاسلام 
والمسلمین محســنی اژه ای مورد بررسی قرار 
گرفته و در اولین جلسه شورای مجمع در مورد 
آن تصمیم گیری خواهد شــد. در پایان، ضمن 
تاکید بر ضرورت سرلوحه قرارگرفتن صداقت، 
صراحت و شفافیت در اطلاع رسانی ها و نیز ایفای 
دقیق و موثر نقش نمایندگی مردم انقلابی ایران 
اســلامی، از نمایندگان محتــرم مجلس تقاضا 
می شود از اظهاراتی که شائبه ناآشنایی با جایگاه 
و وظایف قانونی ســایر نهادها و اعمال فشار بر 
نقش نظارتی هیأت عالی نظــارت را دارد، جداً 

پرهیز نمایند.«

حسن هانی زاد  ه
تحلیلگر مسائل بین الملل

گمانه زنی ها درباره یک استیضاح

مجمع تشخیص مصلحت:

شائبه اعمال فشار به نقش نظارتی مجمع را تقویت نکنید

صفحه 2

امان ا... قرایی مقدم
جامعه شناس

امان ا... قرایی مقدم
جامعه شناس

وزیر ارتباطات:با رفع 
فیلتر تلگرام و 
واتساپ موافق نیستم
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  مخالفان جمهوری اسلامی که از قضا خارج از کشور 
گردهم جمع آمدند تا به نحوی با همگرایی و اشتراک 
نظر بتوانند به خیال خود یک قدرت واحد درست کنند 
خیلی زودتر از آنچه فکر می شد کارشان به پایان رسید. هر 
چند که از ابتدا نیز پیش بینی می شد افرادی که اساسا هر 
کدام داعیه ریاست و مدیریت همه را دارند تا انتها در یک 
مجموعه در کنار هم جمع نخواهند ماند و در نهایت نیز همین 
اتفاق افتاد. خروج شخصی به نام حامد اسماعیلیون یکی از 
اعضای اپوزیسیون خارج نشین که از قضا سخنگوی خانواده 
جانباختگان هواپیمای اوکراینی بود و بعد هم از سمت خانواده 
جانباختگان از این سمت برکنار شد. از منشوری که برای 
خود تدارک دیده بودند به نوعی تیر خلاص به پایان اشتراک 
و همگرایی مخالفان خارج نشین نظام بود. چرا که این منشور 
از مدت ها قبل به عنوان سند همکاری اپوزیسیون خارج از 
کشور عملا از حیز انتفاع ساقط شده بود و اگر اصطلاح پزشکی 
برای آن به کار ببریم با دستگاه های پزشکی در حقیقت زنده 
نگه داشته شده بود. واقع مطالب آن است که اگر چه که 
این روزها خیلی ها می گویند »ما که از اول گفته بودیم« یا 
»منشور از ابتدا مرده به دنیا آمده بود« اما فراموش نمی کنیم 
که همین یکی دو ماه پیش بود که وقتی منشور هماهنگی 
ضد انقلاب متولد شد با چه استقبالی از سوی اپوزیسیون و 
رسانه های فارسی زبان متعلق به آنها روبه رو گردید. گویی  
به وجود آمدن منشور همه مشکلات اپوزیسیون را حل 
کرده بود. اما واقع مطلب آن است که از همان ابتدا منشور 
مشکل روبه رو بود. اولین مشکل این بود که مفاهیم کلی، 
زیبا و شعارهای پر طمطراق را در ورای شعارهای دموکراسی 
خواهانه، آزادی خواهانه، برابری خواهانه، مساوات، حقوق 
بشر و... منشور اپوزیسیون هیچ حرفی نداشت. اپوزیسیون 
خود را قیم همه معترضان می دانستند. لذا بدون اینکه رسما 
اعلام کنند نه تنها خود را رهبری مخالفان و معترضان تصور 
می کردند بلکه معتقد بودند که روند عملکردی و رویکردی 
آنها منبعث از منشور باید مورد تبعیت همگان قرار گیرد. 
مشکل بعدی آن بود که با مساله فدرالیسم از همان ابتدا با 
بن بست مواجه شد. چرا که هیچ فکری برای این مساله نکرده 
بودند و در حقیقت با برخی افراد به شکل غیر قابل قبولی 
برخورد کردند. دیگر اینکه در برابر مسائل پرسش برانگیز 
مالی که در خصوص یکی از اعضای منشور به وجود آمده 
بود و به علاوه مساله ساختگی داستان ترور وی سایر اعضا 
سکوت کردند و کلامی بر زبان نیاوردند. بالاخره مشکل دیگر 
آن بود که برخی چهره ها عملا خود را قیم همه می دانستند 
و در حقیقت هر چقدر که زمان می گذشت بیشتر معلوم 
می شد که نگاهشان آن است که بقیه اعضا باید از آنها تبعیت 
و فرمانبرداری کنند. مجموعه این مسائل باعث شد که 

اپوزیسیون خارج از کشور  با شکست روبه رو شود. 

  تیر خلاص بر پیکره منشور اپوزیسیون
یادداشت

 پیام تسلیت رهبری در پی 
درگذشت شاعر آیینی

مقام معظم رهبری در پیامی درگذشت 
شاعر ولایی و انقلابی مرحوم عباس براتی پور را 
تسلیت گفتند. در پیام حضرت آیت ا... خامنه ای 
آمده است: درگذشت شاعر ولایی و انقلابی 
مرحوم آقای عباس براتی پور رحمةا... علیه را به 
خاندان گرامی و خانواده  شعری کشور تسلیت 
عرض می کنم. ایشان یکی از پیشکسوتان در 
سرایش شعر آیینی و انقلابی بود و مجموعه های 
متعدد از ایشان به یادگار مانده است. رحمت و 

رضوان الهی بر ایشان باد. 

ایجاد بیش از ۴۰ هزار شغل در 
شرکت های دانش بنیان 

وزیر علوم درباره اقدامات وزارتخانه متبوعش 
در خصوص اجرایی شدن شعار سال مبنی بر 
»مهار تورم، رشد تولید«، گفت: خوشبختانه 
با تأسیس معاونت فناوری و نوآوری در وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری سعی کردیم خدماتی 
که در پارک های علم و فناوری و مراکز رشد 
ارائه می شود را توسعه دهیم. محمدعلی زلفی 
گل گفت: سعی کردیم افرادی که صاحب ایده 
هستند را در مراکز رشد و فناوری جذب کنیم و 
مورد حمایت قرار دهیم. وی ادامه داد: از سوی 
دیگر در بحث های دستیار فناوری، تور فناوری، 
پسا دکتری فناوری و کارگاه های آموزشی که 
منجر به ارتقای دانش نخبگانی می شود تا از 
دانش خودشان محصول و شغل ایجاد کنند، 

هزینه کردیم و زحمت می کشیم. 

 مجلس و دولت 
باید به یکدیگر کمک کنند

نایب رئیس کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری 
بر هم افزایی و همدلی بین سه قوه در مسیر 
خدمت رسانی به مردم در نماز روز عید فطر، 
بیان کرد: امروز شرایط کشور از چند بعد حائز 
اهمیت است. اول اینکه به لطف خدا شرایط 
کشور در حوزه بین المللی روبه بهبود است. 
ارتباطات خیلی خوبی که در حال برقراری 
است به ویژه با کشورهای همسایه به عنوان 
خط اول دور زدن تحریم ها یک ظرفیت عالی 
است. جلیل میرمحمدی گفت: مجموعه قوا به 
خصوص مجلس و دولت به عنوان دو قوه ای که 
در هم تنیده هستند جا دارد که خیلی بهتر از 
این ها باهم تعامل داشته باشند. واقعا مجلس و 
دولت می توانند خیلی به یکدیگر در مسیر حل 

مشکلات مردم کمک کنند. 

مدیریت ضعیف مصلی 
وزیر میراث فرهنگی و گردشگری و صنایع 
دستی مطرح کرد: زیبایی جمعیت متراکم 
شد.  تلخ  کمی  مصلی  ضعیف  مدیریت  با 
.. ضرغامی در حساب شخصی  . سید عزت ا
توییترش نوشت: زیبایی جمعیت متراکم با 
مدیریت ضعیف مصلی کمی تلخ شد. در میان 
فریادهای مکرر »آقا اینجا اتصال نداره«! نماز را 
با مردم خواندیم. در پاسخ به کسانی که از من 
می پرسیدن، حاج آقا نمازمون قبوله؟ می گفتم: 

آره بابا! سیاسی - عبادیه! کلا متصله!

ورود ۴ هزار تن نفت از ایران 
مرکز آمار اروپا از واردات نفت ایران توسط 
سه عضو اتحادیه اروپا در سال ۲0۲۲ خبر داد و 
بلغارستان را جدیدترین مشتری نفت ایران در 
این اتحادیه معرفی کرد. اطلاعات منتشر شده 
از سوی مرکز آمار اروپا )یورو استات( نشان 
می دهد اتحادیه اروپا در سال میلادی گذشته 
41۸1 تن نفت خام یا فرآورده نفتی از ایران وارد 
کرده است. میزان واردات نفت اتحادیه اروپا از 
ایران هرچند رقم قابل توجهی نیست، اما حاکی 
از تمایل پالایشگاه های اروپایی برای نادیده 
گرفتن تحریم های آمریکا علیه ایران است و 
درج این ارقام در آمار رسمی واردات نفت اروپا 
نشان دهنده تمایل مراجع رسمی اروپا برای 
فاصله گرفتن از تحریم ها و یا حداقل نشان 
دادن اعتراض خود به سیاست تحریم آمریکا 
علیه ایران است. سه عضو اتحادیه اروپا در سال 
گذشته میلادی از ایران نفت خام یا فرآورده 
نفتی وارد کرده اند. این کشور ها عبارتند از 
رومانی، لهستان و بلغارستان. رومانی در سال 
۲0۲۲ در مجموع 4 هزار تن نفت خام یا فرآورده 
نفتی از ایران وارد کرده است. بلغارستان 1۶۸ 
تن و لهستان نیز 1۳ تن نفت خام یا فرآورده 

نفتی از ایران در این سال وارد کرده اند. 

 آیا مقتدی صدر
 به ایران خواهد آمد؟ 

سفیر ایران در عراق درگفت و گویی با یکی 
از شبکه های این کشور، از گفت و گو با مقتدی 
صدر برای بازگشت به عرصه سیاست خبر داد. 
به گفته »سید محمد کاظم آل صادق«، سفیر 
ایران در عراق در مصاحبه اختصاصی با شبکه 
»الشرقیة«، کناره گیری »مقتدی صدر«، رهبر 
جریان صدر از فعالیت های سیاسی باعث خلأ 
در این زمینه شده و اکنون در حال گفت و گو 
با وی هستیم تا فعالیت های خود را از سرگیرد. 
وی در رابطه با تعلیق یک ساله فعالیت های 
جریان صدر گفت که صدر در تصمیم گیری 
می تواند آزادانه عمل کند، اما امیدواریم که 

چنین اتفاقی نیفتد.

   صادق زیباکلام 
 استاد دانشگاه

ویــــژه
 احمد دستمالچیان:   

سیاست خارجی عربستان  عقلانی شده 
است

آرمان ملی: کاردار پیشین ایران در عربستان گفت: 
در چند وقت اخیر شاهد حاکم شدن یک رویکرد نسبتا 
عقلانی، مبتنی بر سیاست تنش زدایی بر عرصه سیاست 
خارجی در عربستان در منطقه هستیم. احمد دستمالچیان 
در ارتباط با چرایی تغییر سیاست خارجی عربستان در 
مدت اخیر در منطقه از جمله عادی سازی روابط با تهران و 
دمشق و برقراری روابط با سران حماس و تلاش برای حل 
بحران یمن تصریح کرد: عربستان سعودی، بعد از یک دهه 
سیاست تنش آفرین و به بن بست رسیدن این سیاست، 
مجبور شد که به سمت رویکرد عقلانی در عرصه سیاست 
خارجی حرکت کند. این دیپلمات پیشین جمهوری 
اسلامی ایران با بیان اینکه بحران هایی که عربستان در 
مدت اخیر در منطقه ایجاد کرده بود به نوعی علیه منافع 
ملی این کشور عمل کرد و در ادامه شاهد ایجاد بی ثباتی در 
منطقه بودیم، افزود: این سیاست هزینه های سنگینی را 
برای عربستان ایجاد کرد و باعث شد که این کشور و محمد 
بن سلمان از طرح های بلندپروازانه ای که برای عربستان 
داشتند تا حدودی عقب بمانند. وی با بیان اینکه یکی 
دیگر از دلایل این موضوع سرخوردگی دولت سعودی 
از حمایت های آمریکا بود، گفت: در بسیاری از مسائل 
منطقه ای، آمریکا حمایت لازم را از عربستان نکرد و در 
نتیجه عربستان با توجه به شرایط حاکم بر نظام بین الملل 
و همچنین افول هژمونی آمریکا و عدم تاثیرگذاری موثر 
واشنگتن در تحولات منطقه تصمیم گرفت که به سمت 
آرامش ثبات و حاکم کردن سیاست تنش زدایی حرکت 
کند. دستمالچیان با بیان اینکه محمد بن سلمان برای 
انتقال قدرت از پدرش به خود نیز نیازمند این آرامش و 
ثبات است، گفت: مجموعه این عوامل باعث شده که ریاض 
سیاست تنش زدایی و همکاری با کشورهای منطقه را 
اتخاذ کند. این دیپلمات پیشین جمهوری اسلامی ایران 
با بیان اینکه توافق پکن در حل بسیاری از بحران ها در 
منطقه تاثیرگذار بوده است، گفت: در مدت اخیر دولت پکن 
به وسیله خلایی که در منطقه ناشی از افول آمریکا ایجاد شده 
تلاش کرده که نقش تاثیرگذاری در منطقه ایفا کند. از دیگر 
سو پکن در منطقه سرمایه گذاری های عظیمی کرده است که 
یکی از این کشورها، عربستان است و برای تحقق و اجرایی 
شدن این سرمایه گذاری ها هم عربستان و هم چین نیازمند 
ایجاد آرامش در منطقه هستند. به نحوی که کانون های 
بحرانی در منطقه را از بین ببرند و یا کنترل کنند. بنابراین 
یکی از دلایل تحولات اخیر در منطقه را در همین چارچوب 
باید تعریف کرد. دستمالچیان همچنین گفت: همکاری های 
ایران و عربستان می تواند در ایجاد امنیت منطقه ای و همکاری 
مشترک امنیتی بسیار موثر باشد و این خود زمینه ساز توسعه 
اقتصادی، سرمایه گذاری مشترک و گسترش تعاملات تجاری 

در منطقه نیز خواهد شد. 

     آرمان ملی: مقام معظم 
رهبری در خطبه های نماز عید 
سعید فطر با تبریک عید سعید 
فطر گفتند : مردم ما در این ماه 
دستاوردهای زیادی داشتند: رقّت 
قلب، تقرّب به پروردگار عالم، 
پاکیزگی روح، توجّه و تذکّر به 
معنویتّ، آشنا شدن با بسیاری از 
معارف الهی و اسلامی، و ضربه  ی 
اینها  به دشمن در روز قدس؛ 
دستاوردهای شما مردم عزیز، 
شما مردم مؤمن، شما ملّت بزرگ 
ایران در این ماه بود. عرض من این 
است که این دستاوردها را حفظ 
کنید؛ اینها ذخیره   معنوی است؛ 
این ذخایر را تا ماه رمضان سال 
آینده برای خودتان نگه دارید، 
حفظ کنید و ماه رمضان سال آینده 
ان شاءا... این روحیه را تقویت کنید. 
همین روحیه است که ملّت را از 
لحاظ مادّی و معنوی پیش خواهد 
برد و همه  ی مشکلات را برطرف 
خواهد کرد، و به توفیق الهی شما 
را به اوج حرکت الهی و معنوی که 
اسلام برای جامعه  ی مسلمان در 
نظر گرفته است، خواهد رساند. 
امیدواریم خدای  متعال این توفیق 
را به همه عنایت کند. مقام معظم 
رهبری بیان کردند: از خصوصیّات 
ماه مبارک رمضان، تقویت اراده ها 
است. یک خاصیّت بزرگ و مهمّ 
روزه این است که اراده  ی شما را 
تقویت می کند. اراده یک ابزاری 
است که خدای متعال در وجود 
آحاد انسان ها قرار داده است برای 
حرکت، برای پیشرفت؛ این نیرو 

که در ماه رمضان تقویت شده و 
توانایی بیشتری پیدا کرده است، 
باید در راه  از ماه رمضان  بعد 
رضای الهی، در راه پیشرفت، در 
جهتی که پروردگار متعال برای 
آحاد بشر معیّن کرده است به کار 
بیفتد؛ و جامعه  ی اسلامی، متضمّن 
تقویت این راه و هموار کردن این 
راه و آسان کردن حرکت در این 
راه است. مسئولان کشور از این 
امکان استفاده کنند؛ با این تقویت 
اراده است که می توان گره ها را 
باز کرد و مشکلات بزرگ کشور 
را برطرف کرد؛ با اراده  ی قوی، با 
آن ابزار مهمّی که خدای متعال 
در اختیار آنها قرار داده است.  
حضرت آیت ا... خامنه ای گفتند: 
یک راهبرد بسیار مهم و اساسی، 
همکاری همه  مسئولان کشور در 
نیروهای سه گانه است که بحمدا... 
همه حضور دارید، و آحاد مردم 
هم که بحمدا... تشریف دارند و بعد 
هم در سرتاسر کشور این سخن را 
خواهند شنید: قوای سه گانه باید 
کنند،  همکاری  کنند،  همدلی 
هم افزایی کنند؛ قانون اساسی برای 

تشکیل این سه قوّه ترتیب خوبی 
داده است. اگر چنانچه این سه قوّه 
با هم به طور کامل همکاری کنند، 
کارها به هیچ وجه گره نمی خورد، 
مشکل پیدا نمی کند. مسئولان 
راه  نشوند؛  کشورمانع همدیگر 
را برای همدیگر هموار کنند، باز 
کنند. خود مسئولان کشور چه 
نمایندگان مجلس، چه مدیران 
قوّه  مجریهّ و قضائیّه که در بین این 
جمعیّت حضور دارند متوجّهند که 
این همکاری و هم افزایی و همدلی 
را چگونه می توان به وجود آورد؛ این 

امروز یک راهبرد کلیّ است.
 مسئولان مشغول حواشی 

نشوند
ایشان اظهار کردند: یک راهبرد 
مهمّ دیگر، تمرکز بر حلّ مسائل 
و سرگرم نشدن و مشغول نشدن 
به حواشی است. حواشی ایجاد 
می شود؛ همیشه هم دشمن نیست 
که حاشیه ایجاد می کند؛ گاهی 
از روی غفلت و با عوامل گوناگون 
یک  گوناگون،  انگیزه های  و 
حواشی ای در اطراف یک کاری، 
یک حرکتی، یک شخصی، یک 

مدیری ایجاد می شود؛ سرگرم این 
حواشی نباید شد. نه مردم به این 
حواشی اهمیّت بدهند، نه مسئولان 
خودشان را مشغول کنند؛ همه 
متمرکز بشوند روی مسائل اساسی 
کشور. مقام معظم رهبری فرمودند: 
از مردم عزیزمان هم انتظار می رود 
که به برکت ماه مبارک رمضان و 
دستاوردهای بزرگی که در این ماه 
داشتند، اتحّاد خودشان را حفظ 
کنند. بحمدا... از اوّل انقلاب که 
امام بزرگوار در کلمات نورانی خود 
به طور دائم بر روی وحدت مردم، 
اتحّاد مردم تکیه می کرد، مردم ما 
متّحد بوده اند و این اتحّاد در موارد 
بسیاری توانست راه های دشواری 
را، تنگه های سختی را برای مردم 
باز کند و راهگشای راه ها باشد؛ 
این اتحّاد باید حفظ بشود. دشمن 
با اتحّاد ملتّ ایران مخالف است؛ 
با یکپارچگی شما مخالف است؛ با 
یکدست بودن ملّت مخالف است. 
دشمن مایل است که مردم به 
خاطر عقاید و سلایق مختلف با 
هم بجنگند، با هم دعوا کنند. در 
یک جامعه، سلایق مختلفی هست، 
عقاید مختلفی هست، نگاه های 
مختلفی به مسائل هست؛ باشد، 
مانعی ندارد؛ همه در کنار هم 
زندگی کنند، با هم کار کنند، با هم 
مهربانی کنند؛ رأفتِ میان مردم. 
بایستی وسوسه های دشمن را برای 
بدبین کردن مردم به یکدیگر یا 
بدبین کردن مردم به مسئولان 

زحمت کش کشور باطل کرد.
ادامه در صفحه 6

تاکید مقام معظم رهبری بر وجود سلیقه ها و نگاه  های متفاوت در جامعه:

عقاید مختلف در کنار هم
    دشمن مایل است مردم به خاطر عقاید مختلف باهم بجنگند

 خدمت حوادث اخیر به
جمهوری اسلامی

 تحلیلگر مسائل سیاسی، در 
برنامه بدون توقف گفت: متاسفانه 
جریان  در  ما  دوستان  برخی 
اصلاحات، با پاک کردن صورت 
مسئله، قصد سوءاستفاده سیاسی 
دارند. محمدجواد لاریجانی گفت: 
اخیرا من یک مقاله ای در یکی از 
دیدم  اصلاح طلب  روزنامه های 
که نوشته بود واقعیات اجتماعی 
واقعیت  دیدن  خب  ببینیم.  را 
اجتماعی به این معنا است که 
مثلا وقتی ما به عنوان یک بیمار 
به دکتر مراجعه می کنیم، درد 
خود را به دکتر تشریح می کنیم، 
نه این که اصل بیماری را انکار 
کنیم و یا خودمان نسخه بنویسیم. 
متأسفانه بعضی از دوستان، واقعیات 
تهاجم  این  جمله  از  اجتماعی 
ترکیبی همه جانبه با مسائل امنیتی 
مخصوصاً در فتنه اخیر را نمی بینند. 
به  زیادی  خدمت  اخیر،  فتنه 
جمهوری اسلامی کرد با این که 
خسارات زیادی را نیز به کشور 
تحمیل کرد، اما پرده ها را برداشت 
و نشان داد که ظاهر خواست این 
جریان حجاب است اما باطن آن 
ترور و خشونت بدون مرز است. 

واقعیات اجتماعی این هاست. 

آرمان ملی-احسان اسقایی: عیسی زارع پور، 
وزیر ارتباطات دولت ابراهیم رئیسی صراحتاً نظر 
خود و به عبارت بهتر نظر دولت سیزدهم را در 
ارتباط با فیلترینگ تلگرام و اینستاگرام اعلام کرد. 
وزیر ارتباطات گفت: »موافق رفع فیلتر پلتفرم های 
مجازی نیست« اظهار نظری که شاید هم اگر به این 
صراحت اعلام نمی شد؛ از نوع عملکرد وی و برخی 
دولتمردان دولت سیزدهم می توانستیم این نتیجه  
را بگیریم که بخشی از دولت از فیلترینگ حمایت 
می کند.  ماجرا از این قرار است که وزیر ارتباطات، 
در حاشیه نماز عید فطر در مصلای تهران در پاسخ 
به این سؤال که اگر تصمیم گیری درباره رفع فیلتر 
تلگرام، واتس اپ و اینستاگرام به او سپرده شود 
آیا موافق رفع فیلتر است اعلام می کند که»نه 
موافق نیستم.« البته وزیر ارتباطات گفته که در 
شرایط فعلی موافق رفع فیلتر تلگرام و واتس اپ 
و اینستاگرام نیست، گرچه تصمیم گیری در این 
باره در حوزه کاری او نیست. این موضوع به شرایط 
مختلف بستگی دارد... ما به دنبال توانمندسازی 
شرکت های داخلی حوزه فضای مجازی هستیم. 
عصر ایران در ارتباط با فضای این گفت و گو آورده 
است. این گفت وگوی خیابانی بعد از نماز صورت 
گرفته و تعدادی از جوانان از وزیر انتقاد کردند که 
با فیلتر اینستاگرام دسترسی آن ها به این شبکه 
اجتماعی قطع شده و نمی توانند »جهاد تبیین 
مورد نظر رهبر انقلاب« را دنبال کنند. به همین 
دلیل فضا در اینستاگرام به سود طرف مقابل شده 

است. فرد دیگری هم انتقاد کرد چرا وزارت ارتباطات 
همه فیلترشکن ها را نمی بندد، او جواب داد اگر این 

کار شود در اینترنت کشور اختلال ایجاد می شود. 
  واکنش وزیر ارتباطات 

با گسترده شدن، اظهارت وزیر ارتباطات در 
ارتباط با عدم موافقت وی در رفع فیلتر پلتفروم ها؛ 
رسانه ها نوشتند که وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات به انتشار این خبر و آنچه »تقطیع سخنان 
خود در حاشیه نماز عید فطر« نامید واکنش نشان 
داده است.  خبرگزاری دولت به نقل از محمداحسان 
خرامیده، مدیرکل روابط عمومی وزارت ارتباطات 
و فناوری ارتباطات در توئیتی از واکنش عیسی 
زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات به تقطیع 
سخنان خود در نماز عید فطر نوشت.  خرامیده از 
قول زارع پور توئیت زده است: »پلتفرم های مسدود 
شده اگر دفاترشان در ایران تأسیس شود و تابع 
قوانین کشور مبتنی بر حفظ حقوق مردم باشند 

رفع فیلتر خواهند شد«. 
  اول رئیسی بعد زارع پور

در دولت  سیزدهم به  دنبال حوادث چند ماه 
قبل اینستاگرام و واتساپ فیلتر شد. رئیس جمهور 
چندی قبل در ارتباط با رفع فیلتر شبکه های 
اجتماعی فیلتر شده در دولت سیزدهم گفت: 
رفع فیلتر این شبکه ها منوط به تأسیس دفاتر 
آن ها در ایران است . از سوی دیگر نگاهی اجمالی 
به شرطی که ایران برای رفع فیلتر شبکه های 
اجتماعی گذاشته است نشان می دهد که در شرایط 

کنونی امکان ندارد که دفاتر این شرکت ها در ایران 
بازگشایی شود.  چرا که ایران در موقعیت عادی قرار 
ندارد و ایالات متحده آمریکا تحریم های مختلفی را 
علیه ایران  ایجاد کرده و هر شرکتی هرچند کوچک 
در هر نقطه ای از جهان به ایران ارتباط مالی و تجاری 
برقرار کند را مورد تحریم قرار می دهد. از این رو 
حتی اگر تلگرام؛ واتساپ و اینستاگرام هم تمایل 
داشته باشند که در ایران دفتر تأسیس کنند از 
هراس تحریم های آمریکا حتی در این ارتباط فکر 
هم نخواهند کرد. چرا که هر اقدامی در این ارتباط را 
در درجه اول باید به  اطلاع دولت آمریکا  رسیده و در 
مرحله بعدی برای اجرایی کردن آن از دولت آمریکا 

معافیت دریافت کنند. 
  درنهایت

با در نظر گرفتن شرایط کشور و نوع نگاه دولت به 
مسائل اجتماعی و حتی سیاسی و همچنین  موانع 
دیگر مانند تحریم های آمریکا، به نظر نمی رسد که 
شاهد افتتاح دفاتر پلتفرم ها و شبکه های اجتماعی 
در ایران باشیم. دولت نیز به خوبی می داند که 
برای  حداقل  ایران  علیه  مختلف  تحریم های 
مسئولان فعلی نعمت است چرا که در فرض که 
همین فردا دفاتر این شرکت ها در ایران افتتاح شد و 
مردم بدون فیلتر به شبکه های اجتماعی دسترسی 
داشته باشند. در چنین شرایطی به علت وضعیت 
نامطلوب اقتصادی نوک پیکان انتقادها صراحتاً به 
سمت دولت خواهد رفت و مسئولان باید بیش از 

گذشته پاسخگوی مردم باشند.

 تیرخلاص دولت به رفع فیلتر اینستاگرام و واتساپ

گفت وگوی تلفنی عیدانه رئیس جمهور با مقامات کشورهای مختلف
 سید ابراهیم رئیسی: قوای سه گانه با همدلی و هم افزایی بر خدمت خالصانه به مردم تمرکز کنند

 سود عراق از توافق ایران 
و عربستان 

برنامه نظامی ایران جنبه 
بازدارندگی دارد

 سید عمار حکیم، رهبر جریان 
حکمت ملی عراق تاکید کرد که 
تقویت وحدت اسلامی و اصول 
حسن هم جواری و منافع ملت های 
منطقه لازم می آورد که در راه 
صلح به یکدیگر نزدیک شویم. 
رهبر جریان حکمت ملی عراق 
در بخشی از خطبه های نماز عید 
سعید فطر در بغداد تصریح کرد: 
جمهوری اسلامی ایران و عربستان 
سعودی امکانات و انگیزه های 
کافی برای گفت وگو و تفاهم و 
مشارکت در توسعه و ثبات منطقه 
را دارند و عراق بیش از هر کشوری 
از این گفت وگو حمایت می کند 
و بیش ترین سود و بهره را از آن 
می برد. حکیم بار دیگر تجاوزات 
پیاپی اسرائیل و خشونت و تعدی 
به حقوق ملت مظلوم فلسطین را 

به شدت محکوم کرد. 

 سخنگوی وزارت امور خارجه 
در واکنش به اظهارات وزیر خارجه 
آمریکا مبنی بر اقدام این کشور 
برای اخلال در برنامه های نظامی 
جمهوری اسلامی ایران و نیز برخی 
تحریم های ضدایرانی جدید این 
تصریحات  داشت:  اظهار  کشور 
امور خارجه  وزیر  آمیز  تحریک 
آمریکا در ارتباط با برنامه نظامی 
ایران صرفا با هدف ادامه بازاریابی 
برای تسلیحات آمریکایی از طریق 
دامن زدن به پروژه شکست خورده 
ایران هراسی و اختلاف افکنی میان 
کشورهای منطقه صورت می گیرد. 
ناصر کنعانی افزود: برخلاف اظهارات 
نسنجیده وزیر خارجه رژیم آمریکا، 
جمهوری اسلامی ایران در چارچوب 
بر  همواره  همسایگی،  سیاست 
همکاری  و  مشارکت  گفت وگو، 
و  امنیت  تأمین  برای  منطقه ای 
منافع مشترک کشورهای منطقه به 
دور از مداخله بیگانگان تاکید داشته 
و تحولات مثبت و رو به پیشرفت در 

منطقه نیز در همین راستا است. 

 آرمان ملی: رئیس جمهور تصریح کرد: 
جمهوری اسلامی ایران مثل گذشته از حقوق 
تعیین  برای  گفت وگو  و  یمن  عزیز  مردم 
حمایت  خودشان  توسط  مردم  سرنوشت 
می کند و امیدواریم با برقراری صلح و ثبات، 
کشور  دو  بین  بیشتر  همکاری های  شاهد 
باشیم. سیدابراهیم رئیسی عصر روز جمعه 
در پاسخ به تماس تلفنی »مهدی المشاط« 
رئیس شورای عالی سیاسی یمن، با تبریک عید 
سعید فطر به اعضای این شورا و ملت مقاوم و 
بزرگ یمن، از آزادی جمعی از اسرای یمنی، 
که در واقع آزاده هستند و نه اسیر، استقبال 
کرد و آن را نتیجه مقاومت مردم عزیز این کشور 
دانست. رئیس جمهور با ابراز خرسندی از نتایج 
گفت وگوهای اخیر در خصوص حل مسائل یمن 
گفت: نگران وضعیت انسانی در یمن هستیم، 
اما امیدواریم با تداوم گفت وگوهای سیاسی 
شاهد آزادی کامل اسرا، رفع محاصره مردم و 
برقراری آتش بس دائمی در این کشور باشیم. 
رئیسی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران مثل 
گذشته از حقوق مردم عزیز یمن و گفت وگو برای 
تعیین سرنوشت مردم توسط خودشان حمایت 
می کند و امیدواریم با برقراری صلح و ثبات، 
شاهد همکاری های بیشتر بین دو کشور باشیم. 
مهدی المشاط رئیس شورای عالی سیاسی یمن 

نیز در این گفت وگوی تلفنی با ابلاغ سلام اعضای 
مجلس سیاسی یمن به رهبر معظم انقلاب، از 
حمایت های جمهوری اسلامی ایران از مردم 
یمن قدردانی و ابراز امیدواری کرد در سایه 
همدلی جهان اسلام، خداوند بهترین ها را برای 
امت اسلامی رقم بزند. مهدی المشاط هم چنین 
با تبریک موفقیت های دولت جمهوری اسلامی 
ایران در عرصه های گوناگون در یک سال و نیم 
اخیر، خواستار تداوم نقش آفرینی فعال جمهوری 
اسلامی در حل مسئله یمن شد. همچنین ناندرا 
مودی نخست وزیر هند در پیامی با تبریک 
فرارسیدن عید سعید فطر از طرف دولت و مردم 
کشورش به رئیس جمهوری و مردم ایران تصریح 
کرد: حال که مردم در اقصی نقاط جهان با شور و 
اشتیاق همیشگی برای برگزاری عید فطر آماده 
می شوند، ارزش هایی نظیر برادری و همبستگی 
را نیز مورد توجه قرار می دهند؛ ما صلح، همدلی، 
سلامتی و شادکامی را برای مردم در سرتاسر 
جهان آرزو نموده و از خداوند مسئلت داریم. در 
همین راستا»محمد شیاع السودانی« نخست 
وزیر عراق شامگاه شنبه در تماسی تلفنی، ضمن 
تبریک عید سعید فطر به سید ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهور و مردم کشورمان، بر ضرورت 
تلاش برای ارتقای هر چه بیشتر سطح روابط دو 
کشور با توجه به ظرفیت های موجود و نزدیکی ها 

و اشتراکات فرهنگی و تاریخی دو ملت تاکید 
کرد. رئیس جمهور رئیسی نیز در این مکالمه 
تلفنی ضمن تبریک متقابل عید سعید فطر به 
نخست وزیر، اعضای دولت و ملت عراق گفت: 
اجرای کامل توافقات تهران و بغداد روابط و 
همکاری های دو کشور را به سطحی جدید 
ارتقاء می دهد. شوکت میرضیایف رئیس جمهور 
ازبکستان نیز در پیامی با تبریک فرارسیدن 
عید فطر، عید نیکوکاری، سخاوت، مهرورزی و 
مروت، به سید ابراهیم رئیسی و مردم کشورمان، 
تصریح کرد: با ارزیابی عالی خدمات بی نظیر 
جنابعالی در جهت ارتقای کیفی روابط فیمابین 
ازبکستان و ایران، اطمینان کامل دارم که با 
تلاش های مشترک می توانیم روابط چندوجهی 
را بیش از پیش گسترش بدهیم . در همین راستا 
رئیس جمهور پیش از ظهر شنبه در دیدار جمعی 
از مردم، مسئولان و کارگزاران نظام و سفرای 
کشورهای اسلامی با رهبر انقلاب و پیش از 
سخنان ایشان با اشاره به تأکید رهبر انقلاب به 
همکاری قوای سه گانه با یکدیگر، خاطرنشان 
کرد: به رهبر انقلاب اسلامی و ملت عزیز ایران 
اطمینان می دهم که هر سه قوه با همدلی و 
هم افزایی از حاشیه ها پرهیز، و بر متن که تحقق 
شعار سال و گره گشایی از زندگی مردم و خدمت 

خالصانه به آنان است، تمرکز کنند. 



بازگشت مجلس به جایگاه اصلی خود 
محسن رهامی: 

انتخابات حزبی نباشد، با تغییر مجلس 
تغییری در شرایط کشور ایجاد نمی شود

نگاهی به اتفاقات مهم سالجاری نشان می دهد که مسائل 
مهمی همچون ادامه دار بودن مشکلات اقتصادی و معیشتی، 
نارضایتی  منبعث از برخی عملکردها در حوزه اقتصادی 
جامعه را تحت تاثیر قرار داده و عدم تعیین وضعیت برجام 
مسائل کلانی است که نمی توان به راحتی از آنها عبور کرد، 
اما در این میان شاید مهم ترین اتفاق سیاسی سال را بتوان 
انتخابات مجلس دوازدهم شورای اسلامی در میانه های 
اسفند ماه نامید. رخدادی که با اما و اگرهایی روبه رو است. 
اینکه با وجود مشکلات عدیده اقتصادی و معیشتی شاهد 
مشارکت بالایی در انتخابات مجلس خواهیم بود؟ همه این 
مسائل به نوع عملکردهای دولت در راستای حل مشکلات 
کشور دارد که چگونه مردم را برای حضور در انتخابات 

ترغیب نماید. 

  کسی پاسخگوی مردم و مشکلات نیست 
یک فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اهمیت برگزرای 
انتخاباتی با مشارکت بالا در سالجاری اظهارکرد: برای 
برگزاری انتخاباتی که در گردش نخبگان سیاسی موثر باشد 
باید قانون انتخابات اصلاح شود. کشور هایی که دموکراسی 
نهادینه شده دارند، انتخابات را حزبی برگزار می کنند و 
احزاب مسئولیت اصلی در معرفی نامزد های انتخابات و 
تبلیغات را دارند. مسئولیت تحقق برنامه های وعده داده 
شده هم با احزاب بوده و مردم می توانند بر عملکرد احزاب 
نظارت داشته باشند. محسن رهامی گفت: وقتی انتخابات 
حزبی نباشد، هیچ تشکیلات رسمی مسئولیت معرفی 
نامزد ها و وعده های داده شده را نمی پذیرد و با تغییر مجلس 
تغییری در شرایط کشور و مشکلات مردم ایجاد نمی شود. 
وی ادامه داد: در حال حاضر به دلیل وجود شورا های موازی، 
مجلس جایگاه اصلی در قانون گذاری را ندارد؛ زیرا بعضا این 
شورا ها به جای مجلس قانونگذاری می کنند در حالی که 
براساس قانون اساسی، قانونگذاری حق مجلس بوده و قابل 
واگذاری هم نیست. این فعال سیاسی در ادامه با اشاره به 
اهمیت نقش شورای نگهبان در برگزاری انتخابات مشارکتی 
تصریح کرد: شورای نگهبان با تفسیر های مختلف از نظارت، 
عملا انتخابات را دو مرحله ای کرده و در مرحله اول نامزد ها 
را خودش غربال می کند. شورای نگهبان باید مانع حضور 
افرادی در انتخابات شود که سوء سابقه یا محکومیت دارند، 
اما درصدی از افرادی که ردصلاحیت می شوند نمی دانند 
به چه دلیلی رد صلاحیت شده اند. به نظر من این روند باید 
اصلاح شود. از سویی ترکیب شورای نگهبان نباید یکدست 
باشد بلکه در بین آن ها هم باید از گرایش های سیاسی 
مختلف حضور داشته باشند. رهامی همچنین درباره نقش 
احزاب و جریان های سیاسی در جذب مشارکت در انتخابات، 
گفت: از زمان مشروطه و شکل گیری پارلمان در ایران، اجازه 
میدان داری به احزاب داده نشد. بعد از انقلاب اسلامی هم قرار 
بود احزاب وارد میدان شوند و حزب جمهوری اسلامی هم با 
همین هدف تاسیس شد، اما هرچه قدر پیش رفتیم چنین 
هدفی محقق نشد و احزاب نتوانستند در اداره کشور نقش 
ایفا کنند. به نظر من احزاب در حال حاضر باید در قالب جبهه 
فعالیت کنند. می شود کار را از جایی شروع کرد و به تدریج با 
برگزاری انتخابات حزبی، به احزاب نقش داد و از آن ها مطالبه 
داشت. وی تصریح کرد: الان، چون نهاد و شورا در کشور زیاد 

است، کسی پاسخگوی مردم و مشکلات نیست. 

    احزاب در کشور قدرت داشتند پاسخگویی بهتر 
انجام می شد

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان اینکه 
شاید یکی از مشکلاتی که در کشور ما همچنان وجود دارد 
ضعف و قدرت نگرفتن احزاب در کشور است، گفت: اگر 
احزاب در کشور فعالیت داشتند قطعا امروز نحوه مطالبه 
از مسئولان و پاسخگویی به مردم متفاوت بود و احزاب 
می توانستند نقش بهتری را در رویارویی و پاسخگویی به 
مردم ایفا کنند. حجت ا... فیروزی در رابطه با تأکیدات اخیر 
رهبری بر ایجاد مشارکت بالا در انتخابات سالجاری بیان کرد: 
قانون اساسی حق انتخاب را برای مردم مشخص کرده است 
و سازوکار انتخابات نیز در قانون مشخص شده و قطعا احزابی 
هم که در کشور کار می کنند در چارچوب همین قانون 
اساسی در حال فعالیت هستند. وی با بیان اینکه انتخابات 
فرصتی است برای اعمال نظرات و دیدگاه ها و تغییراتی که 
افراد در قالب ساختارهای نظام مد نظرشان است، تصریح 
کرد: طبیعی است که هر شخص و هر حزبی در کشور باید 
فرصت را غنیمت به شمارد و از آن استفاده کند، لذا مشارکت 
احزاب در انتخابات سبب می شود که مردم اعتماد بیشتری 
کنند و حضورشان به واسطه فعالیت احزاب اثرگذارتر باشد و 
اعتمادشان به انجام تغییرات در قالب انتخابات بیشتر باشد. 
نماینده مردم فسا در مجلس افزود: از طرف دیگر وقتی 
احزاب ورود می کنند چون با برنامه مدون، مشخص و تعریف 
شده ای وارد انتخابات می شوند طبیعی است که در آینده هم 
می توانند به همین میزان متناسب با برنامه و قول هایی که 
داده اند و متناسب با دیدگاه هایی که در انتخابات بیان کردند 
به مردم پاسخ بدهند. فیروزی ضمن اشاره به اینکه شاید 
یکی از مشکلاتی که در کشور ما همچنان وجود دارد ضعف و 
قدرت نگرفتن احزاب در کشور است، گفت: اگر احزاب امروز 
در کشور فعالیت داشتند قطعا پاسخگویی به مردم و نحوه 
مطالبه مردم از مسئولان متفاوت بود و احزاب می توانستند 
نقش بهتری را در رویارویی و پاسخگویی به مردم داشته 
باشند. وی در ادامه تأکید کرد: انتخابات پیش رو هم که 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری 
است دو انتخاب بسیار مهم و اثرگذار است که اگر احزاب از 
الان برنامه ریزی کنند و برنامه هایشان را برای مردم تشریح 
کنند، قطعا این حضور احزاب و برنامه ریزی آنها می تواند به 
مشارکت و اعتماد مردم کمک کند، چراکه آنها احساس 
خواهند کرد که بالأخره احزابی هستند که برنامه می دهند 
و در آینده هم به اجرای برنامه های خودشان پایبند بوده و 

پاسخگوی مردم نیز خواهند بود.

آرمان ملی- حمید شجاعی: هر اندازه که جامعه مسائل و 
اولویت های خود را پیرامون حل مشکلات اقتصادی و معیشتی 
می بیند و به دنبال طرح مطالبات خود و همچنین سوق دادن 
مسئولان برای مرتفع ساختن این مطالبات است، اما برخی 
جریان های سیاسی از هم اکنون به دنبال برنامه های انتخاباتی 
خود هستند که چگونه در آوردگاه انتخابات مجلس دوازدهم 
حضور خواهند یافت. در این میان نگاهی به نوع رویکرد های 
جریانات سیاسی به خوبی نشان می دهد که هر کدام چه نوع 
نگرشی به مقوله انتخابات دارند. به طور مشخص اصلاح طلبان 
که حضور خود در هر انتخاباتی را با میزان مشارکت مردم در 
آن انتخابات تعیین می کنند پیش از هر گونه برنامه ریزی برای 
حضور در انتخابات به دنبال راهکارهایی برای جلب اعتماد عمومی 
و بازیابی سرمایه اجتماعی هستند که اگر بنای حضور در انتخابات 
داشتند بتوانند از پشتوانه بالای رای مردمی برخوردار شوند. 
لذا جدای از بحث نوع مواجهه شورای نگهبان با اصلاح طلبان، 
مشارکت مردم در انتخابات نیز مساله ای است که نمی توان 
به سادگی از آن عبور کرد. ماجرا اما در اردوگاه اصولگرایی کمی 
متفاوت است و آنها تحت هر شرایطی در انتخابات حاضر خواهند 
بود. چنانکه در سال ۹۸ نیز این اصولگرایان بودند که با تمام قوا 
در انتخابات حاضر شدند و کرسی های بهارستان را از آن خود 
کردند. با این حال از سال دوم شروع به کار مجلس یازدهم شاهد 
اختلاف نظر مشخص و معناداری میان طیف های مشخصی 
درون جریان اصولگرایی بودیم و مشخصا رویارویی طیف قالیباف 
و جبهه پایداری تاکنون ادامه داشته و به نظر می رسد که در سال 
چهارم که به طور رسمی از خردادماه آغاز خواهد شد تشدید 
هم بشود. نکته مهم اینکه با توجه به در پیش بودن انتخابات 
مجلس دوازدهم می توان از هم اکنون تشتت و چنددستگی در 
جبهه اصولگرایی را مشاهده کرد. جایی که جبهه پایداری برای 

خود به طور مستقل در انتخابات حضور خواهد یافت، قالیباف 
و همراهانش بنا به شرایط و ضوابط پای به انتخابات خواهند 
گذاشت و در نهایت طیف اصولگرایان میانه رو نیز به عنوان 
جریان سوم وارد انتخابات خواهند شد. آنچه مسلم است اینکه از 
هم اکنون می توان حدس زد که حداقل با وجود اختلاف نظر میان 
طیف قالیباف و جبهه پایداری شاهد ائتلافی در جریان اصولگرایی 
نخواهیم بود. نوع مناسبات و دسته بندی ها در اجلاسیه چهارم 
مجلس یکدست اصولگرا می تواند دورنمایی از رویکردهای کلی 
اصولگرایان و اختلافات احتمالی در انتخابات بعدی ترسیم نماید. 

  پیمان نانوشته اصولگرایان 
یک فعال سیاسی در ارتباط با اختلاف نظر در اردوگاه 
اصولگرایان اظهارداشت: اختلافات در میان اصولگرایان وجود 
دارد. حسین کنعانی مقدم به »آرمان ملی« گفت: به نظر می رسد 
که در انتخابات آینده یک مقدار این اختلاف نظرها و دیدگاه ها 
خود را در رقابت های سیاسی پررنگ تر نشان خواهد داد. 
البته اولین دغدغه هر دو این مجموعه ها با ایدئولوژی و مشی 
سیاسی که دارند این است که مشارکت حداکثری مردم را 
پشت سر خود داشته باشند و قطعا مردم نیز در انتخابات آینده 
به عملکرد مجلس و دولت نگاه می کنند و بر اساس نمره ای که 
به عملکردشان در حل مشکلات کشور می دهند در سبد آرای 
هر جناحی قرار می گیرند. دبیرکل حزب سبز بیان کرد: ریشه 
تاریخی اختلافات اصولگرایان طولانی است. اما به نظر می رسد 
که در مواقع حساس جریان اصولگرایی برای اینکه در قدرت 
بماند تلاش می کند که در رقابت های سیاسی با یکدیگر پیمان 
نانوشته ای را داشته باشنتد تا حذف نشوند. اما به نظر می رسد 
چون اکنون همه در قدرت هستند ممکن است این اختلافات 

رنگ و بوی جدیدی به خود بگیرد. 

  اختلاف در اصولگرایان جدی است
یک فعال سیاسی اصولگرا در ارتباط با افطاری قالیباف با روسای 
پیشین مجلس و آنچه که در این نشست مطرح شد، اظهارداشت: 
تا آنجا که بنده مطلع هستم در این جلسه هیچ بحث سیاسی صورت 
نگرفت و هیچ تفاهم و توافقی بین این افراد صورت نگرفته است. منصور 
حقیقت پور گفت: اینکه آقای قالیباف با جبهه پایداری مشکل دارد، 
درست است. جبهه پایداری یک جریان خود حق بین که فقط خود 
را می بیند . این نماینده ادوار مجلس بیان کرد: در خانواده جریان 
اصولگرایی هم خیلی افراد را نمی پذیرند. در گذشته هم این رفتار 
را انجام داده اند. با آقای هاشمی رفسنجانی برخورد کردند، با آقای 
ناطق برخورد کردند و همچنین با آقای لاریجانی هم برخورد کردند، 
حالا هم رسیده اند به اینکه با آقای قالیباف برخورد کنند. . این چهره 
نزدیک به علی لاریجانی اظهارکرد: حتی در انتخابات ریاست مجلس 
خواهیم دید که اگر آقای قالیباف بخواهد رئیس شود، 1۸0 تا 1۹0 
رأی نمی آورد، مگر آنکه با تعدادی کمتر از این رئیس مجلس شود. 
اینکه آقای قالیباف یک رویکرد دیگر داشته باشد طبیعی است.. شاید 
آقای قالیباف فضایی را ترسیم کند که مردم احساس کنند در این 
فضا می توانند راحت تر باشند و بهتر می توانند جلو بروند، بنابراین به 
سمت آقای قالیباف بیایند. حقیقت پور در خصوص این احتمال که 
در انتخابات آینده لاریجانی به مجلس برگردد و قالیباف در انتخابات 
مجلس شرکت نکرده و خود را برای حضور در انتخابات 1404 آماده 
کند. عنوان کرد: من شواهد و قرائنی نمی بینم که آقای لاریجانی 
بخواهد در انتخابات مجلس شرکت کند. هرکس که می خواهد در 
انتخابات شرکت کند باید در جامعه حضور بیشتر داشته باشد و 
صحبت های بیشتری انجام دهد که من این حضور و ظهور را در آقای 
لاریجانی نمی بینم.  اما آقای قالیباف می توانند برای انتخابات مجلس 
و انتخابات 1404 برنامه داشته باشد و آن پوزیشنی که برای خودشان 
تداعی می کنند، محتمل است و باید دید در آینده چه اتفاقاتی می افتد. 
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»آرمان ملی« چنددستگی در اردوگاه اصولگرایی را بررسی می کند

اختلافات قالیباف و پایداری؛ آتش در خرمن اصولگرایان 

آرمان ملی – مطهره شفیعی:  »طومارنویسی« پدیده  جدیدی 
نیست و سال هاست برخی برای تخریب رقیب خود با نوشتن یک 
متن و انتشار چند نام و امضا ادعاهایی را مطرح می کنند. طومارهای 
زیادی در فضای سیاسی کشور ثبت شده و مجلسیان هم از قافله 
عقب نیستند، چنانکه بارها علیه برجام، FATF، مخالفان سیاسی و... 
خود اقدام به امضای طومار و آویختن آن در مجلس کرده اند. برخی 
اوقات که نمایندگان در تخریب یا انتقاد به رقیب خود در پارلمان 
دچار رودربایستی می شوند علیه نهادها یا افراد دیگر طومارنویسی 
می کنند، مانند سال ۹۳ یک نماینده اصلاح طلب وقت مجلس تاکید 
کرد: »مجلس ما وقتی نمی تواند نطق یکی از همکاران خود را درباره 
قانون اساسی تحمل کند. بعید هم نیست علیه یک رسانه دست به 

امضای طومار بزند.«
  طومار علیه نماینده 

اصل ۸۶ قانون اساسی تاکید دارد: »نمایندگان مجلس در مقام 
ایفای وظایف نمایندگی در اظهارنظر و رای خود کاملا آزادند و 
نمی توان آنها را به سبب نظراتی که در مجلس اظهار کرده اند یا 
آرایی که در مقام ایفای وظایف نمایندگی خود داده اند تعقیب 
یا توقیف کرد.« اما این اصل گویا برای بخشی از اصولگرایان به 
رسمیت شناخته نمی شود مانند خبرگزاری »فارس« که نوشت: در 
پی نطق مصطفی رضاحسینی قطب آبادی، نماینده شهربابک علیه 
دولت رئیسی، مردم شهربابک در حمایت از رئیس جمهور و دولت 
انقلابی طوماری امضا کردند. در متن این طومار آمده است: »خدا را 
شاکریم به رغم میل باطنی دشمنان قسم خورده نظام، دولت رئیسی 
در مسیر پیشبرد اهداف نظام اقدامات قابل ملاحظه ای را به انجام 
رسانده است و همچنین تلاش در راستای رفع مشکلات مردم به 
گواهی رهبر معظم انقلاب در دستور کار این دولت خدمتگزار قرار 
دارد. لذا ما مردم انقلابی شهرستان شهربابک ضمن حمایت از دولت 

رئیسی از سخنان پیش از دستور نماینده شهربابک برائت جسته و 
هرگونه تضعیف دولت انقلابی را همسویی با بدخواهان دانسته و از 
ایشان انتظار داریم تقوای سیاسی را رعایت نموده و در جهت جبران، 
اقدامات لازم را به انجام برساند.« قطب آبادی چندی پیش گفته بود: 
»در بحث مسمومیت های مدارس چه کردید، چند نفر را دستگیر 
کردید؟ وابسته به کی بودند و کجا معرفی شان کردید؟ چرا اینها را 
به مردم نمی گویید؟ آقای رئیسی، گویا قطار پیشرفت اقتصاد دولت 
شما نیاز به زیرعلی فداکار دارد چون حرکت شتابان تورم و گرانی 
لحظه به لحظه و بی ارزشی پول ملی را می بینیم.« و این اظهارات 
بهانه ای برای ادعای امضای طومار علیه این نماینده شد. طومار مورد 
ادعای خبرگزاری فارس یا ناشی از هراس رای آوری نمایندگان 
صریح الهجه در مجلس است و می خواهند با چنین اقداماتی مانع 
حضور آنها در انتخابات مجلس دوازهم شوند و یا شاید از سوی 

حامیان دولت باشد. 
  لاریجانی مخالفت کرد؛ قالیباف سکوت

نکته قابل تامل استفاده برخی نمایندگان از طومار برای انتصاب 
یا بقای یک مسئول در جایگاهش است مانند سال ۹۲ که نماینده 
مردم بندر انزلی در مجلس شورای اسلامی از امضای طومار حمایت 
نمایندگان مجلس از ریاست دانشجو در دانشگاه آزاد خبر داد. 
حسن خسته بند گفت: »طوماری که نمایندگان مجلس در حمایت 
از دانشگاه آزاد اسلامی امضا کردند و خدمت مقام معظم رهبری 
ارسال شد نشان از تعامل خوب و سازنده دانشگاه با مجلس دارد.« 
از سوی دیگر برخی از طومار برای پیشبرد اهداف خود استفاده 
می کنند مانند طوماری که حجت الاسلام محمدتقی نقدعلی از 
اعضای جبهه پایداری در اعتراض به بدحجابی در مجلس آویزان 
کرد. مشخص نیست چرا در شرایطی که نمایندگان می توانند از 
تریبون مجلس به طرح دیدگاه ها و مخالفت های خود بپردازند، 

از بیانیه ، طومار و جمع آوری امضا استفاده می کنند. این اقدام با 
سکوت مسئولان مجلس انجام شد اما اصولگرایانی بودند که به نقد 
آن پرداختند و در رسانه هایشان نوشتند: »فارغ از آنکه این اقدام 
نمادین جناب نقدعلی در آویزان کردن طومار از جایگاه هیأت رئیسه 
چه پیامی برای چه فرد یا افرادی دارد، این محتوای طومار و هدف 
نقدعلی و نمایندگان هم  دغدغه با او از تدوین طومار است که بیش 
از هرچیز باید مورد توجه باشد. نکته مهم و قابل ملاحظه دراین باره 
باتوجه به شرایط پرالتهاب حال حاضر کشور آنکه اگر نتیجه این 
طومار قرار است به ایده های دوقطبی ساز و شاذی مثل منع بخش 
زیادی از جامعه از خدمات اجتماعی و ایده های عجیبی مثل آنچه 
پیش تر چند نماینده دیگر پیشنهاد داده بودند منجر شود، همان 
بهتر که صرفا از جایگاه هیأت رئیسه مجلس آویزان بماند و کارکرد 
دیگری را از آن شاهد نباشیم.« ۲0 خرداد ۹7 قرار بود بحث لایحه 
الحاق جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون مقابله با تأمین مالی 
تروریسم در دستور کار مجلس قرار گیرد اما نمایندگان اصولگرا و 
عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مانند پژمان فر، نماینده مشهد و 
ابطحی، نماینده خمینی شهر شروع به پهن کردن پلاکاردهایی بر 
روی مانیتور بزرگ مقابل جایگاه هیأت رئیسه و دیگر قسمت های 
آن کردند. کریمی قدوسی، نماینده مشهد هم در تلاش بود که طومار 
را مقابل لاریجانی نصب کند که رئیس مجلس با اعتراض مانع کار 
این نماینده شد و گفت: »اینجا جای این کارها نیست، اگر مخالف 

هستید صحبت کنید.« . 
  دلیل سکوت قالیباف

اکنون مشخص نیست چرا قالیباف در نصب طومار در مجلس و 
ادعای امضای طومار علیه یک نماینده مجلس سکوت کرده است. 
آیا او از هجمه پایداری ها نگران است و یا اینکه ترجیح می دهد مدت 
زمان کوتاه باقی مانده از عمر مجلس یازدهم در آرامش سپری شود؟

اصولگرایان دیگر به شعار و تجمع راضی نیستند
»طومار« امضا می کنیم؛ رقیب حذف بشه! 

علم الهدی: 
تصمیم قرارگاه حجاب برای 
»جریمه بی حجاب ها« باید 

اجرا شود
طالقانی:  یاسمین   – ملی  آرمان 
اظهارات نماینده ولی فقیه در خراسان رضوی 
در روز عیدفطر واکنش هایی به دنبال داشت. 
آیت ا... علم الهدی گفت: »حجاب یکی از 
مسائل مهم امروز جامعه است که در واقع 
یک واجب شرعی بوده و رعایت آن برای 
تمامی مسلمانان واجب است، در همین 
راستا تصمیم قرارگاه حجاب در خصوص 
خدمات  از  بی حجاب  افراد  محرومیت 
اجتماعی، منافاتی با قانون ندارد.« نماینده 
ولی فقیه در خراسان رضوی با بیان اینکه 
برخی افراد و حقوق دانان می گویند طبق 
اصول 1۹ و ۲0 قانون اساسی، محرومیت 
افراد بی حجاب از خدمات اجتماعی خلاف 
قانون است، تصریح کرد: طبق این اصول 
قانونی افراد به دلایل دینی، مذهبی و سیاسی 
نباید از حقوق اجتماعی محروم شوند، این 
درحالی است که محرومیت افراد بی حجاب 
از خدمات اجتماعی به دلیل بی دینی نیست 
بلکه این افراد به دلیل قانون شکنی از خدمات 
محروم می شوند. وی تصمیم قرارگاه حجاب 
مبنی بر محرومیت این افراد از خدمات 
اجتماعی را به منظور جلوگیری از برخورد 
عوامل انتظامی و رویارویی با این افراد 
اعلام کرد و بیان داشت: طبق منویات مقام 
معظم رهبری، بی حجابی حرام سیاسی و 
قانونی است لذا باید با حرام سیاسی و قانونی 
مبارزه شود. آیت ا... علم الهدی ادامه داد: در 
حقوق اجتماعی حق حیات و زندگی از تمام 
حقوق دیگر بالاترست، اینکه چرا قاتلان 
اعدام می شوند به این دلیل است که آنها 
با آدم کشی حق خود از شئون اجتماعی را 
از بین می برند؛ بنابراین قانون شکنان نیز با 
تخلف از قانون حق اجتماعی خود را از بین 
می برند و بی حجاب نیز با تخلف از قانون 
حق اجتماعی خود را از بین می برد. وی 
با اشاره به اینکه حرمت جامعه باید حفظ 
شود، تاکید کرد: اگر با قانون شکنی حرمت 
اجتماعی از بین برود، حق اجتماعی نیز از 
بین می رود؛ بی حجابی در جامعه ناهنجاری 
است و بی حجاب ضدقانون و حجاب نیز 
قانون است، بنابراین یک نظام اسلامی در 
مقابل عنصر متخلف از قانون باید با قدرت 

برخورد کند.

  احتکار نیست بلکه حفظ دارایی های 
یک خانواده است

خبرآنلاین نوشت: »آیت ا... علم الهدی، 
»اگر  است:  گفته  مشهد  جمعه  امام 
سرمایه تان را برای سود بیشتر به ارز و سکه 
تبدیل کردید، این هم تراز با احتکار است؛ 
احتکار هم حرام است و اموال باید مصادره 
شود.« جناب علم الهدی در زمان دولت 
گذشته به خوبی به مشکلات زندگی مردم 
آگاه بودند و هر هفته در نماز جمعه به آن 
اشاره می کردند اما حالا گویا داستان فرق 
کرده است. باید خطاب به ایشان بگوییم 
که با پایین آمدن ارزش پولی ملی، مردم 
نگران سرمایه های خود هستند. اگر پول 
خود را تبدیل به خانه، ماشین، سکه و یا 
حتی دلار نکنند، پول شان در عرض چند ماه 
نصف و یا حتی کمتر از آن می شود. نام این 
کار احتکار نیست بلکه حفظ دارایی های 
یک خانواده است. تصور کنید یک جوان 
پولی را برای ازدواج کنار گذاشته است مثلا 
۲00 میلیون تومان. او می خواهد طی چند 
ماه با این پول مراسم عروسی و حواشی آن 
را برگزار کند و یک خانه هم برای رفتن زیر 
یک سقف اجاره کند. اگر این پول خود را 
تبدیل به سکه یا دلار نکند، طی چند ماه 
ارزش ۲00 میلیون به ۲0 میلیون می رسد 
و این جوان ممکن است حتی نتواند یک 
جشن ساده با مهمان های بسیار محدود 
بگیرد چه برسد به باقی داستان. همین الان 
شما برای خرید کالایی اقدام می کنید و به 
فروشنده می گویید یک چرخی در بازار بزنم 
و بعد مزاحمتان می شوم و چند ساعت بعد 
به مغازه مراجعه می کنید و می بینید قیمت 
همان کالا با دو ساعت پیش فرق کرده 
است. در چنین جامعه ای چگونه می شود 
دارایی های خود را حفظ کرد؟ سرپرست 
خانواده اگر پول خود را تبدیل نکند، چگونه 
می خواهد جواب همسر و فرزندان خود 
را بدهد و نیازهای آنها را تامین کند. عقل 
معاش می گوید که نگه داشتن پول نقد و 
تبدیل نکردن آن در امروز ایران، از دست 
دادن سرمایه است. مستاجری که با پایان 
موعد قرارداداش مجبور است دو یا سه 
برابر رهن و اجاره پرداخت کند، چه راهی 
به جز تبدیل پولش دارد تا بتواند از پس این 
افزایش قیمت بربیاید. اگر این کار را نکند 
که همان سرمایه ای که با عرق جبین و کد 
یمین جمع کرده است، از دست می دهد 
و باید با اسباب پشت وانت به دنبال خانه 
بگردد. پس بهتر است آنهایی که تریبون 
دارند به جای اینکه به مردم این چنین 
توصیه کنند، به دولت مردان بگویند که 
ارزش پولی ملی را حفظ کنند تا مردم مجبور 
نشوند ریال خود را تبدیل به طلا کنند. 
اوضاع زندگی مردم خوب نیست و بهتر است 

از مسئولان تدبیر مطالبه کنیم. 

 

 روایت حضور
  افراد کم حجاب

 در نماز  عید فطر
تصاویر منتشر شده از نماز عیدفطر با حاشیه بود. آذری 
جهرمی، وزیر سابق ارتباطات در کانالش نوشت: این 
عکس را بدون هیچ محاسبه گری از صف های شمالی ترین 
درب مصلای تهران گرفتند. من شانزده نفر را در این 
عکس شمردم که چادر مشکی بر سر نداشتند. حتی دیدم 
چند نفری بدون چادر و با مانتو و روسری نماز را خواندند. 
عده ای را هم دیدم بعد از نماز چادرهای شان را تا کردند و 
توی کیف شان گذاشتند. یاد صحبت های آقای انصاریان 
افتادم؛ »این مردم دل هایشان با خداست.«. رهبری هم 
فرمودند که: »در یک جامعه سلایق، عقاید و نگاه های 
مختلف به مسائل است. مانعی ندارد در کنارهم همه 

زندگی کنند، کار کنند.«

    

 خنده باید 
فاخر باشد 

پیمان جبلی، رئیس صداوسیما به همراه وحید جلیلی، 
قائم مقام رئیس سازمان صداوسیما در امور فرهنگی، از پشت 
صحنه »سیدخندان« بازدید کرد. جبلی گفت: خنده ای بر 
روی لب مخاطب ارزشمند است که فاخر باشد یعنی از فکر 
و شناخت نشأت گرفته باشد و این اتفاق توسط این برنامه 
انجام می شود. بامروت نژاد، رئیس شبکه دو توضیحاتی در 
مورد برنامه ارائه کرد و گفت: جمعی از جوانانی که تجربه 
چندساله در حوزه طنز دارند در بخش های مختلف این 
برنامه مشغول فعالیت هستند و یکی از اهداف ما از تولید 
برنامه »سیدخندان« این بود که نشان دهیم ایجاد جذابیت 
در برنامه تلویزیونی، منحصر به موارد محدودی مانند پخش 

موسیقی و حضور سلبریتی و… نیست.

حضرت پور، نماینده ارومیه و یکی از استیضاح کنندگان 
وزیر صمت می گوید: خداوکیلی لابی آقای فاطمی امین 
خیلی قوی است و اطرافیانش در تلاشند که بسیاری از 
نماینده ها را منصرف کنند، ولی من می گویم این کارها 
به جایی نمی رسند. سومین بار است که وزیر جلوی 
دوربین تلویزیون می آید و مدام وعده وعید می دهد 
که فردا فلان کار انجام می شود و واردات ماشین را آغاز 
می کنیم و قرعه کشی قطع می شود و... . آقای فاطمی امین 
بنده خدا آدم خوبی است، ولی این کاره نیست و من هم 
سومین بار است که استیضاحش را امضا می کنم، چون 
دینی به مردم دارم و اطلاع رسانی هم کردم. چه استیضاح 

رای بیاورد و چه نیاورد، من بازهم پای کار هستم.

 آیا استیضاح
 متوقف می شود؟ 

حسین کنعانی مقدم: 
اختلافات اصولگرایان رنگ و بوی 

تازه ای به خود می گیرد

منصور حقیقت پور: 
احتمال دارد اصولگرایان برای 
انتخابات 3 شاخه شوند
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  درخواست رسمی عربستان 
برای برقراری ۳ پرواز در هفته

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد: طی روزهای اخیر درخواست 
رسمی هواپیمایی کشوری عربستان به منظور برقراری سه پرواز 
در هفته )خارج از پروازهای حج( توسط سازمان هواپیمایی 
کشوری دریافت شد.مهرداد بذرپاش با اشاره به از سر گیری 
روابط دیپلماتیک بر مبنای دیپلماسی منطقه ای و بر اساس 
اصل حسن همجواری اظهار کرد: طی روزهای اخیر درخواست 
رسمی هواپیمایی کشوری عربستان به منظور برقراری سه پرواز 
در هفته از ایران خارج از پروازهای حج دریافت شد.وی تصریح 
کرد: پیش از این دو کشور در زمینه اجرای موافقتنامه عمومی 
همکاری های اقتصادی، بازرگانی، سرمایه گذاری، فنی، علمی 
و ... اراده قاطع خود را برای به کارگیری تمامی تلاش ها برای 
تقویت صلح و امنیت منطقه ای و بین المللی اعلام کرده اند و بر 
این اساس برای گسترش همکاری ها، برقراری پروازهای ایران 
وعربستان علاوه برپروازهای حج مد نظر قرار گرفته است.به 
گزارش ایسنا،  وزیر راه و شهرسازی ضمن تأکید بر لزوم تقویت 
دیپلماسی منطقه ای اظهار کرد: سازمان هواپیمایی وزارت راه و 
شهرسازی بر اساس وظایف ذاتی خود، تمام مساعی خود را  برای 
برقراری پروازها میان ایران و عربستان به کار خواهد بست.به 
گزارش وزارت راه و شهرسازی، بذرپاش یادآوری کرد: همچنین 
از ماه ها قبل برای انجام مطلوب پروازهای حجاج کلیه هماهنگی 

با هواپیمایی کشوری عربستان صورت گرفته است.

قیمت این خودروها بالا رفت
قیمت خودرو در بازار این روزها با نوسانات نسبی همراه شده 
است به طوری که امروز ساینا S در بازار به مرز 400 میلیون 
تومان رسید و قیمت ۳۹۲ میلیون تومان را در کارنامه خود ثبت 
کرد اما قیمت خودرو روز یکشنبه، سوم اردیبهشت 140۲، با 
توجه به آمار و قیمت روزانه سایت کارنامه با تغییراتی مواجه 
شد.قیمت خودرو از ابتدای فروردین  با نوساناتی همراه شد. 
قیمت ها در نیمه نخست فروردین متاثر از نرخ ارز روند صعودی 
به خود گرفت. اما در نیمه دوم این ماه با توجه به افزایش قیمت 
خودروهای کارخانه ای شوک جدیدی به بازار وارد شد و به نظر 
می رسد موج جدید گرانی در ادامه سال در انتظار بازار است.

در سایت های خرید و فروش، قیمت خودرو به این شرح ثبت 
شده است: قیمت پژو ۲07i پانوراما دنده ای مدل 140۲ به 
۸0٥ میلیون تومان رسید و اکنون رانا پلاس پاناروما 140۲ 
را با نرخ پایین تر از ۶70 میلیون تومان در بازار نمی توان یافت 
همچنین پژو پارس موتور جدید XU7P، ساخت 140۲ که این 
روزها جهش قیمتی چشمگیری را تجربه کرد، امروز هم به روند 
صعودی خود ادامه داد و سقف ۶0۸ میلیون تومان را شکست و 
پژو ۲0۶ تیپ ۲ که یکی از پرطرفدارهای بازار خودروهای داخلی 
است، امروز نرخ ۶10 میلیون تومان را در کارنامه خود ثبت کرد.

در این میان خودروی ساینا دنده ای S که در روزهای گذشته 
وارد کانال 400 میلیون تومانی شد، امروز در بازار خودروی 
کشور به ۳۹۲ میلیون تومان رسید.به گزارش تجارت نیوز، 
لاماری 1401 با نرخ دو میلیارد و 400 میلیون تومان عرضه شد. 
این در حالی است که مدل 140۲ این خودرو ٥0 میلیون گران تر 
از مدل قبلی خود، یعنی با نرخ دو میلیارد و 4٥0 میلیون تومان 
خرید و فروش می شود و هایما S۸ 140۲ نیز به دو میلیارد و 
۸00 میلیون تومان رسید و تیگو ۸ پرو اما امروز با ورود به کانال 
سه میلیارد تومانی، نرخ سه میلیارد و 100 میلیون تومان را در 

کارنامه خود ثبت کرد.

زمان انتظار صدور کارت سوخت المثنی 
مشخص شد 

مدیر سامانه هوشمند سوخت گفت: در صورت بروز مشکل 
در تأمین کارت سوخت که مربوط به بحث چیپست ها می شود، 
حداکثر زمان انتظار دوماه خواهد بود؛ اما درحال حاضر بدون 
مشکل در حال تأمین کارت سوخت مورد نیاز مردم هستیم 
و متوسط زمان انتظار به یک ماه رسیده است.محمد صادقی، 
مدیر سامانه هوشمند سوخت در گفت وگو با تسنیم، اظهار 
داشت: کسانی که در سال 1401 برای دریافت کارت سوخت 
المثنی ثبت نام کرده بودند ، تمامی کارت های سوخت آنها تولید 
شده است و کارت های سوخت متقاضیان کارت المثنی در سال 
1401، اغلب به دست آنها نیز رسیده، اما اگر شخصی کارت 
سوخت المثنی خود را هنوز دریافت نکرده، درحالی که در سال 
1401 ثبت نام کرده بود، از باجه های پستی محل سکونت خود 
پیگیری کند، کارت هایی که به هر دلیل در ارسال به آدرس های 
ثبت شده، به دست متقاضی نرسد، تا ۶ ماه در باجه های معطله 
ادارات پست، نگهداری می شوند.صادقی خاطرنشان کرد: 
متقاضیان برای پیگیری صدور کارت سوخت المثنی می توانند 
به آدرس سایت SCS.NIOPDC.IR مراجعه کنند و با وارد 
کردن VIN خودروی خود، از وضعیت کارت درخواستی و حتی 
آدرس باجه معطله ای که کارت آنها در آنجاست، مطلع شوند.

به گزارش تسنیم ، مدیر سامانه هوشمند سوخت در خصوص 
متوسط زمان انتظار صدور کارت سوخت المثنی گفت: این 
زمان، بستگی به شرایط دارد؛ اگر تأمین کارت به موقع اتفاق 
بیفتد، حداکثر زمان صدور و تحویل کارت سوخت المثنی ۲0 
روز تا یک ماه خواهد بود اما در صورت بروز مشکل در تأمین 
کارت سوخت که مربوط به بحث چیپست ها می شود، حداکثر 
زمان انتظار دوماه خواهد بود؛ اما درحال حاضر بدون مشکل، 
در حال تأمین کارت سوخت مورد نیاز مردم هستیم و متوسط 
زمان انتظار به یک ماه رسیده است.صادقی اذعان داشت: سامانه 
هوشمند سوخت، هیچ گونه مشکلی در بهره برداری نداشته و 
هم اکنون توزیع بنزین در سراسر کشور بدون اختلال در حال 

انجام است.

اخبار

 آخرین وضعیت بازار ارز
رئیس کانون صرافان گفت: فعلا بازار آرام 
است ولی با افزایش تقاضا بعد از تعطیلات 
عید فطر و ورود تجار و مصرف کنندگان ارز 
برای خرید ارز مورد نیاز به بازار مطمئنا با 
روش عرضه کنونی که با روش حساب ارزی 
در بازار تزریق می شود، شاهد یک شیب 
افزایش قیمت خواهیم بود.زمانی که بازار 
توافقی در حال انجام و فعالیت بود، در 
این بازار روزانه تا سقف ۲٥ تا ۳0 میلیون 
دلار ارز معامله می شد و ارز به بازار از طریق 
مردم یا دلالان تزریق می شد یعنی ارز در 
چرخه ای قرار داشت که به کف بازار تزریق 
می شد اما به گفته فعالان اقتصادی بازار ارز، 
ارزی که از روش جدید و در بازار مبادله ای 
عرضه می شود از سقف ٥00 هزار دلار 
تجاوز نمی کند هرچند که باید آمار دقیق 
از سوی بانک مرکزی اعلام شود. برخی از 
کارشناسان و فعالان حوزه ارز معتقدند 
که  یک حجم ۲0 تا ۳0 میلیون دلاری 
که اتوماتیک وار همیشه به طور مستقیم 
یا غیر مستقیم برای تامین ارز مورد نیاز 
کف بازار تزریق می شد از دست رفته و 
تبدیل به یک دهم یا یک بیستم تقاضای 
موجود در بازار شده است؛ به این معنا که 
اگر تقاضا در بازار بالا رود تامین ارز مورد 
نیاز هم با مشکل مواجه می شود.کامران 
سلطانی زاده، در گفت و گو با همشهری 
آنلاین در این خصوص گفت: فعلا بازار 
آرام است ولی اگر این روند خرید و فروش 
در بازار مبادله ای ادامه پیدا کند و افزایش 
تقاضا بعد از تعطیلات عید فطر شروع شود 
و تجار و مصرف کنندگان ارز برای خرید ارز 
مورد نیز به بازار ورود کنند مطمئنا با این 
حجم عرضه ای که با روش حساب ارزی در 
بازار تزریق می شود، شاهد یک شیب تند 
افزایش قیمت خواهیم بود. چرا که بازار بر 
اساس عرضه و تقاضا کنترل می شود لذا اگر 
تقاضا زیاد باشد نرخ افزایشی خواهد بود و با 
توجه به وضعیت اقتصادی و تورم موجود در 
کشور هجوم برای خرید افزایش پیدا خواهد 
کرد ولی عرضه ای که فعلا ما داریم عرضه 
بسیار کمی است و مطمئنا پاسخگوی نیاز 
اصلی نیست. لذا بانک مرکزی باید در این 
خصوص تدابیری اتخاذ کنند که این اتفاق 
نیفتد.وی ادامه داد: همچنین بسیاری از 
شرکت ها با خرید در سامانه نیما مشکل 
دارند اما مطمئنا کسانی که در سامانه نیما 
زمان ارزگیری شان است در آینده نزدیک 
ریال خود را تبدیل به ارز خواهند کرد تا 
روز مبادا که به آنها ارز تخصیص بگیرد 
بتوانند ریال را با قیمت جدید ارز تامین 
کنند.رئیس کانون صرافان در خصوص 
ارز مسافرتی هم گفت: ارز مسافری به 
هر نفر ۳00 و ٥00 دلار داده می شود. 
فرد متقاضی باید به بانک مراجعه کند و 
مدارک خود را به بانک دهد و بانک پس 
از بررسی و دادن تایید، در قبال خرید ارز 
رسیدی به متقاضی می دهد. فرد روزی 
که بخواهد مسافرت برود باید به فرودگاه 
برود و از آنجا تحویل بگیرد. اما برای اطلاع 
از استقبال مردم از ارز مسافرتی باید تعداد 
مسافرانی که از مرز هوایی خارج شده اند و 
تعداد افرادی که ارز را خریده اند را جمع 
بندی کرد و با استناد به تناسب آماری 
گفت که استقبال چطوره بوده است اما به 
گفته وی، برای خرید ارز مسافری نیاز به 
افتتاح حساب ارزی نیست و ارز مسافری 
در فرودگاه داده می شود.لطانی زاده در 
خصوص شرایط تخصیص ارز در سال 
جدید گفت: ارز سهمیه ای که ۲۲00 دلار 
است به هیچ عنوان به شکل فیزیکی و 
حضوری به فرد داده نمی شود و حتما باید 
فرد برای دریافت آن حساب ارزی افتتاح 
حساب کند، ارز بعد از افتتاح حساب و ارائه 
مدارک به حساب خریدار واریز می شود و 
یک هفته بعد خریدار ارز می تواند به بانک 
مراجعه کند و با پرداخت کارمزد برداشت 
اسکناس از حساب، برداشت را انجام دهد.

وی ادامه داد: برای افتتاح حساب 100 دلار 
لازم است. عملا فرد باید ۳ مرحله طی کند: 
یک مرحله افتتاح حساب ارزی با حضور 
در بانک، یک مرحله خرید ارز با حضور در 
صرافی، یک مرحله حضور در بانک مجددا 
برای دریافت ارز و واریز 100 دلار به عنوان 
کارمزد برای دریافت دلارها. برای این کار 
نیاز به یک هفته زمان کاری لازم هست و 
تقریبا 10 اصل پول هم باید دیپوزیت و یا 
هزینه شود.وی ادامه داد: افتتاح حساب 
ارزی باعث کاهش حضور دلالان در بازار ارز 
می شود. البته با توجه به تغییرات عمده ای 
که در این طرح انجام شده باید آمار دقیق 
استقبال مردم از خرید و فروش ارز سهمیه 
ای را از بانک مرکزی، بازار مبادله دریافت 
کرد. به گزارش همشهری آنلاین،  رئیس 
کانون صرافان در خصوص اینکه خرید ارز 
سهمیه ای ممکن است باعث حذف یارانه 
افراد شود و تاثیر آن روی بحث خرید و 
فروش ارز سهمیه ای گفت: قطعا بحث 
حذف یارانه به دلیل نگرانی از حذف آن 
اثرات منفی روی خرید و فروش ارز و سکه 
می گذارد و همین موضوع عده ای را از 
خرید و فروش منصرف کرده است. در حال 
حاضر وضعیت خرید و فروش دلار در کف 
بازار آرام است ولی از روزهای گذشته، کمی 

افزیش با شیب ملایم داشتیم.

  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: بی توجهی برخی بانک ها 
به درخواست وام های خرد متقاضیان برای واحدهای تولیدی 
کوچک یا حتی درخواست دریافت تسهیلات برای برخی از 
مصوبه ها در حالی صورت می گیرد که بسیاری از تسهیلات 
کلان به افرادی با استناد به فعالیت های اقتصادی بر روی کاغذ 
تعلق می گیرد این در حالی است که مخالفت بانک ها برای 
واگذاری تسهیلات در حوزه های مانند فرزندآوری، ازدواج و ... 
اجرای بسیاری از طرح های مهم دولتی را معلق می گذارد دراین 
میان کارشناسان معتقدند نواقص اعتبارسنجی و نبود اعتبارات 
بانکی اصلی ترین عامل مانع تراشی سیستم بانکی موجود است 
که در بسیاری از مواقع متقاضیان واقعی تسهیلات عطای آن را 
به لقایش می بخشند و به این ترتیب چرخ رونق تولید و به دنبال 
آن مهار تورم همچنان درگیر و دار فقدان نظارت اصولی در این 

خصوص لنگ می زند. 
 ساز مخالف بانک ها در واگذاری تسهیلات

کامران ندری، کارشناس اقتصادی در این خصوص به 
آرمان ملی گفت: واگذاری تسهیلات با شرایط راحت از جمله 
دستوراتی بود که در اوایل سال گذشته صادر شد اما بانک ها 
همچنان از واگذاری وام به ویژه وام های خرد به متقاضیان 
خودداری می کنند، هر چند واگذاری وام بدون پشتوانه با توجه 
به درخواست بسیار زیاد در این زمینه از جمله دلایل اصلی 
امتناع بانک ها در این خصوص  است، چرا که بانک ها بر اساس 
اعتبار رسمی و نه سیستم دستوری اقدام به واگذاری تسهیلات 
خرد و کلان به متقاضیان می کنند، در غیراینصورت تبعات منفی 
و بار مالی فراوانی برای آنها به همراه خواهد داشت. او افزود: 
براساس قوانین مصوب و ابلاغ شده به بانک ها، شعب بانکی باید 
وام های ازدواج و ودیعه مسکن را با یک ضامن پرداخت کنند اما 
کم نیستند شعبی که بدون الزام قانونی متقاضی را مجبور به 
معرفی دو تا سه ضامن می کنند همچنین در بخشنامه وام های 
ودیعه مسکن و ازدواج هیچ الزامی برای معرفی ضامن دولتی، 
و ارائه گواهی کسر از حقوق به بانک ها برای دریافت تسهیلات 
قید نشده است، اما  برخی از بانک ها براساس تفسیر خود از 
قانون برای پرداخت این نوع تسهیلات هم درخواست ضامن 
دولتی می کنند که مشکل به همین جا ختم نمی شود و خیلی 
از بانک ها حتی گواهی کسر از حقوق بازنشستگان، افراد نظامی 
یا هموطنان بالای ۶0 سال را برای ضمانت تسهیلات قبول 

نمی کنند.
  بوروکراسی و روابط جایگزین ضوابط

این کارشناس ادامه داد: قوانین تعریف شده و بوروکراسی 
حاکم در این بخش جهت دریافت وام در بسیاری از بانک ها به 
ویژه بانک های دولتی به قدری زیاد است که حتی متقاضیان 
با وجود داشتن ضمانت نامه های مناسب و همچنین گواهی 
کسراز حقوق باز هم با مانع تراشی های متعدد بانک ها مواجه 
می شوند و در نهایت عطای دریافت وام را به لقای آن می بخشند 
که البته اصلی ترین دلیل این رویکرد را باید در نداشتن اعتبارات 
مالی بانک ها در فرآیند واگذاری تسهیلات جستجو کرد .ندری 
توضیح داد: با وجود سخت گیری برخی از بانک ها برای اعطای 
تسهیلات بانکی خرد به متقاضیان با وجود کامل بودن مدارک 
و حائز شرایط بودن، روند ناسالم واگذاری تسهیلات و وام های 
کلان بانکی از سوی  برخی بانک ها به برخی از شرکت ها واقعیتی 
است که ناشی از حاکمیت روابط ناسالم است، در حالی که 
بسیاری از شرکت های مولد از دریافت حداقل تسهیلات دراین 
زمینه محروم هستند و مدت های طولانی سرگردان برای 
جمع آوری مدارک و ضامن های متعدد هستند و در نهایت 
از فعالیت در واحد اقتصادی خود منصرف می شوند و به این 
ترتیب سرمایه های عظیمی در شرکت های ثبت شده بر روی 
کاغذ راکد می ماند و موجب افزایش نرخ تورم در کشور می شود. 
این کارشناس اموربانکی معتقد است: در حال حاضر هر بانکی 
با توجه به روند و قانون اعتبارسنجی خود، ابهاماتی را در اعطای 
تسهیلات ایجاد کرده است و به نظر می رسد نیاز به قوانین 

جامعی در این خصوص داریم هر چند گویی کاغذبازی های 
فراوان باعث دلسرد و خسته شدن متقاضیان وام های بانکی یکی 
از سیاست های از پیش تعریف شده برخی بانک ها در این زمینه 
است.او ادامه داد: عدم توانایی برخی از دریافت کنندگان وام های 
کلان بانکی برای بازپرداخت اقساط  ویژه در سطح کلان، باعث 
می شود که بانک ها با مشکلات مختلفی مواجه شده و به ناچار 
به سمت اعتبارات موجود در بانک مرکزی رفته وبه این ترتیب 
به نابسامانی های اقتصادی، تورم در جامعه بیش از حد دامن 
زده می شود .ندری اضافه کرد: در حقیقت سیستم دستوری 
وزارت اقتصاد در خصوص اعطای وام ، در خیلی از موارد کاربانک 
را مشکل می کند و قدرت مدیریت در فرآیند واگذاری از آنها 
سلب می شود از سویی دیگر صدور چنین دستوراتی خیل عظیم 
متقاضیان را به سمت بانک ها روان می کند در حالی که بانک ها 
نیز از اعتبارات خالی هستند و خیلی زود این رویکرد به ناامیدی 

در مردم و گاهی عصبانیت از نتایج حاصله منجر می شود. 
 مانع تراشی بانک ها در پرداخت تسهیلات خرد

این گزارش می افزاید: این روز ها دریافت وام از بانک ها، 
برخلاف ظاهر موضوع برای خیلی از هموطنان اقدامی سخت 
و دشوار شده است البته این سختی گرفتن وام به لحاظ قوانین 
مصوب بانکی نیست بلکه به دلیل قوانین نانوشته ای است که 
برخی بانک ها برای پرداخت تسهیلات از متقاضی طلب می کنند.  
به عنوان مثال برای حمایت از جوانان و مستاجران کشور، 
وام های ازدواج و ودیعه مسکن مصوب و به بانک ها ابلاغ شده 
است، اما وقتی متقاضیان به بانک ها مراجعه می کنند با رفتار های 
سلیقه ای بانک ها درباره شرایط ضامن معتبر مواجه می شوند.

براساس قوانین مصوب و ابلاغ شده به بانک ها، شعب بانکی باید 
وام های ازدواج و ودیعه مسکن را با یک ضامن پرداخت کنند، 
اما کم نیستند شعبی که بدون الزام قانونی متقاضی را مجبور 
به معرفی دو تا سه ضامن می کنند.  همچنین در بخشنامه 
وام های ودیعه مسکن و ازدواج هیچ الزامی برای معرفی ضامن 
دولتی، و ارائه گواهی کسر از حقوق به بانک هابرای دریافت 
تسهیلات قید نشده است اما عموم بانک ها براساس تفسیر خود 
از قانون برای پرداخت این نوع تسهیلات هم درخواست ضامن 
دولتی می کنند. مشکل به همین جا ختم نمی شود و خیلی از 
بانک ها حتی گواهی کسر از حقوق بازنشستگان، افراد نظامی 
یا هموطنان بالای ۶0 سال را برای ضمانت تسهیلات قبول 

نمی کنند که برخی شعب هم محل زندگی متقاضی تسهیلات 
را بهانه می کنند و می گویند، چون محل زندگی متقاضی 
تسهیلات در محدود بانک نیست، امکان پرداخت تسهیلات به 
متقاضی را ندارند. براساس این گزارش ، ایجاد موانعی از سوی 
بانک ها سال هاست سد راه متقاضیان تسهیلات شده است، فرقی 
هم نمی کند که متقاضی چه نوع وامی باشند، مهم جلب رضایت 
بانک هاست، و این سخت گیری ها در شرایطی رخ می دهد که 
بار ها مسئولان مختلف همچون نمایندگان مجلس، وزیر اقتصاد 
و بانک مرکزی درخصوص عدم لزوم آن به شبکه بانکی توصیه 

کردند و در برخی مواقع هم بخشنامه هایی صادر کردند. 
 فقدان صراحت قوانین بانکی

شهرزاد دانشمندی مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی درباره 
رعایت نشدن قوانین در این زمینه گفت: صراحت نداشتن 
قانون درخصوص تعیین ضامن معتبر است که منجر به بروز 
این مشکلات شده است. قانون گذار برای پرداخت تسهیلات به 
متقاضیان، گرفتن ضامن معتبر را الزامی کرده است، نمایندگان 
مجلس تعیین نکرده اند که ضامن معتبر چه کسی است و چه 
شرایطی باید داشته باشد و بانک مرکزی هم براساس قوانین، 
اجازه تفسیر قانون را ندارد و به همین دلیل موضوع اخذ ضامن 
معتبر به خود بانک ها واگذار شده است که ضامن سپرده های 
مردم هستند و بانک مرکزی در این خصوص نمی تواند کاری 
بکند. آیا این وظیفه بانک مرکزی نیست که حتی در صورت 
قبول این خلاء قانونی، با مجلس مکاتبه و پیگیر مشکلات 
هموطنان در حوزه بانکی شود؟ خلاء قانونی را که پورابراهیمی 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس هم آن را قبول ندارد و معتقد 
است تعیین جزئیات وظیفه قانون گذار نیست و باید وزارت 
اقتصاد و بانک مرکزی در دولت با صدور آیین نامه های داخلی 
این مشکلات را برطرف کنند.  او با اشاره به گلایه زیاد مردم 
از این رفتار های سلیقه ای بانک ها افزود: اگر ضمانت وام ها به 
بانک ها محول شده است، باید از نظام بانکی پرسید پس این همه 
معوقات بانکی که بیشتر آن ها مربوط به وام های کلان است، 
چگونه ایجاد شده اند؟  این سخت گیری های زیاد بانک ها برای 
پرداخت وام های کوچک، باعث شده است نیازمندترین افراد به 
تسهیلات بانکی از دریافت آن بی بهره بمانند. مشکلی که خود 
به خود حل نخواهد شد مگر اینکه مسئولان عزمی جدی برای 

حل آن داشته باشند.

»آرمان ملی« چالش مقاومت بانک ها برای واگذاری تسهیلات خرد را بررسی می کند؛

روابط ناسالم در واگذاری تسهیلات  بانکی
 کارشناس اقتصادی:  با وجود سخت گیری برخی از بانک ها برای اعطای تسهیلات بانکی خرد به متقاضیان با وجود کامل بودن مدارک و حائز شرایط بودن، 

روند ناسالم واگذاری تسهیلات و وام های کلان بانکی از سوی  برخی بانک ها به برخی از شرکت ها واقعیتی است که ناشی از حاکمیت روابط ناسالم است

  رئیس سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه 
مصوبه نهایی مجلس همان مواردی نبود که 
مورد نظر سازمان امور مالیاتی بوده باشد، 
گفت: برخی احکام تصویب شده درآمدهای 
مالیاتی را کاهش داد با این وجود تلاش 
می کنیم از مسیرهای عادلانه درآمدهای 
کنیم.سیدهادی  وصول  را  شده  تعیین 
سبحانیان، رییس کل سازمان امور مالیاتی 
کشور در گفت وگو با تسنیم در پاسخ به 
سوالی در مورد چالش های این سازمان در 
سال گذشته، به ویژه در خصوص مودیان 
مربوط به تبصره ماده 100 که سال گذشته 
مالیات های آنها به شدت افزایش یافته بود، 
گفت: هوشمندسازی اقتضائاتی دارد و یکی 
از برنامه های اصلی ما ارتباط تنگاتنگ با 
فعالان اقتصادی در اخذ نظرات است.وی با 
بیان اینکه برگزاری جلسات ما را به نگا ه های 
مشترکی در این حوزه خواهد رساند، گفت: 
حتما مدنظر فعالان اقتصادی ما این است 
که مالیات حقه خود را پرداخت کنند و تنها 
می خواهند مالیاتی که پرداخت می کنند حق 
باشد و بیش از آن چیزی که باید پرداخت 
کنند از آنها اخذ نشود. این جلسات مشترک 
برگزار خواهد شد و نگاه ما به فعالان اقتصادی 
مثبت است.سبحانیان ادامه داد: نکته دیگری 
که باید بیش از پیش تقویت شود این است 

که باید بتوانیم اطلاع رسانی ها را افزایش، و 
فرهنگ مالیاتی را توسعه دهیم. ضمن اینکه 
باید جامعه نخبگانی را درگیر کنیم و بحث 
مالیات را به یک مطالبه اجتماعی تبدیل 
کنیم. باید این موضوع را تبیین کنیم که 
مالیات حقه، در حقیقت جزو حقوق ملت 
است.وی با اشاره به اینکه مالیاتی که اخذ 
می شود صرف عمران و ساخت زیرساخت ها 
می شود، گفت: در نتیجه اخذ مالیات سبب 

افزایش رفاه و آسایش برای کل حاکمیت 
می شود. این موضوع باید مطالبه مردم باشد تا 
بتوانیم مالیات را اصولی، عادلانه و شفاف اخذ 
کنیم و برای رفاه مردم هزینه کنیم.رییس 
سازمان امور مالیاتی در پاسخ به سوالی 
در مورد مالیات در بودجه سال 140۲ و 
امکان تحقق این درآمدها با توجه به تغییرات 
مجلس)افزایش معافیت ها و اضافه شدن 
مالیات بر مجموع درآمد( گفت: آن چیزی 

که در نهایت در مجلس شورای اسلامی به 
تصویب رسید همان مواردی نبود که مورد 
نظر سازمان امور مالیاتی بوده باشد.وی 
تاکید کرد: درآمدهای مالیاتی در بودجه 
افزایش پیدا کرد این موضوع علیرغم این 
بود که برخی احکام تصویب شده در مجلس 
درآمدهای مالیاتی را کاهش داده است. در 
عین حال در سازمان امور مالیاتی تلاش داریم 
تا ضمن اصلاح و تقویت رویکردهای گذشته، 
چتر مالیاتی را گسترش دهیم و جلوی فرار 
مالیاتی را بگیریم. براین اساس سعی می کنیم 
از مسیرهای شفاف و عادلانه درآمدهایی که 
براساس قانون بودجه بر عهده ما قرار گرفته 

است را اجرا کنیم.
  امکان تحقق عملی مبارزه با فرار 

مالیاتی 
سبحانیان در خصوص بحث هایی که در 
مورد تامین درآمدهای مالیاتی از طریق 
مبارزه با فرار مالیاتی مطرح می شود، گفت: به 
دلایل مختلف در کشور ما به موضوع مبارزه 
با فرار مالیاتی بسیار پرداخته شده اما باید به 
صورت عملیاتی و با مکانیزم های صحیح و 
روشن این اتفاق رقم بخورد. معتقد هستیم 
که در این زمینه کار برای انجام دادن زیاد 
است و یکی از برنامه های اصلی ما کار برای 

مقابله با فرار مالیاتی است

رئیس سازمان مالیاتی:

تحقق درآمدهای مالیاتی ۱۴۰2 چگونه ممکن است؟
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تئــاتر

پخش کننده فیلم سینمایی »سه 
کام حبس« با اعلام اینکه این فیلم 
در چهار روز اول اکرانش بیش از ۲ 
میلیارد فروخته است، از این فروش 
در شرایط فعلی ابراز خرسندی کرد. 
سعید خانی با اعلام این خبر به ایسنا 
گفت: با توجه به فروش فیلمی چون 
»سه کام حبس« که یک فیلم تلخ 
نشان  روند  این  است،  اجتماعی 

می دهد که مخاطب علاوه بر فیلم 
کمدی به فیلم اجتماعی و تلخ هم 
احتیاج دارد و فیلم های اینچنینی هم 
می فروشند. وی ادامه داد: در حالیکه 
فیلم »فسیل« به عنوان یک فیلم 
کمدی خوب می فروشد و مخاطب را 
برای تماشای دیگر فیلم ها هم ترغیب 

می کند، این نشان می دهد که ما باید 
تنوع ژانری را در اکران سینماها در 
نظر بگیریم. این پخش کننده در 
پاسخ به اینکه تبلیغات فیلم »سه 
کام حبس« چگونه است؟ ادامه 
داد: همچنان با وجود فیلترشدن 
برخی از شبکه های اجتماعی در 

فضای مجازی، بازهم همین فضا به 
اطلاع رسانی ما کمک می کند و در 
نهایت هم تبلیغات دهان به دهان 
خیلی موثر است. »سه کام حبس« به 
کارگردانی سامان سالور سال 1۳۹۸ 
در سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر 
رونمایی شد و در این فیلم اجتماعی 
پریناز ایزدیار، محسن تنابنده و سمیرا 

حسن پور بازیگران اصلی هستند.

»سه کام حبس« چقدر فروخت؟

فیلم تازه لیلا حاتمی
 در مرحله صداگذاری 

 بزرگداشت
 داود امیری

 تقدیر از محمد شیری
 در  » لانگ شات«

گروه اجرایی نمایش »لانگ شات« از 
محمد شیری تقدیر کردند. طبق گزارش 
رسیده، گروه اجرایی نمایش »لانگ شات« 
که این روزها به کارگردانی و بازی محمدرضا 
مالکی روی صحنه است، شامگاه روز جمعه 
اول اردیبهشت ماه به پاس سال ها تلاش و 
کوشش در تئاتر، سینما و تلویزیون از محمد 
شیری بازیگر پیشکسوت کشورمان قدردانی 
کرد. محمدرضا مالکی پس از پایان اجرای 
نمایش ضمن قدردانی از استقبال خوب 
مخاطبان از این اثر نمایشی بیان کرد: امشب 
می خواهیم از محمد شیری قدردانی کنیم 
که نسل من با او خاطره های بسیاری داریم. 
هنرمندی که طی چندین دهه خدمات 
قابل توجهی در همه عرصه های نمایشی 
ایران انجام داده و گروه اجرایی نمایش 
»لانگ شات« افتخار دارد تا به پاس این 
حضور ارزشمند به سهم خود از این هنرمند 
ارزنده قدردانی کند. محمد شیری هم پس 
دریافت لوح قدردانی خود از جمشید مرادیان 
هنرمند پیشکسوت مجسمه سازی که در 
تالار سایه حضور پیدا کرده بود، بیان داشت: 
وقتی سریال »پوست شیر« را دیدم، بدون 
اینکه محمدرضا مالکی را بشناسم، بازی او 
را با تمام وجودم تحسین کردم. امشب هم 
وقتی شاهد نقش آفرینی او در اجرای نمایش 
»لانگ شات« بودم، یقین پیدا کردم او یک 
بازیگر عالی است که امیدوارم در آینده شاهد 
نقش آفرینی های بیشتر او در عرصه های 
مختلف بازیگری باشم. محمد شیری از جمله 
بازیگران پیشکسوت تئاتر، سینما و تلویزیون 
کشورمان است که از سال 1۳4۹ فعالیت 
خود را آغاز کرد. وی پس از حضور در آثار 
صحنه ای با کارگردانی هنرمندان برگزیده 
تئاتر کشورمان، به ایفای نقش در سریال های 
نیز  تلویزیونی  فیلم های  و  تلویزیونی 
پرداخت و طی چند سال گذشته با مجموعه 
تلویزیونی»شب های برره « به شهرت دست 
پیدا کرد. نمایش »لانگ شات« به نویسندگی 
جواد خورشا و محمدرضا مالکی و بازی و 
کارگردانی محمدرضا مالکی هرروز ساعت 
۲0و1٥ با مدت زمان 70 دقیقه در تالار سایه 
تئاتر شهر روی صحنه می رود. در خلاصه 
داستان این اثر نمایشی آمده است: »رضا 
مژده، کارگر خیاطی که عاشق سینماست 
یک شب در محل کار خود می خواهد فیلمی 
با گوشی همراه از خودش ضبط کند تا برای 

یک دفتر سینمایی بفرست.«

تداوم درگیری ها در سودان، افزایش تعداد کشته ها در این 
کشور و آغاز عملیات خارج کردن اتباع فرانسه از جدیدترین 
اخبار مربوط به تحولات سودان است. به گزارش اسکای نیوز، 
وزارت بهداشت سودان اعلام کرد که تعداد کشته های 
درگیری های مسلحانه در این کشور به 4۲٥ تن رسیده است. 
براساس این گزارش، تاکنون دست کم بیش از سه هزار و 7۳0 
نفر در جریان این درگیری ها در سودان زخمی شده اند. منتصر 
محمد عثمان سخنگوی رسمی وزارت بهداشت سودان اعلام 
کرد که قطع برق و نبود سوخت مانع امدادرسانی به مجروحان 
می شود. از سوی دیگر شبکه الجزیره از شنیده شدن صدای 

شلیک گلوله در اطراف کاخ ریاست جمهوری در خارطوم خبر 
داد. یک منبع دولتی در فرانسه نیز اعلام کرد که پاریس عملیات 
خارج کردن اتباع خود از سودان را آغاز کرده است. پیش از 
این آمریکا نیز از انجام این عملیات در سودان خبر داده بود. 
سخنگوی ارتش سودان گفت: این کشور با هر گونه نفوذ به حریم 
هوایی خود مقابله خواهد کرد. وی در تشریح آخرین وضعیت 
حاکم بر این کشور افزود: شورش )نیروهای پشتیبانی سریع( 
را سرکوب کردیم و سودان را از بزرگ ترین پروژه فرصت طلبانه 
تاریخ آن نجات دادیم. همچنین عبدالفتاح البرهان، رئیس 
شورای حاکمیتی سودان اعلام کرد: همه فرودگاه ها تحت 

کنترل ارتش است به غیر از فرودگاه های خارطوم و نیالا. وی 
ادامه داد: من در حال حاضر در مرکز فرماندهی هستم و اینجا 
را ترک نخواهم کرد مگر اینکه کشته شوم و نعش من از اینجا 
خارج شود. البرهان، حمیدتی فرمانده نیروهای پشتیبانی 
سریع را متهم به حمله به مراکز دیپلماتیک بدون توجه به 
قانون بین المللی کرد. البرهان گفت: نیروهای پشتیبانی سریع 
داخل محله های مسکونی هستند و از غیرنظامیان به عنوان سپر 
انسانی استفاده می کنند. آنها بیمارستانها را تخلیه و تبدیل به 
مراکز نظامی کرده اند و به مراکز تجاری و بانک ها و مراکز دولتی 

حمله می کنند. 

روابط چین و کره جنوبی با احضار سفرای ۲ کشور بابت 
موضوع تایوان وارد مرحله ای تازه ای شده است. به گزارش 
فارس، »سان ویدونگ« معاون وزارت خارجه چین سفیر 
کره جنوبی را احضار کرد تا در مورد سخنان رئیس جمهور 
این کشور در خصوص تایوان توضیح دهد. به گزارش روزنامه 
»چاینا مورنینگ پست«، رئیس جمهور کره جنوبی گفت: 
موضوع تایوان تنها مساله بین چین و تایوان نیست، بلکه 
مانند مساله کره شمالی، »یک موضوع جهانی« است. براساس 
بیانیه وزارت امور خارجه چین معاون، وزارت خارجه چین به 
»چونگ جائه هو« سفیر کره جنوبی اظهارزداشت: اظهارات 

رئیس جمهور کره جنوبی کاملا غیر قابل قبول است و چین 
نگرانی شدید و نارضایتی شدید خود را ابراز می کند. سان 
ویدونگ تصریح کرد: »رئیس جمهور کره جنوبی حتی یک 
کلمه در مورد اصل چین واحد ذکر نکرد، اما موضوع تایوان 
را با موضوع شبه جزیره کره مقایسه کرد. موضوع شبه جزیره 
کره و مساله تایوان از نظر ماهیت و جغرافیا کاملا متفاوت است 
و اصلا قابل مقایسه نیستند. این در حالی است که »وانگ 
ونبین« سخنگوی وزارت امور خارجه چین از کره جنوبی 
خواست به اصل چین واحد پایبند باشد و با احتیاط به موضوع 
تایوان بپردازد. اظهارات وانگ با واکنش سریع سئول مواجه 

شد. »چانگ هو جین« معاون اول وزارت خارجه کره جنوبی 
ساعاتی بعد با احضار سفیر چین، گفت که اظهارات وانگ به 
منزله »بی ادبی جدی دیپلماتیک« است. در رویداد مرتبط 
دیگر، »ریچارد مارلز« وزیر دفاع انگلیس اظهارداشت: فکر 
نمی کنم جنگ چین با تایوان »حتمی« باشد. مارلز گفت: 
انگلیس نسبت به دوری چین و تایوان از درگیری خوشبین 
است. تایوان از سال 1۹4۹ توسط دولت محلی خودمختار اداره 
می شود، اما پکن این جزیره را بخشی از سرزمین اصلی خود 
می داند. آمریکا با وجود آنکه اعلامیه چین واحد را پذیرفته و 

گفته به آن پایبند است به تنش ها بر سر تایوان دامن می زند.

کشته های درگیری ها به 425 تن رسید
تداوم تنش ها در سودان

تنش دیپلماتیک چین با کره جنوبی با احضار سفرای 2 کشور

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

وزیر امور خارجه یونان: 
در بهبود روابط با ترکیه محتاط هستیم

وزیر امور خارجه یونان اظهار داشت: از گرم شدن 
روابط یونان و ترکیه استقبال می کنم، اما آتن کماکان 
محتاط است. به گزارش فارس، »نیکوس دندیاس«، 
وزیر امور خارجه یونان بیان داشت کهع از گرم شدن 
روابط یونان و ترکیه استقبال می کند، اما آتن کماکان 
محتاط است. به نوشته روزنامه »کاثیمرینی« دندیاس 
گفت: »من همیشه تحولات روابط یونان و ترکیه را 
با دقت بسیار دنبال می کنم. یونان ساده لوح نیست. 
نتخابات خواهیم دید که آیا ماه عسلی  ز ا ما بعد ا
که اکنون در آن زندگی می کنیم توسط سیاست 
ترکیه ادامه خواهد یافت یا اینکه مسیر را به حالت 
معمول تر تغییر خواهد داد. وی ادامه داد: با دقت 
همه چیز را زیرنظر داریم. در دولت های بعدی که از 
انتخابات بیرون می آیند امیدواریم وقتی دموکراسی 
جدید برقرار شود ببینیم اختلاف یونان و ترکیه 
همچنان وجود دارد یا خیر. وزیر امور خارجه یونان در 
مصاحبه ای اظهارداشت: »یونان و ترکیه می توانند یک 
روابط هماهنگ و سودمند متقابل ایجاد کنند به شرط 
اینکه احترام و اعتماد متقابل وجود داشته باشد.« بر 
اساس این گزارش، ترکیه و یونان در زمینه اکتشافات 
یر در دریای اژه و  نرژی، نظامی شدن برخی جزا ا
پناهجویان اختلاف دارند. ترکیه و یونان همچنین 
تقویت نظامی یکدیگر را به شدت زیرنظر دارند. دولت 
ترکیه، یونان را به استقرار تسلیحات در جزایر دریای 
اژه متهم کرده است. در رویدادی دیگر، »حلوصی 
آکار« وزیر دفاع ترکیه نیز گفت وگوهای اخیر خود 
با »نیکوس پاناگیوتوپولوس« همتای یونانی خود را 
بسیار سازنده توصیف کرد و گفت: »همه مسائل به 
صورت شفاف مورد بحث قرار گرفته است.« حلوصی 
آکار در مصاحبه با روزنامه »ملیت« افزود که امیدوار 
است دوطرف برای حل این مسائل تدابیری اتخاذ 
کنند. وی با اشاره به مذاکرات با آمریکا برای ارتقای 
جنگنده های اف1۶-، تصریح کرد:مذاکرات ادامه 
دارد و وزارت دفاع آمریکا از ابتدا بسیار صادق بوده 
است. ما درخواست را انجام دادیم و گفتیم برای 40 
هواپیما و بیشتر قطعات یدکی می خواهیم و منتظر 
حمایت شما هستیم. وی افزود: استدلال اصلی آنکارا 
»ترکیه قوی، ناتوی قوی« است. به دنبال مدت ها 
کش وقوس، وزارت خارجه آمریکا با نوسازی سامانه 
راداری و الکترونیک هوانوردی )اویونیوک( ناوگان 
جت های »اف1۶-« ترکیه موافقت کرد. به گزارش 
ز تایید  خبرگزاری »رویترز« دولت آمریکا پس ا
غیررسمی کمیته های کنگره قرار است با فروش یک 
بسته کوچک جنگنده های اف1۶- ترکیه را نوسازی 
کند. وزارت امور خارجه آمریکا موافقت به این موضوع 

را به اطلاع کنگره آمریکا رسانده است.

دیمیتری پسکوف: 

 ناتو   یک ائتلاف متجاوز و ناقض امنیت روسیه است
کوتــــاه

ناتو  اینکه  با بیان  سخنگوی کرملین 
ماهیت تهاجمی خود را نشان داده؛ گفت: 
اقدامات این ائتلاف نظامی)ناتو(، درستی 
تصمیم روسیه برای آغاز عملیات نظامی 
ویژه در اوکراین را ثابت کرد. به گزارش 
باردیگر  پسکوف«  »دیمیتری  فارس، 
نسبت به عضویت اوکراین در سازمان 
پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( هشدار داد. 
پسکوف طی نشست خبری در کرملین 
گفت: »ناتو ماهیت تهاجمی خود را نشان 
داده و به وضوح مسیر عضویت اوکراین و 
جذب آن را به ائتلاف نظامی را ادامه می دهد. 
به نوشته خبرگزاری »اسپوتنیک«، وی 
با بیان اینکه اقدامات ناتو درستی تصمیم 
روسیه برای آغاز عملیات نظامی ویژه در 
اوکراین را نشان می دهد، توضیح داد: »ما با 
یک بلوک متجاوز روبه رو هستیم که روسیه 
را به عنوان یک حریف می بیند و امنیت آن 

را زیر پا می گذارد.« »ینس استولتنبرگ« 
دبیرکل ناتو با بیان اینکه کشورهای ناتو 
روی عضویت اوکراین توافق کردند، اما تاکید 

کرد که اولویت در حال حاضر حمایت از این 
کشور برای پیروزی در جنگ با روسیه است. 
سخنگوی کرملین در پاسخ به سوالی درباره 

احتمال اعمال تحریم های جدید کشورهای 
غربی علیه روسیه نیز اظهارداشت: »کرملین 
آگاه است که اتحادیه اروپا و آمریکا در حال 
بررسی اعمال تحریم های جدید علیه روسیه 
هستند و ما اوضاع را به دقت زیر نظر داریم.« 
طبق این گزارش، پسکوف در این باره تاکید 
کرد: »تحریم های جدید غرب علیه روسیه به 
اقتصاد جهانی ضربه می زند و ممکن است 
منجر به افزایش منحنی بحران در جهان 
شود.« وی درباره واکنش مسکو به برنامه 
اوکراین برای تملک سفارتخانه روسیه 
در کی یف افزود: »نمایندگی دیپلماتیک 
اوکراین در اینجا هم زمین هایی دارد و 
ما اقدامات متقابل انجام خواهیم داد«. 
سخنگوی کرملین با بیان اینکه پیوستن 
اوکراین به ائتلاف ناتو خطر بزرگی برای 
روسیه است، اضافه کرد که به همین دلیل 

عملیات نظامی ویژه آغاز شد. 

 »بایدن« سه شنبه نامزدی اش را
 اعلام می کند

خبرگزاری رویترز به نقل از ۲ منبع مطلع گزارش داد 
بایدن کارزار انتخاباتی مجدد خود را سه شنبه از طریق 
یک ویدئو اعلام خواهد کرد. جو بایدن، رئیس جمهور 
آمریکا در حال آماده شدن برای اعلام برنامه های خود برای 
نامزدی مجدد در انتخابات، در هفته آینده است که زمینه 
را برای رقابت دوباره وی با دونالد ترامپ فراهم می کند. 
بایدن افزود: به شما گفتم که برنامه ام شرکت دوباره در 
انتخابات است. طبق این گزارش، او مسن ترین فردی 
است که وارد کاخ سفید شده و در پایان دوره دوم احتمالی 
۸۶ ساله خواهد بود. بایدن با محبوبیت پایین عمومی 
دست وپنجه نرم می کند. جمهوری خواهان هنوز نامزد 
خود برای انتخابات پنجم نوامبر سال ۲0۲4 را انتخاب 
نکرده اند اما نظرسنجی ها نشان می دهد دونالد ترامپ از 
مجموعه نامزدهای اعلام شده و نشد این حزب که شامل 
ران دیسانتیس فرماندار فلوریدا، مایک پنس معاون سابق 
ترامپ و نیکی هیلی نماینده پیشین آمریکا در سازمان ملل 
می شود، پیش است. به تحلیل رویترز، این در حالی است 
که بایدن با رقابت نه چندان جدی برای کسب نامزدی 

حزبش مواجه است. 

سفر نخست  وزیر کوبا به روسیه
سفیر هاوانا در مسکو اعلام کرد که »مانوئل ماررو کروز« 
نخست وزیر کوبا اوایل ماه ژوئن به روسیه سفر و از شهرهای 
سوچی، مسکو و سنت پترزبورگ دیدن می کند. به گزارش 
فارس، در شرایطی که وزیر خارجه روسیه اخیرا از حیاط 
خلوت سابق آمریکا در آمریکای لاتین دیدن کرده بود، 
نخست وزیر کوبا درصدد است که برای دیدار با مقام های 
روسی به این کشور سفر کند. به گفته »خولیو گارمندیا پنا« 
سفیر کوبا در روسیه، نخست وزیر خارجه این کشور اوایل 
ماه ژوئن به روسیه سفر و از شهرهای سوچی، مسکو و سنت 
پترزبورگ دیدن می کند. سفیر کوبا در روسیه همچنین 
خبر داد: نخست وزیر این کشور بعد از پایان سفر به سوچی، 
به مسکو می رود و بعد از آن در نشست »مجمع بین المللی 
اقتصادی سنت پترزبورگ« حاضر می شود. وی اضافه کرد: 
کوبا و روسیه در حال کار برای ادغام کردن سامانه مبادلاتی 
»میر« هستند؛ سامانه ای که مسکو بعد از تحریم سوئیفت 
آن را فعال کرده است. سفیر کوبا در روسیه ابراز امیدواری 
کرد که همه گردشگران روسی بتوانند طی همین سالجاری 
از کارت های »میر« در کوبا استفاده کنند؛ چرا که همین 
حالا هم در بانک های کوبا از این کارت ها برای انتقال پول 
می توان استفاده کرد. سفر نخست وزیر کوبا به روسیه در 
شرایطی انجام خواهد شد که هفته گذشته سرگئی لاوروف، 
وزیر خارجه روسیه به هاوانا رفته بود. لاوروف پنجشنبه 
هفته گذشته با همتای کوبایی خود در پایتخت این کشور 

دیدار داشت.

در  »زمانی  سینمایی  فیلم 
نیکی  تهیه کنندگی  به  ابدیت« 
کریمی و با نقش آفرینی لیلا حاتمی 
در آخرین مراحل فنی قرار دارد. 
»زمانی در ابدیت« به کارگردانی 
مهدی نوروزیان و تهیه کنندگی 
نیکی کریمی، در آخرین مراحل فنی 
قرار دارد و به زودی آماده نمایش 
خواهد شد. تدوین این فیلم مرحله 
صداگذاری قرار دارد. گروه بازیگران: 
لیلا حاتمی، نوید پورفرج، بابک 
حمیدیان، عباس غزالی، بیتا فرهی، 

ترنم کرمانیان و مرجان اتفاقیان.

بزرگداشت داود امیری، فیلمبردار 
فقید سینما، همزمان با نخستین 
سالروز درگذشت این هنرمند برگزار 
می شود. این بزرگداشت روز سه شنبه 
پنجم اردیبهشت ماه در خانه سینما 
برگزار می شود. بهرام بدخشانی، 
فیلمبرداران خانه  رئیس کانون 
سینما به ایسنا گفت: امسال هم در 
یک برنامه ای از داود امیری قدردانی 
می کنیم. او ادامه داد: داود امیری یکی 
از اعضای بسیار فعال و تلاشگر انجمن 
ما بود و سال ها به عنوان بازرس انجمن 
فعالیت می کرد و برای انجام کارهای 

صنفی بسیار مسئولیت پذیر بود.

ابراهیم شفیعی مطرح کرد
دلیل غیبت برنامه »عموپورنگ«

ابراهیم شفیعی که این روزها در سریال »جورچین« 
نقش فرهاد را بازی می کند، گفت: فرهاد تنبل است و اهل 
کار نیست. او چیزهایی که در تلویزیون می بیند در توهمش 
اتفاق می افتد. پلیس هم مدام فرهاد را دستگیر می کند. 
مجموعه جورچین به تهیه کنندگی محمد تاجیک و 
کارگردانی یزدان فتوحی در قالب طنز آیتمی و با بهره مندی 
از استعدادهای جدید طنز در کنار طنزپردازان با سابقه 
تلویزیون سه شنبه تا جمعه هر هفته ساعت ۲0 روی آنتن 
شبکه نسیم می رود. ابراهیم شفیعی، یکی از بازیگران 
این سریال در گفت وگو با ایرنا، با تاکید بر اینکه یک روند 
داستانی در این کار ظاهرا آیتمی وجود دارد، بیان داشت: 
همه آیتم ها به داستان اصلی ربط دارد و به تدریج آیتم ها 
حذف می شوند. وی افزود: فضای دهه شصتی این سریال 
برای خود ما هم جذاب است. نوع لباس هایی که می پوشیم 
و وسایلی که داریم، به خاطرات کودکی مان برمی گردد. 
خودمان هم درباره اتفاقات سریال به نویسنده نظر می دهیم. 
این بازیگر که تاکنون مجموعه های دست انداز، شکرآباد و 
افسانه هزارپایان را در شبکه نسیم داشته است، ادامه داد: 
مجری افتتاحیه شبکه نسیم من و شهاب عباسی بودیم. 
در واقع ما دو نفر از ابتدا با این شبکه همراه بودیم. شفیعی 
درباره دلیل عدم پخش ویژه برنامه »عموپورنگ« گفت: 
پارسال حدود 140 قسمت کلبه عموپورنگ را در تلویزیون 
داشتیم. من شنیدم تلویزیون هنوز تسویه نکرده است. 
الان نمی دانم تسویه شده است یا نه. تهیه کننده با من و 
بقیه عوامل، تسویه کرده است. خدا را شکر تهیه کننده 
خوش حساب بود. من با برنامه عموپورنگ در ۹00 قسمت 
ضبطی همکاری داشته ام. حدود 400 قسمت هم به صورت 

زنده پخش شده است.

پخش پشت صحنه »نون.خ ۴«
با اتمام قسمت پایانی مجموعه »نون.خ4« بخش هایی 
از پشت صحنه سریال به روی آنتن می رود. فصل چهارم 
»نون.خ« دوشنبه، چهارم اردیبهشت ماه به پایان می رسد. 
»نون.خ4« به تهیه کنندگی مهدی فرجی و کارگردانی 
سعید آقاخانی در ۲1 قسمت ساخته شد. این مجموعه طنز 
از ابتدای نوروز 140۲ از شبکه سیما روی آنتن رفت. قسمت 
۲1 و پایانی این سریال دوشنبه حوالی ساعت ۲۲ پخش 
می شود. همچنین پشت صحنه »نون.خ4« سه شنبه شب، 
پنجم اردیبهشت ساعت ۲۲ از شبکه اول به روی آنتن خواهد 
رفت. سعید آقاخانی، حمیدرضا آذرنگ، سیروس میمنت، 
کاظم نوربخش، بیژن بنفشه خواه، سیروس سپهری، نسرین 
مرادی، هدیه بازوند، صهبا شرافتی، ندا قاسمی، هومن 
حاجی عبداللهی، مجید یاسر، علی صالحی، پاشا جمالی و... 

از بازیگران »نون.خ4« هستند.

 عباسعلی براتی پور درگذشت
 عباسعلی براتی پور، شاعر در 
هشتادسالگی به همراه پسرش 
از دنیا رفت.  استاد عباسعلی 
بلندآوازه  شاعر  براتی پور، 
انقلاب و دفاع مقدس در ۸0 
سالگی دار فانی را وداع گفت.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، 
مدیرعامل خانه کتاب و ادبیات 
و دبیرکل نهاد کتابخانه های 
عمومی کشور در پیام هایی 

جداگانه درگذشت عباس براتی پور را تسلیت 
گفتند.در متن پیام محمدمهدی اسماعیلی، 
وزیر ارشاد آمده است: در واپسین ساعات ماه 
رحمت الهی با کمال تاسف باخبر شدم شاعر 
ارجمند انقلاب و دفاع مقدس استاد عباسعلی 
براتی پور و فرزند گرامی شان دار فانی را وداع 
گفتند.آن مرحوم که  از پیشکسوتان شعر انقلاب 
به شمار می رفت در کارنامه پربار خود، با حضور  
چندین دهه ای در انجمن شعر حوزه هنری، 
تربیت کننده چندین نسل از شاعران امروز بود. 
این شاعر محبوب ادبیات انقلاب همچنین سال ها 
اجرای جلسه دیدار شاعران با رهبری عزیز انقلاب 
اسلامی را بر عهده داشت.اینجانب مصیبت تلخ 
فقدان این شاعر دلسپرده به انقلاب را به خانواده 
محترم  و عموم علاقه مندان به شعر و  ادبیات 
کشورمان تسلیت گفته و در آستانه ماه شوال 
از خداوند متعال غفران رحمت برای آن ادیب 
انقلابی و فرزند گرانقدرش و همنشینی با شهیدان 
و امام شهیدان را مسالت می کنم.همچنین علی 
رمضانی، مدیرعامل خانه کتاب و ادبیات ایران در 
پیامی برای درگذشت عباسعلی براتی پور نوشته 
است: متاسفانه استاد عباس براتی پور که از برترین 
شاعران، سخن پردازان و سخن سنجان عصر ما 
بود، دار فانی را وداع گفت. این شاعر گرانقدر 
از طایفه فتیان بود و دلش مرکز تجلی رمز نور. 

گفته اند که: تجلی اشراق نور، 
اقبال حق است بر دل مقبلان 
و همین اقبال بود که آن نور را 
بدل به کلماتی گرانقدر در مدح 
یا روایت عظمت ائمه معصومین 
)ع( کرد.استاد براتی پور سال ها 
در کسوت مدیریت جلسات نقد 
و بررسی شعر در حوزه هنری به 
تربیت شاعران جوان نیز همت 
گماشت و از این جهت جامعه 
ادبی کشور را مدیون خود کرد. او  همچنین سال ها 
مدیریت جلسات شعر شاعران با رهبر معظم 
انقلاب در نیمه ماه مبارک رمضان را برعهده 
داشت. ای کاش خاطرات زنده یاد استاد براتی 
پور را ضبط و ثبت کرده باشند که قطعا دقایق 
درخشانی است از فرهنگ معاصر ایران اسلامی. 
اینجانب درگذشت و فقدان این شاعر و ادیب 
برجسته و اثرگذار را به خانواده مکرم ایشان و 
همچنین جامعه ادبی و فرهنگی کشور تسلیت 
عرض می کنم. یادش گرامی باد.در پیام مهدی 
رمضانی، دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی 
کشور نیز آمده است: استاد عباسعلی براتی پور، 
در آخرین ساعات میهمانی خدا، ماه مبارک 
رمضان، و در آستانه عید سعید فطر، دعوت 
حق را لبیک گفت و به دیدار معبود شتافت.آن 
شاعر پیشکسوت اهل بیت علیهم السلام، انقلاب 
اسلامی و دفاع مقدس، با اینکه عمر کاری خود 
را در خدمت نیروی هوایی سپری کرده بود اما 
روح لطیفش با ادبیات و شعر گره خورده بود و از 
نوجوانی سرودن شعر را آغاز کرد و آثار بسیاری از 
او به یادگار مانده است.اینجانب درگذشت این 
شاعر ارجمند را به خانواده محترم و علاقه مندان به 
شعر و ادبیات فارسی تسلیت می گویم و از خداوند 
مهربان برای آن مرحوم، هم نشینی با حضرات 
معصومین علیهم السلام و برای بازماندگان، صبر 

و سلامتی خواستارم.معاون امور فرهنگی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در پیامی درگذشت 
عباس براتی پور را تسلیت گفت.در متن پیام 
تسلیت یاسر احمدوند، معاون امور فرهنگی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی آمده است: »شاعر 
»وعده  دیدار« در آخرین روز ماه مهمانی خدا، 
به دیدار معبودش شتافت.شاعر نام آشنای شعر 
انقلاب، عباس براتی پور، یکی از شاعران معاصر 
ایران بود که از اواخر دوران تحصیل در دبیرستان 
به شعر و شاعری پرداخت. او که شعر را به  سیاق 
و قالب های کلاسیک می سرود، مضمون اکثر 
شعرهایش مدح و منقبت خاندان رسالت و توجه 
به آرمان های انقلاب و دفاع مقدس بود. براتی پور 
که دانش آموخته  رشته های فنی بود، نخستین 
مجموعه شعرش را با عنوان »بهت نگاه« در 
سال 1۳۶۹ منتشر کرد.او به تمام معنی تا پایان 
عمر، خود را وقف انقلاب کرد. اکثر شعرهای 
مرحوم براتی پور به دوران انقلاب بازمی گردند و 
مانند سرود »امام ای بلند آیت آسمانی« بسیار 
خاطره انگیر هستند. یکی از تازه ترین شعرهایش 
که به مناسبت چهلمین سال انقلاب اسلامی 
سروده بود، »سرباز انقلابی« نام داشت. براتی پور 
خلاقانه درپی شکل های نو برای ارائه مضامین 
دینی و انقلابی بود تا پویایی شعر انقلاب را در 
هیئتی تصویری، ملموس و با کیفیتی بهتر بیان 
کند. سعی برای سرودن صحیح شعر آیینی 
و نقد و بررسی این سبک برای بهترشدنش از 
تلاش های بی وقفه و متعهدانه این شاعر گرانقدر 
است.آثار مهم او »کتیبه شکیب«، »سینای سبز 
عشق«، »با شقایق ها برادر«، »عطش عشق«، 
»داغ تشنگی«، »بر جبین صبح«، »زیتون و زخم« 
و سه مجموعه شعر »چشم بیمار«، »غم دلدار« و 
»بر تربت خورشید« نشان از دلبستگی و علاقه او 
به مساله جانبازان، فرهنگ شیعی و امام راحل 
)ره( بود.درگذشت ایشان را به فرهنگ دوستان، 
شاعران دغدغه مند و متعهد و خانواده محترم 
ایشان تسلیت عرض می کنم. ان شاءالله که در 
این روز، مورد عنایت و رحمت حضرت باری تعالی 

قرار بگیرد.«
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رکوردشکنی خاص دولت 
بهار داغِ تغییرات در دولت سیزدهم، در سطحی فراتر و زودتر 
از تمامی پیش بینی ها آغاز شده است. دولت در سال گذشته 
یکی از پرچالش ترین مقاطع بعد از انقلاب را تجربه کرد. آغاز 
سال جدید )140۲( نیز همراه با انباشتی از مسائل برجای 
مانده از گذشته بود که در صدر آن ها مسائل اقتصادی عرض 
اندام می کنند. تورم افسار گسیخته، تداوم نگرانی ها نسبت 
به امکان التهاب مجدد در بازار ارز و محقق نشدن وعده های 
تیم اقتصادی دولت، خیلی زودتر از تصورات ناقوس تغییر در 
کابینه را با محوریت تیم اقتصادی به صدا در آورد. پر واضح 
است که سید ابراهیم رئیسی نیز به این موضوع پی برد که 
مهار تورم و برقراری ثبات در بازار مهم ترین مطالبه عمومی و 
اولویت دار برای جامعه ایرانی است. با وجود اقدامات پاستور در 
جهت خود ترمیمی کابینه، در جبهه بهارستان هم بدون اتلاف 
وقت، زنگ های استیضاح وزرای ناکارآمد )از دید مجلس( به 
صدا درآمده است. به نظر می رسد نمایندگانی که تا انتهای 
سال انتخابات مجلس سیزدهم را پیش رو دارند، از اراده لازم 
برای سخت گیری بر دولت برخوردار هستند. در مهم ترین 
نمود این امر استیضاح وزیر صمت به صورت جدی در دستور 
کار نمایندگان قرار گرفته و شاید در آینده نزدیک شاهد 

فراخواندن برخی دیگر از وزرا به صحن علنی مجلس باشیم.
  رکوردشکنی 20 ماهه کابینه 

تغییرات در کابینه علی رغم تمامی درخواست ها و انتقادات 
یک سال اول دولت روندی بسیار کند داشت. در ۲4 خرداد 
1401 حجت عبدالملکی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
اولین خروجی کابینه بود که سید صولت مرتضوی جانشین 
او شد. در اول آذر 1401، رستم قاسمی وزیر راه و شهرسازی 
از سمت خود کناره گیری کرد و در 1۶ آذر مهرداد بذرپاش با 
گرفتن رای اعتماد از مجلس به وزارت رسید. در ۸ دی 1401 
نیز محمدرضا فرزین به عنوان رئیس کل جدید بانک مرکزی، 
جایگزین علی صالح آبادی شد. اما نخستین تغییر بزرگ کابینه 
در سال جدید )140۲( در فردای پس از پایان تعطیلات آغاز 
سال در 14 فروردین با استعفای یوسف نوری از صدارت بر وزارت 
آموزش و پرورش رقم خورد. استعفای نوری بلافاصله از سوی 
رئیس جمهور پذیرفته و رضا مراد صحرایی، به عنوان سرپرست 
وازتخانه برگزیده شد. تغییر بزرگ تر در ۲۲ فروردین اتفاق افتاد؛ 
یعنی زمانی که علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت، از سه 
تغییر بزرگ در مدیران اجرایی کشور سخن به میان آورد. در 
مهم ترین تغییر، سید مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه 
و بودجه جای خود را به »داود منظور« داد تا نخستین تغییر 
بزرگ در تیم اقتصادی دولت صورت بگیرد. دیگر تغییر مهم 
برکناری سیدجواد ساداتی نژاد، وزیر جهاد کشاورزی بود تا 
نخستین وزیر معزول دولت سیزدهم لقب بگیرد. بعد از عزل 
ساداتی نژاد، سید محمد آقامیری،سرپرست این وزارتخانه شد. 
سومین تغییر نیز منصوب شدن محمدصادق خیاطیان به جای 
علی وحدت به عنوان مدیرعامل صندوق نوآوری و شکوفایی 
بود. در جدیدترین خود ترمیمی تیم مدیریت اقتصادی نیز 
چهارشنبه )۳0 فروردین( سیدجواد جهرمی، به عنوان مدیرعامل 
بورس کالا برگزیده و جانشین حامد سلطانی نژاد شد. مجموع 
تغییرات ایجاد شده در کابینه رکوردی تاریخی تغییر کابینه 
در دو سال اول زمامداری در تمامی دولت های بعد از انقلاب 
را به نام دولت سیزدهم ثبت کرد. در بازه زمانی بیست ماهه 
ریاست سید ابراهیم رئیسی بر پاستور، ۳ وزیر استعفا داده و 
یک وزیر و یک معاون، با تصمیم رئیس جمهور برکنار شده اند. 
فراتر از خودترمیمی های اخیر کابینه، مجلس که قبل تر به بهرام 
عین اللهیْ وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سید حمید 
سجادی وزیر ورزش و جوانان، عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و رضا فاطمی امین، وزیر صنعت، معدن و 
تجارت، کارت زرد نشان داده بود، با جدیت فراخواندن وزرا را 
به صحن علنی در دستور کار قرار داد. در مهم ترین نمود در یک 
هفته گذشته در ابتدا عنوان شد که فراخواندن و طرح استیضاح 
دو وزیر اقتصاد و صمت در دستور کار مجلس قرار می گیرد. 
احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد، قبل از زمان مقرر برای اعلام 
وصول تقاضای استیضاح در صحن علنی از معرکه گریخت اما 
وزیر صمت در رادار نمایندگان بهارستان باقی ماند و استیضاح او 

ابعاد جدی به خود گرفت.
  از وعده های بزرگ تا رسیدن به میدان استیضاح

سید رضا فاطمی امین وزیر 4۹ ساله کابینه، با وعده های 
بزرگی همچون تنظیم بازار، رفع کمبود های داخلی و کم 
اثرکردن تحریم های خارجی تا حذف امضا های طلایی، توسعه 
صنعت خودروسازی و تامین مصالح ساختمانی برای ساخت 
یک میلیون مسکن از مجلس رای اعتماد گرفت. با گذشت ۶ 
ماه از ریاست او وزارت صمت، در اسفند 1400 به عنوان یکی 
از اولین وزرای کابینه موضوع استیضاح اش، در مجلس مطرح 
شد که البته بعُد اجرایی به خود نگرفت. در خرداد 1401 برای 
دومین بار و البته این بار به صورت جدی تر موضوع استیضاح 
فاطمی امین در دستور کار مجلس قرار گرفت. در این مرحله 
با وساطت، سید ابراهیم رئیسی و وعده او برای معرفی دو وزیر 
به مجلس در آستانه تغییرات وزارت صمت و تشکیل وزارت 
بازرگانی، داستان منتفی شد. اما در سومین نوبت، در آبان 
استیضاح فاطمی امین جدی تر شد. جلسه استیضاح او در 
دهم آبان ماه برگزار شد و نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
پس از استماع نظرات موافق و مخالف و دفاعیات وزیر صمت، 
با ۸4 رای مخالف، 1۸۲ رای موافق و ۶ رای ممتنع، فاطمی 
امین را در مقام وزارت ابقا کردند. با وجود ابقای فاطمی امین 
در وزارت صمت، موضوع استیضاح او در روز های پایان سال 
گذشته )1401( بار دیگر ابعادی جدی به خود گرفت. در 
این مقطع، سیدکریم حسینی نماینده مردم خوزستان تاکید 
کرد: استیضاح دوم وزیر صمت جدی است و عمده نمایندگان 
حتی آنان که در استیضاح اول رای مخالف استیضاح دادند، 
در حال حاضر، موافق استیضاح هستند. با شروع سال جدید، 
استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت برای بار سوم در کمتر 
از یک سال در مجلس به جریان افتاد. در ۲۳ فروردین ماه 
لطف الله سیاهکلی، نماینده مردم قزوین و رضا تقی پور، عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی، از جدی تر 
شدن داستان استیضاح فاطمی امین و دعوت او به کمیسیون 
صنایع و معادن برای پاسخ گویی به سوالات نمایندگان در 
۲7 فروردین خبر دادند. بعد از تبادل سوال و پاسخ، اعضای 
کمیسیون صنایع، حرف های وزیر صمت را قانع کننده ندیدند و 
با صراحت از رفتن طرح استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت 

به صحن علنی مجلس خبر دادند.

 
یــادداشــت

احمد مازنی:
 مجریان و ناظران انتخابات 

به رهنمودهای رهبری عمل کنند

سال انتخابات مجلس شورای اسلامی است اما برعکس 
اصولگرایان، اصلاح طلبان تحرکی از خود نشان نمی دهند. یک 
نماینده مجلس دهم درباره آرایش فضای سیاسی کشور برای 
انتخابات گفت: اصلا فضای کشور انتخاباتی نیست. البته در دو 
انتخابات گذشته نیز چنین وضعیتی را شاهد بودیم. معتقدم 
اعتراضات سال 1401 خیلی بر عرصه سیاسی و اجتماعی کشور 
تأثیرگذاشته است. حجت الاسلام احمد مازنی افزود: البته 
نگاه به شبکه های اجتماعی و سایت های مختلف این تصویر 
را در ذهن ایجاد می کند که گویی یک انتخابات یکطرفه پیش 
رو داریم. به عبارت روشن تر، گروه های اصولگرا، نمایندگان 
فعلی مجلس و کسانی که برای کسب کرسی نمایندگی تلاش 
می کنند، یک طرفه مشغول فعالیت هستند، در شهرستان ها 
افطاری پرهزینه می دهند و برای ائتلاف جلسه برگزار می گذارند 
اما در اردوگاه اصلاحات خبری نیست. این فعال سیاسی اصلاح 
طلب با بیان اینکه دستگاه های نظارتی و مجری انتخابات باید 
رهنمودهای رهبر معظم انقلاب برای برگزاری انتخابات رقابتی 
با مشارکت را دنبال کنند، یادآور شد: دیدگاه رهبر معظم 
انقلاب آن است که راهبردهای ترسیمی ایشان در امر انتخابات 
به معنای واقعی کلمه محقق و عملیاتی شوند اما این تصور در 
جامعه وجود دارد که دستگاه های برگزاری انتخابات می خواهند 
تفسیر خود را از رهنمودهای رهبری به اجرا درآورند. این 
نماینده ادوار مجلس تأکید کرد: اگر دستگاه های ناظر و مجری 
انتخابات بخواهند اجتهاد خودشان را از رهنمودهای رهبر معظم 
انقلاب دنبال کنند نتیجه اش این خواهد شد که در نهایت یک 

مجلس اقلیتی تشکیل می شود.

کوتــــاه

خروج بخش خصوصی از بازار مسکن

در سال 1401 تولید مسکن از ۳00 تا 400 هزار واحد 
مسکونی، وارد میانگین تولید ۲00 هزار واحد مسکونی شد. 
این اتفاق در حالی افتاد که افزایش نرخ مصالح ساختمانی 
در کشور امری همیشگی بوده و از طرف دیگر، نرخ تمام شده 
مسکن نیز بالا رفته است و در نتیجه، سازندگان مسکن 
باید نسبت به ساخت وساز مسکن رغبت داشته باشند، اما 
وعده ساخت یک میلیون واحد مسکونی، بازار ساخت وساز 
مسکن را از ریل خارج کرد.تمام بخش خصوصی که تولید 
مسکن در کشور را برعهده داشتند، سرمایه خود را با 
شعارهای تبلیغاتی دولت مبنی بر ساخت یک میلیون 
مسکن در سال، از بازار مسکن خارج کردند و در نتیجه آن، 
تولید ما در سال 1401 نصف شد.دولت ها در کوتاه مدت 
نمی تواند وضعیت بازار مسکن را سروسامان دهند، بلکه 
برنامه ریزی ها و کارهایی که می شود تا ٥ سال آینده بر بازار 
مسکن تاثیر خواهند گذاشت. مسکن چیزی نیست که 
آن را یک ساله برنامه ریزی کنیم و گندم نیست که امسال 
کاشته و سال دیگر برداشت شود.دولت باید هرچه سریع تر 
تمام ابزار های مالی را در اختیار بخش خصوصی قرار دهد 
تا وعده ساخت یک میلیون واحد مسکونی محقق شود. این 
اقدام تا ٥ سال آینده نتایج خوبی بر بازار مسکن می گذارد و 
تورم بخش مسکن تا حدودی کنترل می شود، اما تا زمانی 
که وضعیت بازار مسکن به همین شکل است، تورم بازار 
مسکن از تورم کل جلو خواهد زد.تناسب سازی عرضه و 
تقاضا یکی از اصولی ترین اقدامات در راستای جلوگیری 
از افزایش قیمت ها در بازار مسکن است، زیرا در سال های 
اخیر به دلیل انباشت تقاضا در این بخش، نرخ زمین و مسکن 
رشد بی سابقه ای را تجربه کرده و از کنترل خارج  شده است.

بخش مهمی از راهکار جلوگیری از افزایش نرخ مسکن در 
متعادل سازی عرضه و تقاضاست. افزایش نیاز انباشت شده 
مسکن در سال های گذشته، زمینه ساز رقم های بزرگ 
و باورنکردنی به عنوان نرخ زمین و مسکن شده است؛ به 
این خاطر، شاهد افزایش نرخ مسکن در ماه ها و سال های 
گذشته هستیم. در نتیجه، رویکردهای درست حمایت از 
بخش خصوصی می تواند سرآغاز خوبی برای کنترل نرخ 
مسکن به روش درست اقتصادی باشد، زیرا بازار مسکن نیز 
شبیه سایر بازارها به قیمت گذاری دستوری و دستورات از 
بالا به پایین توجهی نمی کند.در دهه های گذشته همواره 
تاکید شده است که کشور به تولید سالانه یک میلیون خانه 
نیاز دارد. در حال  حاضر این هدف توسط دولت سیزدهم نیز 
دنبال می شود. تولید 4 میلیون مسکن در 4سال یعنی یک 
بیست وپنجم واحدهای مسکونی کل کشور که 4 درصد 
می شود. این 4 میلیون واحد به فضاهای جانبی و زیرساخت 
نیاز دارد. در واقع، شما می خواهید 4 درصد در کل کشور 
توسعه عمرانی ایجاد کنید؛ این هدف نیازمند آن است که 
رشد اقتصادی کشور بالای 10 درصد باشد.اتفاقی که در 
راستای تولید مسکن افتاده، نوید این را می دهد که همواره 
بخش خصوصی متولی تولید مسکن در کشور بوده است، 
حتی مسکن مهر که توانست بسیاری از مردم را خانه دار 
کند نیز، با حمایت دولت از بخش خصوصی اجرایی شد 
و دولت این واحدها را نساخت، بنابراین برای جلوگیری از 
چالش هایی که می تواند کمبود و گرانی مسکن در جامعه 
ایجاد کند، دولت باید گام های سریع و همه جانبه ای برای 
حمایت از بخش خصوصی و تسهیل همه مسیرهایی که 

منجر به رشد سرعت کار بخش خصوصی می شود، بردارد.

بیت ا... ستاریان
کارشناس بازار مسکن

  با توجه به شرایط موجود پرونده هسته ای ایران و رویکردی که 
ایران و آمریکا در مقابل برجام در پیش گرفته اند چه چشم اندازی 

پیش روی برجام در سال۱402 می بینید؟
من براین باور هستم طرفین در سال جاری دوباره به میز مذاکرات 
برمی گردند. تفاوتی ندارد نام مذاکرات چه گذاشته شود. نامش پایان 
تحریم ها علیه ایران باشد یا مذاکره برای برجام پلاس، تفاوتی ایجاد 
نخواهد کرد؛ چرا که هرگونه مذاکراتی آغاز شود، محور آن برجام خواهد 

بود. بنابراین به احتمال زیاد به مذاکره و گفت وگو برمی گردند. البته این به 
آن معنی نیست که از الان می توان پیش بینی کرد که در نهایت یک توافق 
صورت می گیرد، ولی همین که دوباره به میز مذاکره برگردیم بسیار اتفاق 
خوبی است. آنچه که باید مدنظر مسئولان جمهوری اسلامی قرار بگیرد این 
است که باید در سال آینده برای پایان دادن به این تحریم های ناجوانمردانه 
و انواع و اقسام فشار های اقتصادی و سیاسی که هزینه های گزافی روی 
دست ملت ایران گذاشته اند، راهی پیدا کنند. البته این مسیر به هیچ عنوان 

 

 

 ادامه از صفحه 2 
  راه ابطال روش های دشمن را بشناسیم

حضرت آیت ا... خامنه ای افزودند: در گذشته استعمارگران با حرکت نظامی وارد 
کشورها می شدند. وقتی استعمار کشور مسلمان را می خواست بگیرد، با نیروی 
نظامی وارد می شد و می گرفت؛ این تاکتیک، این حرکت امروز از کار افتاده است و 
دشمنان اسلام فهمیده اند که از نیروی نظامی کاری ساخته نیست. در همین اواخر، 
آمریکا در افغانستان و در عراق این را تجربه کرد؛ دید که با نیروی نظامی کاری پیش 
نمی رود؛ لذا راهبرد را عوض کردند، راه دیگری را برگزیدند. امروز کار آنها عبارت 

است از تزویر، تحریف، دروغ گویی، وسوسه کردن، خلاف واقع نمایی، تحقیر ملتّ ها، 
بدبین کردن ملّت ها به خود، پنهان کردن توانایی ها و برجستگی ها و درخشانی های 
ملّت ها؛ امروز اینها تاکتیک است؛ همه باید متوجّه باشیم و بدانیم. من چند روز قبل 
از این گفتم که ما در شناخت حرکت دشمن و تاکتیک دشمن و روش دشمن در 
دشمنی باید بهِ روز باشیم. یک کارهایی را ده سال قبل، بیست سال قبل ممکن بود 
بکنند، امروز نمی کنند، روش های دیگری دارند؛ باید راه ابطال این روش ها را به  دست 
بیاوریم. ملتّ بحمدا... هوشیار است، هوشمند است؛ شما تا امروز دشمن را شکست 

داده اید، بعد از این هم به حول و قوّه  الهی دشمن را شکست خواهید داد.

 فلسطین یکی از مسائل مهم جهان اسلام است
مقام معظم رهبری در دیدار مسئولان نظام و سفرای کشورهای اسلامی بیان 
کردند: به نظر ما مسئولان کشورهای اسلامی باید از این فرصت استفاده کنند 
برای ایجاد اتحّاد و نزدیکی آحاد امّت اسلامی. امروز مشکل ما تفرّق است؛ با اینکه 
قرآن نهی کرده است از تفرّق: و امر کرده است به اتحّاد؛ با این وجود، ملتّ اسلام و 
امّت اسلام متفرّقند. بله، عقاید مختلفی وجود دارد، مذاهب مختلفی وجود دارد، 
سلایق مختلفی وجود دارد؛ خب باشد. این سلایق مختلف نباید موجب بشود که 
ما از نعمت بزرگ اتحّاد امّت اسلامی محروم بشویم. امروز اگر امّت اسلامی که  
نزدیک دو میلیارد جمعیّتند و در مهم ترین و حسّاس ترین نقاط جغرافیایی عالم 
متفرّقند، با هم متّحد بودند، کشورهای اسلامی خیرات بمراتب بیشتری را به دست 
می آوردند. اگر این اتحّاد به هر اندازه به وجود بیاید، طلیعه  حلّ مشکلات دنیای 
اسلام آشکار می شود، و ممکن می شود که ما مشکلات دنیای اسلام را حل کنیم. 
الان دنیای اسلام دچار مشکلات فراوان است؛ دچار اختلاف است، دچار درگیری 
است، دچار خونریزی است، دچار وابستگی است، دچار فقر است، دچار کم دانشی 
است؛ اینها گرفتاری است برای امّت اسلامی. اگر به هم نزدیک بشویم، حلّ این 
مشکلات ممکن خواهد شد، بلکه آسان خواهد شد. حضرت آیت ا... خامنه ای عنوان 
کردند: یکی از اساسی ترین مسائل امروزِ دنیای اسلام، مسئله ی فلسطین است. اگر 
نگوییم در رأس مسائل، لااقل یکی از مسائلی که در رأس مشکلات دنیای اسلام قرار 
دارد، مسئله ی فلسطین است. البتّه امروز بحمدا... شاهد افول تدریجی رژیم غاصب 
هستیم؛ این را در دنیا همه دارند می بینند. رژیم غاصب در حال افول تدریجی 
است؛ سرعتش هم روزبه روز بیشتر می شود. چند سال است این افول شروع شده 
امّا اخیراً سرعتش بیشتر شده؛ این فرصت خیلی بزرگی است. ایشان گفتند: مساله  
فلسطین یک مساله ی صرفاً اسلامی نیست، یک مسئله ی انسانی است؛ یعنی در 
دنیا هر کسی چه مسلمان، چه غیر مسلمان واقعیّت های حوادث فلسطین را بداند، 
با رژیم غاصب طرف خواهد شد، مقابله خواهد کرد. امسال که بخشی از جنایات 
رژیم غاصب فلسطین یعنی رژیم اسرائیل و برخی فجایعی که ایجاد کرده بودند، 
برای دنیا آشکار شد، دیدید که اجتماعات مردم و تظاهرات مردم در روز قدس، دیگر 
مخصوص دنیای اسلام نبود؛ یعنی در غیر دنیای اسلام هم، حتّی در اروپا، حتّی 
در خود آمریکا، خیلی ها تظاهرات کردند، از فلسطینی ها حمایت کردند؛ قضیّه  
این جور است؛ مسئله، مسئله ی انسانی است. چطور می شود که یک فرد اروپایی 
که دولتش دلبسته و وابسته ی به رژیم صهیونیستی است، به نفع مردم فلسطین 
و علیه رژیم صهیونیستی در خیابان شعار بدهد؟ این قضیّه ی خیلی مهمّی است. 
ایشان اذعان کردند: چرا این جور شده؟ من به شما عرض بکنم که به برکت مقاومت 
مردم فلسطین است. این مقاومت درونیِ مردم فلسطین عامل اصلی این پیشرفت ها 
است. هر چه این مقاومت بیشتر بشود، رژیم صهیونیستی ضعیف تر خواهد شد، 
فجایعش آشکارتر خواهد شد.  این وضع فلاکت باری که امروز رژیم صهیونیستی 
ـ ناشی از ایستادگی  ـ که وضع امروزِ رژیم صهیونیستی واقعاً فلاکت بار است ـ دارد ـ

جوان های فلسطینی است؛ سختی را به جان می خرند، خطر را به جان می خرند؛ 
در قدس آن جمعیّت عظیم اعتکاف می کنند، جوان ها در شهرهای مختلف کرانه ی 
باختری در مقابل نظامیان مسلّح و خبیث صهیونیستی می ایستند، فداکاری 
می کنند امّا پیش می برند؛ تا حالا پیش برده اند، بعد از این هم همین جور خواهد شد.  
مقام معظم رهبری افزودند: به نظر بنده این جور است که امروز قدرتِ بازدارندگی 
رژیم صهیونیستی به پایان رسیده؛ همان چیزی که ده ها سال پیش، شاید حدود 
شصت سال قبل از این، بنِ گوریون یکی از مؤسّسین اصلی رژیم صهیونیستی و 
ـ هشدار داد. او گفت که هر وقتی قدرت بازدارندگی ما به  نخست وزیر این رژیم ـ
پایان برسد، رژیم ما مضمحل خواهد شد. قدرت بازدارندگی الان به پایان رسیده یا 
نزدیک به پایان است. خودشان هم می دانند، خودشان هم می فهمند که اضمحلال 
و انحلالشان نزدیک است، اگر اتفّاقی رخ ندهد؛ این به برکت مقاومت است؛ این به 
برکت این است که جوان فلسطینی توانست قدرت بازدارندگی دشمن خودش را 

مدام ضعیف کند، کم کند، کم کند، نابود کند.
 اضمحلال رژیم صهیونیستی نزدیک است

مقام معظم رهبری ادامه دادند: بنابراین راهبرد امروز دنیای اسلام درباره ی 
فلسطین چه چیزی باید باشد؟ راهبرد امروز دنیای اسلام درباره ی فلسطین 
باید کمک به آن نیروی داخلی فلسطین باشد. جبهه ی مقاومت هر جا هستند، 
تلاش هایشان البتّه ارزشمند است؛ مثل خود ما که ایستاده ایم پای مسئله ی 
فلسطین. جبهه ی مقاومت تلاششان ارزشمند است؛ این تلاش ها باید متمرکز بشود 
در تقویت عناصر مبارزی که در داخل فلسطین دارند مبارزه می کنند و جان خودشان 
را به خطر می اندازند و خطرپذیری می کنند. حضرت آیت ا.. خامنه ای تصریح کردند: 
نکته ی آخر هم این است: واقعاً این نکته را باید توجّه کرد که علتّ اعتلای مبارزات 
داخل فلسطین چیست؟ گرایش به اسلام. ما قبل هم دیده بودیم دیگر؛ آن وقتی که 
ـ حالا بعضی کمونیست  گرایشات اسلامی در بین گروه های فلسطینی مطرح نبود ـ
ـ این پیشرفت ها وجود  بودند، بعضی کمونیست هم نبودند امّا اسلامی هم نبودند ـ
نداشت. از وقتی گرایش اسلامی در میان مبارزان فلسطینی به وجود آمد، و از 
وقتی این گرایش همین طور روزبه روز اوج گرفت تا امروز، پیشرفت ها در مبارزه ی 
فلسطینی ها به این شکل حاصل شد، به دست آمد.  پس عامل موفقیت، اسلام است، 
اسلام؛ دشمن هم این را فهمیده لذا می بینید در دنیا اسلام ستیزی می کنند. همه 
اسلام ستیزی می کنند؛ انواع و اقسام کارها. البتّه این اسلام ستیزی ها به جایی هم 
نخواهد رسید. آنها تلاش هایی می کنند امّا خدای متعال تلاش های آنها را باطل 
خواهد کرد. امروز وظیفه این است. جمهوری اسلامی این وظیفه را از اوّل تشخیص 
داد؛ امام بزرگوار پیش گام و پیش قدم در این راه بود. امام بزرگوار مسئله ی فلسطین 
را مسئله ی اوّل یا جزو مسائل اوّل دنیای اسلام می دانست. از اوّلی هم که جمهوری 
اسلامی تشکیل شد، این حرکت در جمهوری اسلامی آغاز شد و بحمدالّله ادامه هم 
دارد. و امیدواریم ملتّ عزیز ما، مردم ما، جوانان ما، ببینند آن روزی را که مسلمان ها 

از همه جای دنیا می توانند آزادانه در قدس نماز بخوانند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی با تاکید بر 
اینکه وزارت صنعت، معدن و تجارت در دولت سیزدهم عملکرد مثبتی را در رشد 
اقتصادی داشته است، خواستار آن شد که مجلس و دولت در فضای تفاهم و گفت 
و گو مشکل صنعت خود را پیگیری و حل کنند.حجت الاسلام سیدمحمدرضا 
میرتاج الدینی تاکید کرد: در ارزیابی عملکرد یک وزارتخانه باید جمیع جهات در 
نظر گرفته شود؛ وزارت صمت وظایف و مسئولیت های متعددی را در اقتصاد کشور 
دارد که مهم ترین آن توجه به رشد صنعتی، رشد سرمایه گذاری و رونق بخش 
تولید است که می تواند در تحقق شعار سال نیز موثر باشد. نماینده مردم تبریز 
در مجلس شورای اسلامی یادآور شد: آمارها نشان می دهد که این وزارتخانه در 
دولت سیزدهم بیشترین میزان رشد اقتصادی را داشته و رشد بخش صنعت تا پاییز 
پارسال بیش از دو برابر افزایش یافته و دو رقمی شده است؛ این آمار نشان می دهد 
که سیاست گذاری و برنامه ریزی های صورت گرفته برای تحرک اقتصادی در حوزه 
صنعت تاثیرگذار بوده است. میرتاج الدینی در عین حال مشکلات بازار خودرو را 
متذکر شد و افزود: بخش خودرو منحصر به وزارت صمت نیست و مجموعه ای از 
برنامه ها، سیاست ها و قوانین باید اصلاح شوند تا بازار خودرو سامان یابد. وی با بیان 
اینکه انتظار از دولت و وزارت صمت این بود که پس از ورود رییس جمهور به موضوع 
بازار خودرو، برنامه ریزی جامعی برای ساماندهی این بخش از سوی وزارتخانه انجام 
می شد تا مشکلات حل شود، افزود: البته باید توجه داشت که موانع در حوزه خودرو 

از سمت وزارت صمت نیست و دولت و وزارتخانه نیز پیگیر رفع مشکلات این بخش 
هستند. وی یکی از راهکارها برای حل مشکل بازار خودرو را واردات خودروهای 
سواری با هدف کاهش تقاضا دانست و افزود: در کنار واردات خودروهای نو، وزارت 
صمت بحث واردات خودروهای کارکرده را نیز پیگیری می کند که لایحه دو 
فوریتی آن در دولت بررسی شده است و منتظر هستیم تا هرچه سریعتر به مجلس 
ارسال و با فوریت تصویب شود. این نماینده مجلس استیضاح را حق مجلس دانست 
و در عین حال افزود: اعتقاد دارم که در این زمینه استیضاح راهگشا نیست و می 
توان مشکلات در مسیر صنعت خود را از طریق گفت و گو و همکاری با دولت حل 
کنیم. میرتاج الدینی در ادامه بیانات رهبر معظم انقلاب اسلامی در خطبه های 
نماز عید فطر را در زمینه همدلی و همکاری قوای سه گانه یادآور شد و اظهار داشت: 
انتظار عامه مردم از دولت و مجلس انقلابی این است که تعامل بیشتری با یکدیگر 
داشته باشند و رهبر انقلاب نیز هشدار دادند که نباید حتی کمترین زمینه افترا و 
اختلاف بین قوا احساس شود. عضو کمیسیون برنامه وبودجه مجلس تاکید کرد: 
قوا باید با هم افزایی و همگرایی به دنبال حل مشکلات مردم باشند و از آنجا که 
تعامل یک جاده دو طرفه است، هر دو قوه باید در این زمینه تلاش کنند. وی خاطر 
نشان کرد: مردمی که مجلس یازدهم و دولت سیزدهم را روی کار آوردند، انتظار 
همکاری صمیمانه بین دو قوه را دارند و وظیفه نمایندگان مجلس و دولتمردان 

است که این انتظار را پاسخ گویند.

حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان و شیخ عبدا... بن زاید 
آل نهیان وزیر امور خارجه امارات متحده عربی در تماس تلفنی ضمن تبریک 
عید سعید فطر، در خصوص مسائل دوجانبه، منطقه ای و بین المللی گفت وگو 
کردند. وزیر امور خارجه کشورمان ضمن تبریک فرارسیدن عید سعید فطر به 
همتای اماراتی، مناسبات موجود را رو به پیشرفت توصیف کرد و افزود: دیدار 
و رایزنی های فعالی میان مقامات دو کشور جریان دارد. امیرعبداللهیان افزود: 
هیچ محدودیتی برای توسعه همه جانبه مناسبات وجود ندارد. طرفین بر اهمیت 

هر چه بیشتر توسعه همکاری ها از جمله در بخش خصوصی تاکید کردند. شیخ 
عبدا... بن زاید آل نهیان با اشاره به منافع مشترک دو کشور در توسعه روابط فی 
مابین در عرصه های مختلف، بر فرصت های متنوع همکاری مشترک تاکید کرد. 
وزیر امور خارجه امارات در مورد شرایط جدید منطقه نیز گفت که طی هفته های 
اخیر شاهد تقویت همکاری ها در منطقه از جمله مناسبات خوب تهران و ریاض و 
شرایط جدید در سوریه هستیم. وزرای امور خارجه از یکدیگر برای سفر به ابوظبی 

و تهران دعوت کردند. 

تاکید مقام معظم رهبری بر وجود سلیقه ها و نگاه  های متفاوت در جامعه:

عقاید مختلف در کنار هم
نماینده مجلس:

استیضاح راهگشا نیست

 وزرای خارجه ایران و امارات
 بر توسعه همه جانبه مناسبات تاکید کردند

»آرمــان ملــی«- احســان انصاری:مهــم تریــن اولویت هــای سیاســت خارجــی کشــور در ســال ۱402 چیســت؟آیا  طرفیــن در 
ســال جــاری به صــورت جــدی بــه دنبــال احیــای برجــام خواهنــد بــود؟ بــا توجــه بــه اخبــار منتشــر شــده در زمینه پیشــنهاد 
توافــق موقــت آمریــکا بــه ایــران آیــا زمینه هــای توافــق موقــت بیــن ایــران و آمریــکا وجــود خواهــد داشــت؟ توافــق ایــران 
و عربســتان چــه تأثیــری بــر رونــد احیــای برجــام خواهــد داشــت؟»آرمان ملــی« بــرای پاســخ بــه ایــن ســوالات بــا حســن 
بهشــتی پور، تحلیلگــر روابــط بیــن الملــل گفــت وگــو کــرده اســت. بهشــتی پــور معتقــد اســت:»مهم ترین چالــش سیاســت 
خارجــی بــرای ایــران در ســال پیــش رو همچنــان حــل مســئله برجــام اســت. پرونــده برجــام پــس از کــش و قوس های فــراوان 
لازم اســت کــه تعییــن تکلیــف شــود. لازمــه ایــن اتفــاق حــل مســائل ایــران بــا آژانــس بین المللــی انــرژی اتمــی اســت. ایران 
3ســوال مهــم آژانــس را تــا خــرداد مــاه ســال جــاری بایــد پاســخ دهــد. اگــر ایــن ســوالات از  نظــر آژانــس قانــع کننده باشــد 
ــا کشــورهای  ــران ب ــد مذاکــرات انجــام می شــود. بعــد از برجــام موضــوع حــل و فصــل مشــکلات ای گشــایش بزرگــی در رون
همســایه اســت. بــه ویــژه بعــد از مســئله عربســتان و بحرین که بــه جــای خوبــی رســیده اســت موضــوع جمهــوری آذربایجان 
و تحــرکات آن در ارمنســتان اولویــت اصلــی و چالــش سیاســت خارجــی ایــران است.مســئله ســوم دیپلماســی اقتصادی اســت 
کــه توســط دولــت بارهــا بــه آن تاکیــد شــده امــا نیازمنــد تســریع در فرآینــد فعــال ســازی آن اســت«. در ادامــه ماحصــل این 

ــد. ــو را می خوانی ــت وگ گف

حسن بهشتی پور در گفت وگو با»آرمان ملی«:

  تـــوافق موقت نمی تواند 

به اقتصاد ایــران کمک کند

طرفین دوباره به میز مذاکره بازخواهند گشت
ایران برای بازگشت به میز مذاکرات با چالش های متعددی مواجه است
مسئولان جمهوری اسلامی باید برای لغو تحریم ها چاره ای بیندیشند

هر چه ایران تنش های منطقه ای را کاهش بدهد با دست پرتری در مذاکرات حاضر خواهد شد
مهم ترین اولویت سیاست خارجی در سال ۱402 احیای برجام است

طرفین در سال 
جاری دوباره 
به میز مذاکرات 
برمی گردند. 
تفاوتی ندارد نام 
مذاکرات چه گذاشته 
شود. نامش پایان 
تحریم ها علیه ایران 
باشد یا مذاکره 
برای برجام پلاس، 
تفاوتی ایجاد 
نخواهد کرد؛ چرا که 
هرگونه مذاکراتی 
آغاز شود، محور 
آن برجام خواهد 
بود. بنابراین به 
احتمال زیاد به 
مذاکره و گفت وگو 
برمی گردند. البته 
این به آن معنی 
نیست که از الان 
می توان پیش بینی 
کرد که در نهایت 
یک توافق صورت 
می گیرد، ولی همین 
که دوباره به میز 
مذاکره برگردیم 
بسیار اتفاق خوبی 
است

ساده و راحت نخواهد بود و ایران با چالش های متعددی در راه بازگشت به 
میز مذاکره مواجه است.

  آیا برجام به عنوان یک اولویت در سال۱402 در دستور کار 
قرار خواهد گرفت؟ مهم ترین اولویت های سیاست خارجی کشور 

را چه می دانید؟
مهمترین چالش سیاست خارجی برای ایران در سال پیش رو همچنان 
حل مسئله برجام است. پرونده برجام پس از کش و قوس های فراوان لازم 
است که تعیین تکلیف شود. لازمه این اتفاق حل مسائل ایران با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی است. ایران ۳سوال مهم آژانس را تا خرداد ماه سال 
جاری باید پاسخ دهد. اگر  پاسخ سوالات  از نظر آژانس قانع کننده باشد 
گشایش بزرگی در روند مذاکرات انجام می شود. بعد از برجام موضوع حل 
و فصل مشکلات ایران با کشورهای همسایه است. به ویژه بعد از مسئله 
عربستان و بحرین که به جای خوبی رسیده است موضوع جمهوری 
آذربایجان و تحرکات آن در ارمنستان اولویت اصلی و چالش سیاست 
خارجی ایران است.مسئله سوم دیپلماسی اقتصادی است که توسط دولت 
بارها به آن تاکید شده اما نیازمند تسریع در فرآیند فعال سازی آن است. با 
وجود اینکه دولت گزارش هایی در این حوزه از عملکرد خود منتشر کرده 
اما هنوز آثاری از آن در زندگی مردم دیده نمی شود. پرسش این است که 

چگونه می شود دیپلماسی اقتصادی جمهوری اسلامی را 
در سال 140۲ فعال کرد. البته این امر مستلزم تغییر برخی 

رویکردهای در سیاست های کلان در داخل کشور است.

  اخباری مبنی بر پیشنهاد آمریکا برای توافق 
موقت با ایران منتشر شده است. آیا زمینه هایی 
توافق موقت بین ایران و آمریکا وجود دارد؟ایران و 
آمریکا در چه شرایطی تن به توافق موقت خواهند 

داد؟
خبرهایی که در مورد پیشنهاد آمریکا در خصوص توافق 
موقت منتشر می شود، بدون آگاهی کامل از جزییات این 
پیشنهاد، چندان قابل تحلیل نیست. مادامی که طرح 
را مطالعه نکنیم و دقیقا متوجه نشویم که چه چیزی 
قرار است بر اثر این طرح رد و بدل شود، نمی توان به 
درستی در مورد منافع یا مضرات آن اظهارنظر کرد. برای 
مثال گفته شده است که ایران غنی سازی ۶0 درصدی 
اورانیوم را متوقف کند و در مقابل آمریکایی ها هم بخشی 
از دارایی های ایران را آزاد کنند که به نظر می رسد 7 
میلیارد دلار دارایی مسدود شده ایران در کره جنوبی 
مدنظر باشد. به صورت کلی می توان دو رویکرد نسبت به 
چنین پیشنهادی داشت. رویکرد نخست این است که اگر 
واقعا بخشی از تحریم های اساسی ایران مثل فروش نفت 
و تحریم بانک مرکزی برداشته  شود، ولو اینکه به صورت 
موقت و تعلیق باشد، کمکی به اقتصاد ایران می شود و باید 
از چنین پیشنهادی استقبال کرد. اما رویکرد دوم این 
است که معتقد است اصولا اقتصاد ایران با توافق موقت 
سامان نمی گیرد، چراکه سرمایه گذاران به توافق موقت 
بها نمی دهند، بلکه باید توافق همه جانبه ای به دست 
بیاید تا سرمایه گذاری اطمینان داشته  باشد که دست کم 
در 4-٥ سال پیش رو با مشکل اساسی مواجه نخواهد 
شد. سرمایه گذار دیدگاه بلندمدت و آینده نگرانه دارد و 
نمی تواند بر اساس شرایط موقت و ناپایدار اقدام کند. در این 
رویکرد دوم نباید از چنین طرحی استقبال کرد و باید به این 
فکر بود که ببینیم چگونه می توان به یک توافق همه جانبه 
و پایدار و بلندمدت برای حل و فصل مساله تحریم ها رسید 
که برای ایران نواقص و کمبودهای برجام را نداشته  باشد 
و در عین حال مزایای برجام را دربربگیرد. در مورد توافق 
احتمالی با غرب در مورد پرونده هسته ای ایران، چیزی 

که چندان اهمیت ندارد، اسم توافق است. برجام یا توافق رفع تحریم ها یا 
هر اسم جدیدی که برای آن انتخاب شود، زیاد مهم نیست. مهم محتوای 
توافق است. در حال حاضر آن گونه که می توان از عملکرد دولت سیزدهم 

برداشت کرد نه دولت سیزدهم چندان تمایلی به احیای برجام دارد و نه 
طرف امریکایی برجام ۲01٥ را می پسندد و چیزی فراتر از برجام یا به قولی 

برجام پلاس می خواهند.

  چرا دولت سیزدهم تمایلی به احیای برجام 
ندارد؟

افرادی که مسئولیت مذاکرات را برعهده دارند، 
مدت ها مبلغ این بودند که برجام توافقی ناقص است 
و اسم مذاکرات خودشان را مذاکرات برای رفع تحریم ها 
گذاشته اند. من معتقدم که اسم ها چندان اهمیتی 
ندارند، بلکه نتیجه مهم است. باید یک تعیین تکلیف 
اساسی و پایدار در مورد پرونده هسته ای ایران و مناسبات 
بین المللی اقتصادی و تجاری ایران انجام شود. توافق 
موقت نمی تواند اقتصاد ایران را سامان دهد. چنین 
توافقی می تواند به شکل یک داروی مسکن عمل کند، 
اما نمی تواند مشکل را اساسا حل کند  کسانی که به 
رویکرد نخست معتقد هستند، می گویند که با توافق 
موقت ممکن است اقتصاد ایران بتواند یک تنفس انجام 
دهد و پس از آن با ساماندهی جدید تحریم ها کم اثرتر 
شوند. اما رویکرد دوم معتقد است که باید 
به یک توافق همه جانبه و پایدار رسید تا 
بتوانیم سرمایه گذاری خارجی و برنامه های 
همکاری بلندمدت اقتصادی با کشورهای 
خارجی انجام دهیم. به نظر من رسیدن 
به یک توافق پایدار و بلندمدت،  با مذاکره 
مستقیم با آمریکا امکان پذیر است. در چند 
سال گذشته هم به ما ثابت شده است که 
اروپایی ها عملا به تنهایی کاری پیش 
نمی برند و جز اینکه مسیر توافق طولانی تر 

بشود، هیچ اثری نداشته اند. 

  توافق ایران و عربستان به چه میزان می تواند به 
احیای برجام کمک کند؟

این نوع توافق رابطه مستقیمی با برجام ندارد، ولی از دو 
جنبه می تواند در احیای گفت وگوهای ایران و غرب بر سر 
توافق هسته ای تأثیرگذار باشد. جنبه نخست مربوط می شود 
به موضع دولت عربستان سعودی در قبال توافق هسته ای. 
عربستان از ابتدا یکی از مخالفین اصلی برجام بود و در تلاش 
بود که برجام و توافق ایران با آمریکا بر سر مسائل هسته ای 
به سرانجام نرسد و در نهایت هم با کمک اسرائیل و مخالفین 
داخلی برجام، این موضوع تحقق پیدا کرد و برجام به بن بست 
رسید. اما امروز با نهایی شدن توافق ایران و عربستان سعودی 
بر سر از سرگیری روابط دیپلماتیک، وضعیت به گونه ای 
است که می شود در راستای تغییر نظر عربستان نسبت 
به برجام کارهایی صورت بگیرد.اگر جنبه های امنیتی و 
سیاسی این توافق تقویت شود و همکاری های امنیتی و 
سیاسی میان دو کشور شکل بگیرد به گونه ای که عربستان 
سعودی احساس کند که تهدیدی از جانب ایران متوجه او 
نیست، می شود انتظار داشت که مخالفت عربستان با برجام 
کاهش یابد.  البته من معتقدم که اگر عربستان منطقی فکر 
کند، طبیعتاً مخالفت این کشور با توافق ایران و آمریکا بر سر 
احیای برجام کمتر خواهد بود. دومین جنبه مهم این توافق 
که می تواند با برجام مرتبط باشد به خود ایران بازمی گردد. 
هرقدر ایران مسیر حل مشکلاتش با همسایگان را مؤثرتر و 
جدی تر دنبال کند، همان طور که امروز هم بعد از عربستان 
بحث عادی سازی روابط با بحرین، امارات و کویت در دستور 
کار است و پیش تر هم روابط گرم و سازنده با عمان و قطر به 
صورت جدی دنبال می شود، فضای خوبی برای از سرگیری مذاکرات با غرب 
برای احیای برجام ایجاد خواهد شد. اگر ایران با کشورهای حاشیه خلیج 

فارس روابط گرم و قوی داشته باشد، به عنوان یک بازیگر منطقه ای با 

اصولا اقتصاد 
ایران با توافق 
موقت سامان 
نمی گیرد، چراکه 
سرمایه گذاران به 
توافق موقت بها 
نمی دهند، بلكه باید 
توافق همه جانبه ای 
به دست بیاید تا 
سرمایه گذاری 
اطمینان داشته 
 باشد که دست کم در 
۴-۵ سال پیش رو 
با مشكل اساسی 
مواجه نخواهد 
شد. سرمایه گذار 
دیدگاه بلندمدت و 
آینده نگرانه دارد و 
نمی تواند بر اساس 
شرایط موقت و 
ناپایدار اقدام کند

دست پرتری در مذاکرات با غرب خواه در قالب 1+4 یا 1+٥ ظاهر خواهد شد.

  آیا این موضوع به صورت جدی در دستور کار دستگاه دیپلماسی 
کشور قرار گرفته است؟

 ما باید این واقعیت را بپذیریم که ایرانی که با همسایگانش 
مشکل دارد و در منطقه با مشکلاتی روبروست به مراتب ضعیف تر 

از ایرانی است که با همسایگانش روابط گرم و سازنده و مؤثر 
دارد. چرا که در حالت اول، ایران به عنوان عامل بی ثباتی 

و درگیری معرفی می شود همان طور که غربی ها 
در این سال ها تلاش کرده اند که چنین تصویری از 
ایران بسازند. حال آن که ایران به عنوان یک بازیگر 
قوی و مؤثر که با همسایگانش روابط گرم و صمیمی 

دارد، عامل ثبات دهند و صلح معرفی می شود. در 
گذشته، ما به خاطر موج ایران هراسی ایجاد شده 

در پی تنش با همسایگان در معرض سؤاستفاده 
های بازیگرانی مثل اسرائیل و آمریکا بودیم. آمریکا 

با استفاده از همین موج ،میلیاردها دلار سلاح را به 
همین کشورهای حاشیه خلیج فارس فروخت البته به 

جز آمریکا، کشورهایی مانند انگلیس، فرانسه و روسیه هم 
همین کار را کردند. من شخصاً منتظر نتایج مذاکرات ایران با 
آژانس درباره سه سؤال مطرح شده هستم. طبیعتاً ایران باید 

پاسخ های خودش را قبل از خرداد ماه و برگزاری جلسه 
شورای حکام ارائه دهد و اگر پاسخ های داده 

شده قانع کننده باشد و آژانس 
از سازنده بودن مذاکراتش با 

ایران صحبت کند، ما 
می توانیم انتظار داشته 
باشــیم که زمینـــه 
برای دور جدیدی از 
مذاکرات برای احیای 
برجــام مهـا شود. 
البته آمریکا و غرب پیش تر منتظر 
نتیجه اعتراضات خیابانی بودند و 
وقتی نتیجه ای از این جانب حاصل 
نشد، امروز منتظر واکنش آژانس 
به پاسخ های آتی ایران به سؤالات 

سه گانه هستند. 

نگــــره
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ارتباط اختلالِ خواب با تنگی نفس کروناییروغن زیتون را نابود نکنید
  پزشکان به افرادی که دوست دارند برای حفظ 
سلامتی خود از روغن زیتون استفاده کنند توصیه 
می کنند تا خواص آن را تغییر ندهند. پزشکان توصیه 
می کنند: افراد در هنگام مصرف روغن زیتون آن را حرارت 
ندهند. بررسی ها نشان می دهند روغن زیتون سرشار از 
آنتی اکسیدان  است که دارای خواص بسیار زیاد از جمله 
مبارزه با سرطان هاست. متخصصان هشدار می دهند: 
پخت غذا همراه روغن زیتون باعث تغییرات شیمیایی 

در ترکیبات عناصر موجود در روغن زیتون می شود و در 
نتیجه خواص مفید آن را نابود می کند. انواع روش ها مانند 
سرخ کردن، پختن و درست کردن غذا در ماکروفر به همراه 
روغن زیتون خواص مفید آن را از بین می برد. پژوهشگران 
توصیه می کنند، تا افراد از روغن زیتون به صورت سرد 
استفاده کنند یا صبر کنند تا غذا اندکی خنک تر شود و 
آنگاه به عنوان چاشنی از روغن زیتون استفاده کنند به ویژه 

نوع بکر آن تا بهترین تاثیر را از آن ببرند. 

   یک مطالعه جدید نشان داد که اختلال در الگوهای 
خواب در بیماران کرونایی بستری شده در بیمارستان ها 
احتمالا باعث تنگی نفس می شود. متخصصان با بررسی 
داده های بیماران دریافتند: ۶۲ درصد از شرکت کنندگانی 
که به دلیل کووید1۹ در بیمارستان بستری شده بودند، 
اختلال خواب داشتند که احتمالا برای حداقل 1۲ ماه 
ادامه خواهد داشت. تجزیه و تحلیل آماری مشخص کرد 
که اختلال خواب باعث تنگی نفس می شود، اما دو عارضه 

کاهش عملکرد ماهیچه ها و افزایش اضطراب که هر دو از 
علل شناخته شده تنگی نفس هستند، می توانند تا حدی 
در رابطه بین اختلال خواب و تنگی نفس نقش داشته 
باشند. محققان می گویند: هدف قراردادنِ اختلال خواب 
با کاهش اضطراب و بهبود قدرت عضلانی در این بیماران 
می تواند تنگی  نفس را کاهش دهد با این حال تحقیقات 
بیشتری در این زمینه لازم است. این مطالعه از داده های 

گسترده بیمارستان ها استفاده کرد.

گام هایی برای اصلاح سبک زندگی
  اصلاح سبک زندگی غلط از جمله کم تحرکی و رژیم غذایی 
نامناسب با حفظ سلامتی و تندرستی سبب زندگی بانشاط و 
شاداب می شود. چاقی یکی از عارضه های اصلی زندگی ماشینی 
است و تعداد زیادی از مردم به آن دچار شده اند که رژیم غذایی 
مناسب و تمرینات ورزشی راهکار اصلی درمان آن است.  چاقی 
عبارت است از یکسری شرایط پزشکی که چربی اضافی در 
بدن به صورت وسیعی انباشته شده و می تواند با اثری زیانبار بر 
سلامتی، موجب کاهش میانگین طول عمر و یا افزایش مشکلات 
مربوط به سلامتی شود. لازم است بدانید زمانی که شاخص جرم 
بدن )BMI(، شاخصی که با تقسیم کردن وزن شخص بر حسب 
کیلوگرم بر توان دوم قد وی بر حسب متر به دست می آید؛ از 
۳0 بیشتر شود، فرد چاق محسوب می شود. چاقی احتمال ابتلا 
به بیماری  های گوناگون، به خصوص بیماری های قلبی، دیابت 
نوع دوم، آپنه مسدودکننده خواب، انواع مشخصی از سرطان، 
آرتروز استخوان و آسم را افزایش می دهد. کیفیت رژیم غذایی را 
می توان با کاهش مصرف غذاهای پرانرژی مانند غذاهای پرچرب 
و شیرین و همچنین استفاده بیشتر از غذاهای گیاهی رژیمی 
افزایش داد.  داروهای ضدچاقی با تجویز پزشک ممکن است 
برای کاهش اشتها یا جلوگیری از جذب چربی، در کنار یک رژیم 
غذایی مناسب استفاده شوند. در چاقی  مفرط اگر رژیم غذایی، 
ورزش و دارو مؤثر نباشد، با صلاحدید پزشک معالج بالن شکمی 
می تواند به کاهش وزن کمک کند؛ یا ممکن است جراحی برای 
کاهش حجم شکم و یا طول روده، به جهت ایجاد سیری زودرس 

و کاهش توانایی جذب مواد مغزی، انجام گیرد. 
 چند توصیه برای تغذیه

 1- هــر روز ٥ وعــده غذا میــل کنید )۳ وعــده کامل و ۲ 
میان وعده صبح.

 ۲- وقتی احساس کردید که اشتهایتان برطرف شده است، 
از سرمیز بلند شوید.

 ۳- از خوردن غذاهای ســرخ کردنی اجتناب کنبد، گوشت، 
مرغ و ماهی باید در کباب پز پخته شوند و با کمی روغن و مواد 

معطر آب پز شوند.
 4 - از برنامه غذایی تان، مواد غذایی شور را حذف کنید.

 ٥- در مصرف نمک زیاده روی نکنید، چرا که نمک آب را در 
نسوج بدن نگاه می دارد.

 ۶- به مقدار زیاد آب بنوشید، زیرا سموم زاید بدن و باقیمانده 
نمک موجود در بدن را دفع می کند. بهتر است یک لیوان آب قبل 
از خواب نوشیده شود، زیرا اســیداوریک بدن را رقیق می کند. 
همچنین هر روز صبح بلافاصله بعد از بیداری، خوردن یک لیوان 

آب برای مبارزه با یبوست ضروری است. 
 7- یک لیوان آب پرتقال، لیمــو، گریپ فروت و... قبل از غذا 
میل کنید. این موضوع به حفظ اندام کمک می کند، زیرا دستگاه 

گوارش را آرام کرده اشتها را کاهش می دهد. 
 ۸- خوردن سبزیجات به صورت خام ضروریست، به خصوص 

کاهو، پیاز، رازیانه، مارچوبه، کدوحلوایی، لوبیا، فلفل و قارچ.
 ۹- خوردن میوه با پوست، راهی است برای مقابله با یبوست. 
در این ارتباط می توانید آلبالو، گیلاس، آلو، توت فرنگی، سیب، 

انگور و هلو بخورید. 
 10- از غذا خوردنتان لذت ببرید و در حین غذا خوردن سعی 
کنید آرامش داشته و با نشــاط غذا بخورید. تلاش کنید بعد از 
شام چیزی میل نکنید، زیرا زمان لازم جهت هضم غذا قبل از 

خواب از میان می رود. 
 11- از مصرف انواع شیرینی و نوشــابه های گازدار اجتناب 
کنید و به جای آن از آب یا نوشیدنی بدون شکر استفاده کنید. 

 1۲- کالــری، پروتئین، چربی، شــکر و چیزهایــی را که 
می خورید باهم مقایســه کنید، در این صورت یک رژیم سالم 

غذایی به دست می آورید. 
 1۳- از غذاهای اشتهاآور دوری کنید و به جای آن تا می توانید 

از میوه یا مواد غذایی کم کالری در نیمروز استفاده کنید. 
  ایجاد زندگی پر تحرک

 1- بعداز خوردن هر غذا یا در هر موقعیتی پیاده روی کنید و 
بدانید که پیاده روی تنش و اضطراب را کاهش می دهد. 

 ۲- از ماشین شــخصی تان کمتر استفاده نموده، به جای آن 
پیاده، طی طریق کنید. 

 ۳- یک ایســتگاه قبل از مقصد و یک ایستگاه بعد از مبدأ از 
اتوبوس سوار یا پیاده شوید. 

 4- از آسانســور دوری کنید و از پله ها برای رسیدن به خانه 
یا اداره استفاده کنید. بالارفتن از پله ها 1100 کالری در ساعت 

می سوزاند و همچنین عضلات ران ها را تقویت می کند. 
 ٥- یک روش خوب برای شروع یک روز خوب، انجام حرکات 

ورزشی به مدت ۳0 دقیقه است. 
 ۶- تنبل نباشــید و از راه های میان بر و کوتاه برای رسیدن 
به مقصد خودداری کنید. بهتر اســت که از راه های طولانی تر 

استفاده کنید و در زمان تردد صرفه جو نباشید. 

نکتــــه 
   نوردرمانی 

در کاهش علائم زوال عقل موثر است
 در مطالعه جدید، محققان شواهدی را پیدا کردند که نشان 
می دهد نوردرمانی ممکن است برخی علائم زوال عقل را کاهش 
دهد. علائم رفتاری و روانی زوال عقل شامل: آشفتگی، پرخاشگری، 
بی تفاوتی، روان پریشی، سوالات مکرر، سرگردانی و سایر رفتارهای 
نامناسب است. برای این مطالعه، محققان 1۲ کارآزمایی قبلی را 
بررسی کردند. محققان بیان داشتند: »متاآنالیز ما نشان می دهد که 
فوتوتراپی عملکرد شناختی را در بیماران مبتلا به زوال عقل بهبود 
می بخشد اما تأثیر معنی داری بر علائم رفتاری و روانی زوال عقل 
و خواب ندارد.« به گفته محققان: »این یافته ها نشان می دهد 
که فوتوتراپی ممکن است یکی از امیدوارکننده ترین مداخلات 
غیردارویی برای بهبود علائم اصلی زوال عقل باشد.« در حالی که برای 
تعیین اینکه چه نوع نوردرمانی بیشترین نتایج را ایجاد می کند، باید 
تحقیقات بیشتری انجام شود. اما به گفته محققان، به طور کلی، نوری 
که به چشم می رسد باید روشن تر از آنچه در خانه یافت می شود باشد. 
علاوه بر این، نور باید به گونه ای باشد که باعث شود فرد نور را دریافت 
کند، مهم نیست که از چه روشی باشد. افرادی که دارای اختلال 
عاطفی فصلی هستند، گاهی اوقات از یک جعبه نور استفاده می کنند 
به طور که جلوی نور می نشینند و در یک جهت خاص نگاه می کنند. با 
این حال، ممکن است افراد مبتلا به زوال عقل نتوانند به اندازه کافی 

طولانی بنشینند تا نور به طور مداوم به چشمان آنها برسد.

 عمــود ی  افقــی

 بیماری پارکینسون یک بیماری نسبتا 
عصبی  سیستم  تخریب کننده  و  شایع 
پارکینسون معمولا در  است.  مرکزی 
سنین بالای ٥٥ تا ۶0 سال  بروز می کند، 
اما در سنین پایین تر از ٥0 سالگی نیز 
ممکن است مشاهده  شود. ۲0-10 درصد 
موارد بیماری ممکن است علت ژنتیکی 
باشد، این بیماری در بیشتر مبتلایان 
ژنتیکی  علل  و  دارد  غیرژنتیکی  علت 
بیشتر در مبتلایان جوان زیر ٥0 سال 
این بیماری مشاهده می شود. لرزش دست 
شایع ترین علامت بیماری پارکینسون 
است. هر لرزش دستی به معنای ابتلا به 
بیماری پارکینسون نیست و افرادی که 
اخیرا دچار لرزش دست شدند بهتر است 
برای بررسی بیشتر به پزشک مراجعه 
کنند. کندی حرکات یکی از علائم مهم 
در پارکینسون است که برای تشخیص 
این بیماری باید در فرد وجود داشته باشد، 
گاهی بیمارانی که کندی حرکت دارند، اما 
لرزش دست ندارند متاسفانه بیماری آنها 
با تاخیر تشخیص داده می شود. افراد در 
صورت داشتن علائمی نظیر لرزش دست، 
کندی حرکات نسبت به قبل و اختلال 
در راه رفتن حتما برای بررسی بیشتر به 
پزشک مراجعه کنند. امروزه با تجویز داروی 
مناسب می توان علائم بیماری را در این 
بیماران کنترل کرد. لرزش بیمار را کاهش 
داد و کندی حرکات و سفتی مفاصل و 
عضلات را کنترل کرد. اما باید توجه داشت 
که داروها نقش پیشگیری کننده و کاهنده 
سیر بیماری را ندارند. اهمیت فعالیت بدنی 
در کنترل علائم پارکینسون به مبتلایان 
توصیه می شود و لازم است هفته ای سه 
روز و هر بار حداقل یک ساعت ورزش های 
هوازی نظیر پیاده روی، دومیدانی، شنا و 
یوگا را انجام دهند و حداقل یک پیاده روی 
ساده روزانه داشته باشید. دوچرخه سواری 
ورزشی بسیار خوب و مناسب برای مبتلایان 
به پارکینسون است. اگر در خانواده فردی 
را مشاهده می کنید که اخیرا دچار لرزش 
شده است به ویژه لرزشی که از یک سمت 
بدن شروع می شود یا اینکه حرکات وی کند 
شده و راه رفتنش تغییر کرده است حتما در 
اسرع وقت برای پیگیری بیشتر به پزشک 
مراجعه کنید. زیرا اختلال حرکت باعث 
زمین خوردن و کاهش کیفیت زندگی وی 
می شود. این بیماران باید غذاهای چرب و 
گوشت قرمز را کمتر و ماهی و سبزی های 
تازه و گوشت سفید بیشتر مصرف کنند. 
فعالیت بدنی و ورزش نقش بسیار مهمی در 
کاهش روند پیشرفت بیماری پارکینسون 
ایفا می کند و در کنترل علائم و نشانه های 

بیمار موثر است.

مهری سالاری
 متخصص مغز و اعصاب 

اینفوگرافیک : آرمان ملی
 پروتئین ها از گروه موادغذایی اصلی  و ضروری برای سلامت بدن هستند که در بدن به اسیدآمینه تجزیه می شوند و به بهبود رشد سلولی کمک می کنند.
 فرآورده های حیوانی نظیر گوشت، تخم مرغ و لبنیات منابع غنی از پروتئین هستند اما متاسفانه به دلیل دارابودن مقادیر زیادی از چربی اشباع شده و کلسترول

.می توانند به بدن آسیب برسانند. می توان بخش قابل توجهی از پروتئین مورد نیاز بدن را از منابع گیاهی تامین کرد

مهم ترین پروتئین های گیاهی

  نخودسبز از منابع غذایی غنی از پروتئین 
گیاهی است. هر فنجان نخودسبز حاوی 

۷/۹گرم پروتئین است و این میزان معادل 
پروتئین موجود در یک فنجان شیر است.

  انواع مختلف لوبیا شامل: سیاه، سفید 
و لوبیاچیتی حاوی مقادیر بالایی پروتئین 

هستند. دو فنجان لوبیاقرمز حدود 26 گرم 
پروتئین دارد.

سویا نیز منبع سرشار از پروتئین گیاهی 
است به طوری که نصف فنجان سویا حاوی ۱5 و 

20 گرم پروتئین است.

 تمام مغزها چربی و پروتئین دارند و به 
همین دلیل جزو منابع خوراکی باارزش در رژیم 

غذایی محسوب می شوند؛ حاوی کالری بالا 
بوده و انرژی زا هستند.

نخود را می توان در سالاد مصرف کرد یا به صورت 
اسنک بوداده و در رژیم غذایی روزانه گنجاند. نصف 
فنجان نخود حاوی ۷/3گرم پروتئین است. این ماده 

خوراکی همچنین فیبر و کالری زیادی دارد.

از شکلات هم می توان پروتئین دریافت کرد. 
پودر کاکائوی شیرین نشده که درشیرینی پزی یا 

تهیه شکلات داغ به کار می رود، حاوی یک گرم 
پروتئین در هر قاشق غذاخوری است.

نخودسبز

لوبیا

سویا

مغزها

نخود

پودر کاکائو

  1- ســرزمینی در شــمال هند- مرحوم ومغفور ۲- 
رودی در مرز تاجیکستان وافغانستان- خودی وشناس- 
تیرانــداز ۳- همگی وتمــام- فیلم تهمینــه میلانی- 
نمودارآمــاری- مســاوی 4- گنجشــک- پایتخــت 
بنگلادش- نمایــش- یکی از حرکات یــا اعراب کلمه 
٥- بی طالــع- مقابــلِ دروغ- صــدازدن ۶- نووتازه- 
همیشه وجاوید- نرخ رســمی 7- شهری در سوئیس- 
رازها- شامل شــدن ۸- پهلــوان- تکنیک ها- ترکیب 
یدوعنصــر دیگــر در آن- پارچه کهنه ۹- دوســتی- 
پسرخسرو انوشیروان- آســمان 10- همسربهرام گور- 
عالم نهان- بی خبر 11- مواد ریزحاصل از خردشــدن 
سنگ ها- شهری در آذربایجان شــرقی- روش وطریق 
1۲- وزیدن- خســیس- ســازچنگ- عشــق بیگانه 
1۳- برکت برنج- دلگشــایی- جانب وکنــار- خالص 
14- مهترورئیس- ترســناک- لرزنده 1٥- با کســی 

معامله کردن- بی تامل شعرگفتن
 

1- از غذاهای ایرانی- ازآثارمازندران ۲- نمداسب- مارکی بر خودروهای سنگین- برای اینکه 
۳- مغز- ستمکار- تابش وفروغ- طرف وجهت 4- ذهن وخاطر- صف ورسته- ویتامین انعقادخون- 
دیواربلند ٥- حیله گران- آبگوشت ساده- چیزجدیدی را پیداکردن ۶- کشاورز- قورباغه- آبرووعزت 
7- دریاچه ای در روســیه- همسراردشیراول- ســوا ۸- بدوزشــت- پایه وبنیاد- از بیماری های 
دهان ولثه- ضربه سر درفوتبال ۹- علامت تجاری- ســردکردن- از پوشاک زمستان 10- باریدن 
باران- فریاد- انگورترش 11- معلق- پایتخت لتونی- مهروموم 1۲- موســیقی کودکان- مردن 
از غصه- پرچم- دعای زیر لب 1۳- شــما و من- بی فایده- علت و ســبب- خط کش مهندســی 
14- پوسیده- پر و سرشــار- پیشامد و حادثه 1٥- سریالی از ســیروس مقدم- فیلمی از مارتین 

اسکورسیزی



 

شلیک مستقیم به پلنگ تنکابن
رئیس اداره حیات وحش اداره کل حفاظت محیط زیست 
مازندران گفت: شلیک مستقیم و اصابت فشنگ ساچمه ای 
دلیل مرگ پلنگ در ارتفاعات شهرستان تنکابن است. 
موضوع کشف لاشه پلنگ در ارتفاعات سه هزار تنکابن شب 
گذشته پس از گزارش رئیس اداره حفاظت محیط زیست 
این شهرستان در فضای مجازی و خبرگزاری های به سرعت 
بازنشر شد و دوستداران محیط زیست مطالبه جدی خود از 
مسئولان در ارتباط با اطلاع رسانی شفاف دلیل تلف شدن 
این گونه جانوری را در شبکه های اجتماعی و پیام رسان ها 
ابراز کردند. برای پاسخ به افکار عمومی، به منظور بررسی های 
اولیه و کالبدشکافی، لاشه پلنگ به مرکز استان منتقل شده 
بود تا اظهارنظرهای دقیقی در این ارتباط صورت گیرد تااینکه 
شامگاه شنبه رئیس اداره حیات وحش اداره کل حفاظت 
محیط زیست مازندران گزارش جدیدی از تلف شدن این 
گونه جانوری در اختیار خبرنگار ایرنا قرارداده است. کورس 
ربیعی، در این گفت وگو گفت که پس از کالبدشکافی لاشه، 
مشخص شد این حیوان با اصابت فشنگ چهار پاره تلف شده 
است. او اظهار کرد: این گونه ارزشمند جانوری حدود 7 سال 
سن داشت و به نظر می رسد 4۸ ساعت گذشته در حوالی یکی 
از دامسراهای ارتفاعات سه هزار تنکابن کشته شده است. 
رئیس اداره حیات وحش اداره کل حفاظت محیط زیست 
مازندران به دامداران توصیه و تاکید کرد: به محض مشاهده 
این گونه جانوری، مراتب را به اداره حفاظت محیط زیست 

منطقه گزارش دهند. 
ربیعی افزود: متاسفانه تعارض محیط زیست با دامداران 
بیشتر در فصل بهار پیش می آید که بسیاری از دامداران با 
کوچ به مناطق کوهستانی گله های دام سنگین و دام سبک 
مانند بز و گوسفند را به مناطق جنگلی کوچ می دهند و پلنگ 
در زیستگاه طبیعی خود زندگی می کند و براساس رفتار 
طبیعی به دام حمله می کند. به گفته این مسئول استانی، 
گرگ، روباه و پلنگ در مناطق کوهستانی دیده می شوند و 
دامداران برای حفاظت دام اقدام به حمله به پلنگ می کنند. 
رئیس اداره حیات  وحش اداره کل حفاظت محیط زیست 
مازندران وضعیت تعداد قلاده های پلنگ مازندران را در 
مقایسه کشور وضعیتی مطلوب عنوان کرد و گفت: در 
دوربین های تله ای در مناطق مختلف مازندران وضعیت 
زیستی این گونه جانوری مطلوب است، اما باید آموزش های 

لازم در حفاظت از محیط زیست به دامداران داده شود
به گزارش ایرنا، پلنگ ایرانی که نام علمی آن پنترا پاردوس 
تولیانا Panthera pardus tulliana و نام انگلیسی آن 
هم پرشین لئوپارد Persian Leopard  است، بزرگ ترین 
یا یکی از بزرگ ترین زیرگونه های پلنگ است که بومی غرب 
آسیا محسوب می شود و در فهرست جانوران در معرض خطر 
انقراض قرار دارد. شهرستان 170 هزار نفری تنکابن در غرب 

مازندران واقع شده است.

جمع آوری زباله
فشم و کن سولقان خیلی زباله زیاد شده است از مسئولان 
تقاضا داریم که به این موضوع رسیدگی کنند تا زباله های این 

محل ها جمع آوری شود و چهره این محل ها زیباتر شود. 
اکبری از تهران

دوقلوها
دوسال است که اعلام می کنند به خانواده هایی که فرزندان 
دوقلو دارند و جزو ۳ دهک اول هستند ماهیانه بهزیستی کمک 
می کند و این خبر هر چند ماه یکبار تکرار می شود. ولی من از 4 
ماهگی بچه هایم اقدام کردم و تا حالا که نزدیک به دو سال سن 

دارند هیچ خبری نیست. 
یک شهروند از اراک

پرداخت عوارض آزادراه 
چند ماهی است با یکی از این برنامه های پرداخت عوارضی، 
عوارض  آزادراهی را پرداخت کردم و بعد از یک مدت که خلافی 
گرفتم دیدم جریمه عدم پرداخت عوارضی برای من ارسال شده 
است. پیگیر شدم و گفتند که با برنامه کاربردی که پرداخت 
کردیم هیچ کدام از پرداخت های عوارضی را ثبت نکرده است 
و بعد از پیگیری ها و دادن مدارک با راهور که خلافی من که 
یک میلیون هست حذف شود، ولی متاسفانه الان 7 ماه است که 
هیچکس جوابگو نیست و مشکل من برای پرداخت عوارضی و 
خلافی آمده برایم حل نشده است از مسئولان تقاضا داریم که 

به این موضوع رسیدگی کنند. 
کمالی از تهران 

بنزین سوپر
از بنزین سوپر استفاده می کنم، ولی کیفیت آن در این اواخر 
خیلی پایین آمده و خیلی بوی بنزن می دهد که باعث سردرد 
در داخل ماشین می شود. لطفا مسئولان نسبت به این موضوع 

رسیدگی کنند. 
حسنی از تهران

جمع آوری موش ها
وجود موش ها در میدان بهمنیار نازی آباد باعث دردسر اهالی 
و مغازه دارهای این محله شده است. موش ها علاوه بر ورود به 
منازل و ایجاد مشکلات بهداشتی، حتی کابل و سیم کشی 

خودروها را می جوند. از مسئولان تقاضای رسیدگی داریم. 
یک شهروند از تهران

آرمان ملی. عصر یک روز بهاری برای زیارت به امامزاده 
صالح)ع( در تجریش تهران رفته بودم که مردی میانسال نظرم را 
جلب کرد، در گوشه ای از حیاط امامزاده محزون با لباسی مشکی 
نشسته و با چشم هایی اشک آلود به گنبد امامزاده خیره شده بود. 
ساعتی گذشت و زیارتم تمام شد اما آن مرد کماکان آنجا بود. 
کنجکاو شدم و آهسته نزد او رفتم و باب سخن را باز کردم و بعد 
هم علت این همه حزن و اندوه را جویا شدم. او که فردی متشخص 
بود ماجرا را برایم تعریف کرد که حدود چهار ماه پیش در تاریخ 
1401/۹/۲۳ مادرم خانم سیده پروانه باقر موسوی به خاطر فشار 
خون بالا به متخصص قلب دکتر)ا، ا( در شهری محروم و دورافتاده 
مراجعه می کند، بماند که مادر اینجانب حدودا سه سال گذشته 
تحت نظر دکتر مذکور بوده و هر بار بدون آزمایشات لازم و صرفا با 
دیدن آزمایش خون، دارو تجویز می کرده و حتی به خاطر ضربان 
و فشار بالا داروهای آرام بخش تجویز کرده که خطرات آن را 
متخصصین می دانند. در تاریخ مذکور نیز پزشک بعد از معاینه به 
بیمار و همراهان او)پدر و برادرم( می گوید مشکلی نیست و همان 
داروها را مصرف کند که با توجه به اصرار برادرم بیمار اکو می شود 
و ناگهان دکتر دستور بستری شدن بیمار در سی سی یو را می دهد 
اما با توجه به عدم وجود تخت و عدم امکانات بیمار، یک روز در 
اورژانس بستری شده و با خالی شدن تخت به سی سی یو منتقل 
می شود و در نهایت تعجب بعد از دو روز، دکتر مذکور بیمار را 
مرخص می کند و به همراهان اطمینان می دهد که مشکل خاصی 
نیست و ما صرفا خون بیمار را رقیق کرده ایم و بیمار را به بیمارستان 
دولتی در تبریز ببرید؛ آنجا شاید آنژیو کنند و شاید هم آنژیو نیاز 
نباشد. همراهان که با اطلاعات پزشک معالج روبه رو می شوند بیمار 
را با وسیله شخصی به بیمارستان دولتی در تبریز می برند و در آنجا 
دکتر متخصص قلب)ه، ش( به محض معاینه بیمار، دستور بستری 
بیمار را در سی سی یو می دهد و می گوید چه کسی این بیمار را 
مرخص کرده؛ این بیمار سکته کرده و رگ مسدود دارد و چطوری 

این بیمار را از ماکو تا تبریز آورده اید احتمال مرگ در جاده بوده!
همین بیمارستان، صبح روز بعد بدون رضایت همراهان بیمار 
را آنژیو می کند و از آزمایشات کم خطر مانند اسکن رنگی قلب 
استفاده نمی کند و از فردای انژیو حال بیمار بدتر می شود و علائم 
چهارگانه سکته)افت فشار، ضربان نامنظم، حالت تهوع و ضعف 
عمومی بدن( در بیمار مشاهده می شود. در این میان از معرفی 
اورژانسی بیمار برای عمل هم ممانعت می شود و در سی سی یو 
می گویند که باید ملاقاتی با جراح داشته باشید؛ آنچه ما بعدا 
متوجه شدیم این بود که دیدار جراح برای دریافت پول بیشتر 
است؛ هزینه ای خارج از هزینه های تعریف شده جراحی؛ آنچه 

در زبان عامیانه خودمان به آن  زیر میزی می گوییم! 
بد نیست به این نکته هم اشاره کنم که من به عنوان مهندس 

راه و ساختمان و فردی تحصیل کرده، در راستای سیاست های 
دولت قصد مهاجرت معکوس و ایجاد اشتغال برای چندین نفر 
در قالب طرح اشتغالزایی در منطقه آزاد ماکو را داشتم که حالا 
باوجود چنین اتفاقی که برایم پیش آمده شما بگویید چطور 
می توانم جان همسر و فرزندم را به خطر بیندازم؛ شاید در آینده 
مشکل قلبی برای هریک از آنها اتفاق بیفتد چگونه عزیزانم را 
به دست امثال چنین دکتری)ا، ا( بسپارم؟ من از بیمارستان و 

پزشک مربوطه شکایت کرده ام.

    مناطق محروم، مرزی و دورافتاده را دریابیم
من صحبت های این مرد را می شنیدم و همزمان موارد دیگری از 
شهرستان های دیگر ایران که پیش تر شنیده و دیده بودم در ذهنم 
تداعی می شد. موردی در شهرستان بروجرد که پزشک مربوطه 
طی یک عمل ساده پا، منجر به کوتاه شدن پای بیمار شده بود؛ 
بیماری مسن که در راه رفتن مشکلات بسیاری پیدا کرده بود یا 
عدم تشخیص سرطان و نسبت دادن بیماری های دیگری مثل 
مشکل معده یا حساسیت به آنکه بعدها به مرحله ای غیر قابل 
درمان رسیده بود. مردی که مادرش را از دست داده می گوید که 
خودش با پای خود به بیمارستان رفت. او که از تصمیم گذشته اش 
برای بازگشت به ایران و خدمت به مردم سرزمینش سخن گفت، از 
لزوم اعزام دکترهایی حاذق و با تجربه در مناطق مرزی، دورافتاده 
و محروم سخن گفته و تاکید می کند که این ضرورت، بیش از پیش 
احساس می شود. او در ادامه صحبت هایش در مورد اتفاقی که برای 
مادرش افتاده، به مورد مهم دیگری هم اشاره می کند و آن اینکه: 
»این اتفاق تنها مورد این بیمارستان نیست و مثلا در وادی رحمت 
در کنار مزار مادرم دختری 1۶ ساله نیز که بر اثر قصور پزشکی فوت 
کرده دفن شده و پدر و مادرش پرونده شکایتی را در مراجع قضائی 
پیگیری می کنند و در کلانتری مربوطه شهر یاد شده چندین 

پرونده مشابه مفتوح و در نوبت رسیدگی است.«

   جراحی به شرط واریز پول
به ادامه ماجرای درمان مادر این فرد برمی گردیم و جراحی که 
دستمزد و هزینه های خارج از عرف از بیماران دریافت می کند؛ 
»به هر حال جراح دکتر )ق، ش( را ملاقات می کنیم و شماره 
حسابی به ما می دهد و جراحی قلب بیمار را منوط به واریز مبلغ 
چهل میلیون تومان می کند و از طرفی روز به روز حال بیمار 
وخیم تر می شود تا جایی که توان تکلم را هم از دست می دهد. 
بعد از چانه زنی با منشی جراح و گفتن این موضوع که پدرم 
بازنشسته ارتش است و یک تخفیفی به ما بدهد، به سی میلیون 
تومان راضی می شود و یک میلیون تومان هم منشی دکتر بابت 
چانه زنی می گیرد. اما عمل به امروز و فردا موکول می گردد تا 

اینکه شوربختانه بیمار در مورخ 1401/10/1۹ بدحال می شود 
و بیمارستان به همراهان اطلاع نمی دهد و خواهرم که برای 
پرسیدن حال بیمار به بیمارستان زنگ می زند، از وخامت حال 
مادر، باخبر می شود و به همراهان خبر می دهد که پدر و برادرم 
سریعا خود را به بیمارستان برسانند. آن ها زنگ آی سی یو را 
می زنند )همان طور که گفتم بیمار در سه روز آخر به آی سی یو 
منتقل می شود( و کسی پاسخ نمی دهد. برادرم مجددا چند بار 
زنگ می زند و می گوید به ما گفتند حال بیمارمان وخیم است 
اطلاع رسانی کنید اما خانمی از پشت آیفون می گوید )زنگ نزن 
آقا برو مادرت رو از سردخانه تحویل بگیر!( و پدرم و برادرم بد 

حال می شوند و ادامه ماجرا...
به اینجای ماجرا که می رسیم، اشک های او جاری می شود و 
ادامه می دهد: »به هر حال بیمار فوت می کند و من به عنوان پسر 
بزرگ تر، از هر سه دکتر)دو متخصص قلب و جراح قلب( و هر دو 
بیمارستان شکایت کیفری می کنم و با اطمینان به دستگاه قضا 
امیدوار به مجازات متخلفین هستم که قصور و تقصیر پزشکی 
کاملا محرز است؛ ترک فعل، تجویز اشتباه دارو، عدم تشخیص به 
موقع بیماری و عدم جراحی فوری و اتلاف زمان طلایی درمان همه 
از موارد تخلفات رخ داده هستند.« و لابه لای حرف هایش تکرار 

می کند که »کجا رفت سوگند پزشکی!«
او می گوید که این پزشکان زندگی شان را تحت تاثیر 
قرارداده اند و»ما را که برای عروسی دختر خواهرم آماده 

می شدیم عزادار و عیدمان را سیاه کردند.«
این مرد توضیح می دهد که »برخی از اقوام فوت مادرم را باور 
نداشتند و حتی به عیادت بیمار نیامدند و منتظر بودند بعد از 
عمل بیایند چراکه حال مادرم اصلا وخیم نبود؛ حتی احدی 
از اقوام گفتند اگر پیش فلان دکتر می رفتید این حادثه پیش 
نمی آمد؛ بماند که تنها قصور پدرم زندگی در شهری مرزی و دور 
افتاده و محروم است که با اینکه چند سالی است اسم منطقه 
آزاد را یدک می کشد ولی به جز چند طرح که اشکالاتشان 
بیشتر از محاسنشان است و - به عنوان مهندس عمران می توانم 
در خصوص اشکالاتشان کتاب بنویسم- افزایش قیمت های 
زمین هایش چیزی حاصل همشهریانم نشده و به راستی اگر 
پزشکان حاذق در این شهرهای محروم نیایند، مردم چطور در 
این شهرها زندگی کرده و از مرز و بوم مان در زمان لازم دفاع 

کنند؟ 
امید است جراحان نیز به خاطر چند متر افزودن به مساحت 
خانه شان و یا چند سفر خارجی پول اضافی از بیماران نگیرند و به 
حق خود قانع باشند و امید است سیستم قضائی این سه پزشک 
و سایر متخلفین را مجازات کند، باشد که دیگر شاهد چنین 

مشکلاتی و بی نور شدن خانه ای نباشیم... 
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روی خط آرمان ملی

 دوم اردیبهشت، رسانه های ایران از آتش سوزی در تالاب میقان 
در اراک خبر دادند. یوسف یوسفی، مدیرکل محیط زیست استان 
مرکزی، گفت: عصر روز شنبه، بر اثر وقوع رعد و برق بخشی از تالاب 
میقان اراک دچار حریق شد. یوسفی بیان کرد که تمامی نیرو ها 
مشغول اطفای حریق هستند و اگر قدری وزش باد کاهش یابد قطعا 
سرعت اطفا افزایش می یابد. او با اشاره به اینکه هنوز محدوده درگیر 
حریق به صورت کامل مشخص نشده است، گفت که محدوده 
درگیر حریق در پشت روستای مبارک آباد و نزدیک فرودگاه اراک 
است و عوامل اطفا و حتی استاندار مرکزی در منطقه حضور دارند. 
اما روز گذشته خبر رسید که آتش سوزی تالاب میقان ادامه 
داشته و برآورد ٥ تا 10 هکتاری حریق برای این تالاب اعلام شد. 
رئیس شبکه محیط زیست استان مرکزی گفت: حریق تالاب 
میقان اراک که در سه جبهه رخ داده بود، در دو جبهه همچنان ادامه 
دارد. وی تاکید کرد: در حال حاضر تمامی نیروها و آتش نشانان 
مشغول اطفای حریق هستند، اما فعلا حریق در محدوده بین ٥ تا 

10 هکتاری از تالاب برآورد شده است. به گزارش ایسنا، سیاوش 
آقاخانی با اشاره به حضور در منطقه درگیر حریق تالاب میقان 
اراک از ابتدای زمان وقوع آتش سوزی بیان کرد: حریق ایجاد شده 
در تالاب میقان اراک در سه جبهه منطقه هم جهت با باد غالب در 

حال حرکت است. 
او با بیان اینکه آتش در محدوده حاشیه پایین دست روستای 
مبارک آباد و نزدیک باند فرودگاه اراک ایجاد شده است، افزود: 
خوشبختانه جبهه اول حریق توسط آتش نشانان آتش نشانی اراک 
مهار شده است، اما در جبهه های دوم و سوم که نزدیک فرودگاه و 
روستای مبارک آباد است همچنان شاهد سوختن منطقه هستیم. 
این فعال محیط زیست در استان مرکزی تصریح کرد: در حال 
حاضر بلدوزر چرخ زنجیری وارد منطقه شده است تا با ایجاد آتش برُ، 
اقدام برای جلوگیری از افزایش محدوده آتش انجام شود، البته نکته 
امید بخش اینجاست که آتش به هیچ عنوان روستای مبارک آباد 
را تهدید نمی کند و جای نگرانی برای روستاییان نیست و فقط 

محدوده نیزارها در حال سوختن است. 
او با اشاره به اینکه در صورت تغییر جهت وزش باد، احتمال 
حرکت دود ناشی از حریق به سمت شهر اراک و اطراف وجود دارد، 
گفت: تنها نگرانی در شرایط کنونی تغییر جهت باد به سمت اراک 
است، هرچند باید مردم توجه داشته باشند که در منزل بمانند. 
آقاخانی تاکید کرد: در حال حاضر تمامی نیروها و آتش نشانان 
مشغول اطفای حریق هستند، اما فعلا حریق در محدوده بین ٥ 
تا 10 هکتاری از تالاب برآورد شده است و خوشبختانه محدوده 
پشتی حریق، دریاچه و منطقه آبی تالاب است که امیدواریم حریق 
توسط باد به این سمت هدایت شود و بخشی از آتش به این صورت 
تحت کنترل درآید. او گفت: در شرایط فعلی با توجه به اینکه 
حریق در شب رخ داده است، منطقه حریق شناخته نشده و منطقه 
گل آلود است. توصیه می شود که افرادی که به منطقه شناخت 
ندارند و فاقد تجهیزات لازم هستند یا فعالان محیط زیست به هیچ 

عنوان وارد تالاب نشوند. 

اعمال افزایش ۴۵ درصدی نرخ 
کرایه تاکسی 

معاون برنامه ریزی سازمان مدیریت و نظارت 
بر تاکسیرانی شهر تهران گفت: تبصره های مصوبه 
افزایش نرخ کرایه تاکسی مربوط به موضوعاتی 
مانند شلوغی خطوط، زمان پیک سفر، شرایط 
آب و هوایی و .... بوده و در این شرایط کرایه ها 
می تواند تا سقف ۶0 درصد افزایش پیدا کند.امیر 
بیات ترک با اشاره به اعمال افزایش 4٥ درصدی 
نرخ کرایه تاکسی های شهر تهران بعد از عید 
سعید فطر اظهار کرد: فرمانداری تهران نسبت 
به مصوبه افزایش نرخ کرایه حمل و نقل عمومی 
تغییراتی را در قالب نامه ای به شورای شهر 
تهران ارائه کرده است. متعاقبا شورای شهر این 
تغییرات را قبول کرده و در نهایت بر میانگین 4٥ 
درصدی افزایش کرایه تاکسی ها در سال 140۲ 
تاثیری نداشته است. او افزود: در واقع تغییراتی که 
فرمانداری تهران در خصوص مصوبه افزایش نرخ 
کرایه حمل و نقل عمومی انجام داده در بخش 
تبصره های این مصوبه بوده است. بر مبنای 
این مصوبه و در بخش تبصره ها شهرداری مجاز 
بود تا سقف 7٥ درصد نرخ تاکسی ها را در سال 
جاری افزایش دهد.معاون برنامه ریزی سازمان 
تاکسیرانی شهر تهران ادامه داد: فرمانداری با 
کاهش میزان سقف افزایش کرایه تاکسی ها این 
عدد را به ۶0 درصد رسانده است.او با تاکید بر 
اینکه شورای شهر تذکر فرمانداری تهران را قبول 
کرده است، یادآور شد: همانطور که قول داده 
بودیم نرخ جدید کرایه تاکسی های شهر تهران 
از ابتدای اردیبهشت ماه اجرا می شود. اکنون نیز 
سازمان تاکسیرانی در حال آماده کردن برچسب 

نرخ جدید کرایه هاست.

 رنج مضاعف کودکان
 مبتلا به سرطان

به ویژه فقدان  بحران دارو در کشور، 
داروهای شیمی درمانی، به مشکلی بزرگ 
برای خانواده های درگیر سرطان و بیماری های 
خاص بدل شده است. از آنجا که ارزبری این 
داروها بالاست، وزارت بهداشت ارزی برای 
واردات دارو در اختیار سازمان غذا و دارو قرار 
نمی دهد؛ نمونه های هندی موجود نیز بسیار کم 
اثر هستند و عوارض زیادی دارند. این در حالی 
است که نمونه های آلمانی و باکیفیت همین 
داروها دست دلال های داروست و با قیمت های 
نجومی به فروش می رسد. در این میان، وضعیت 
کودکان مبتلا به سرطان و بیماری های خاص 
بسیار نگران کننده است. آنچه در ادامه می آید، 
روایت دردناک مادر کودکی مبتلا به بیماری 
نوروفیبروماتوز در جستجوی داروست.به 
گزارش خبرآنلاین،  به جز وین بلاستین آلمانی 
و مجارستانی، قیمت سایر داروهای شیمی 
درمانی در بازار آزاد و آنچه در دست دلال است 
نیز، بسیار زیاد و حتی باورنکردنی است؛ به عنوان 
مثال قیمت غیردولتی  هر آمپول »کیترودا/ 
Keytrud  « بین ٥0 تا ۹0 میلیون تومان است. 
آمپول »انکاسپار/ oncaspar« با قیمتی بین 
7٥ تا 100 میلیون به فروش می رسد. قیمت 
آمپول »ادستریس/ adcetris« نیز ۸0 میلیون 
تومان است. سایر داروهای شیمی درمانی مانند 
بلینسیتو/ blincyto، نلارابین/ nelarabine بین 

40 تا ۳٥ میلیون در بازار آزاد قیمت دارند.

 بیشترین تعداد مبتلایان
 به کمبود فاکتور ۱۳ 

مدیرعامل کانون هموفیلی درباره داروهای 
مورد استفاده بیماران هموفیلی توضیحاتی 
ارائه کرد.نازنین فرزادی فر در گفت و گو با ایلنا 
درباره داروهای بیماران هموفیلی گفت: در 
حال حاضر روش پلاسمادرمانی که در گذشته 
برای بیماران تالاسمی استفاده می شد، یک 
روش کاملا منسوخ شده است، مگر در شرایط 
خیلی اضطراری که شرایط حیاتی بیمار در 
مخاطره باشد و در آن لحظه امکان استفاده از 
فاکتور مختص به بیمار در دسترس نباشد. در 
چنین شرایطی برای بیمار روش پلاسمادرمانی 
استفاده می شود و در غیر اینصورت از این روش 
دیگر استفاده نمی شود.او ادامه داد: در حال 
حاضر تمامی فاکتورهای مورد نیاز بیماران 
هموفیلی در سراسر کشور در تمام بیمارستان ها 
موجود است و تنها دارویی که در حال حاضر به 
صورت عمده و عمومی برای بیماران استفاده 
 )Hemlibra( نمی شود، داروی جدید هملیبرا
است. البته این دارو نیز به تعداد محدود وارد 
کشور شده و طرح تحقیقاتی آن در حال 
انجام است و در اختیار معاونت درمان وزارت 
بهداشت است و بعد از پایان طرح تحقیقاتی 
امیدواریم با رایزنی هایی که انجام می شود، 
بتوانیم این دارو را هم به صورت عمده به کشور 
وارد کنیم.مدیرعامل کانون هموفیلی با بیان 
اینکه جدیدترین درمان بیماری هموفیلی داروی 
هملیبرا )Hemlibra( است، تصریح کرد: این دارو 
به صورت ماهانه و به صورت زیرجلدی به بیمار 
تزریق می شود. این دارو در سبد دارویی بیماران 
خاص قرار گرفته و انشاالله وقتی طرح تحقیقاتی 
آن به پایان رسید و به نتیجه رسید امیدواریم 
بتوانیم این دارو را نیز وارد کنیم.فرزادی فر در 
پاسخ به این سوال که در کدام استان ها بالاترین 
آمار مبتلایان به بیماری هموفیلی وجود دارد، 
گفت: از جمله استان هایی که بیشترین موارد 
بیماران هموفیلی در آنجا وجود دارد استان 
خوزستان است همچنین استان تهران به دلیل 
مهاجرت پذیری بالایی که دارد جمعیت این 

بیماران نیز بیشتر است.

طبابت یا تجارت؟
   مصاحبه شونده در سال های اخیر، قصد مهاجرت معکوس و خدمت به وطنش را داشته و می گوید:  تنها گناه ما زندگی در شهری 

مرزی و محروم است که از داشتن پزشکان حاذق محرومند

گزارش »آرمان ملی« از قصور پزشکی 
به ویژه در مراکز درمانی شهرستان ها

میقان در آتش
دوم اردیبهشت تالاب میقان در اراک دچار 
حریق شد که تا روز گذشته هم ادامه داشته است
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دستگیری سارقان مسلح مامورنما 
فرمانده انتظامی سیستان وبلوچستان از دستگیری ۳ سارق 
حرفه ای مسلح مامورنما خودروهای وانت نیسان در عملیات ویژه 
کارآگاهان پلیس در شهرستان بمپور خبر داد. سردار دوستعلی 
جلیلیان گفت: به دنبال دریافت خبری مبنی بر اینکه شخصی 
با پوشیدن لباس سازمانی متعلق به یکی از ارگان های نظامی با 
همدستی ۲ نفر دیگر با استفاده از اسلحه کلت کمری اقدام به سرقت 
خودرو وانت نیسان در محدوده حوزه استحفاظی شهرستان بمپور 
کرده اند؛ بلافاصله موضوع به صورت ویژه در دستورکار کارآگاهان 
پلیس و مأموران انتظامی این شهرستان قرار گرفت. وی افزود: 
از همان لحظات ابتدایی کارآگاهان پلیس اقدامات تخصصی و 
فنی خود را جهت شناسایی و دستگیری متهمان آغاز کرده و 
با انجام تحقیقات میدانی و تخصصی پلیسی در نهایت هر ۳ نفر 
سارق شناسایی و در یک عملیات هماهنگ و پیچیده در یکی از 
شهرستان های استان در مخفیگاهشان دستگیر شدند. فرمانده 
انتظامی سیستان وبلوچستان در پایان با اشاره به کشف ۲ دستگاه 
خودرو وانت نیسان مسروقه از مخفیگاه متهمان، خاطرنشان کرد: 
با بررسی های فنی و تحقیقات علمی، سارقان به سرقت ۲ دستگاه 
خودرو وانت نیسان اقرار کرده که در این خصوص پرونده مقدماتی 

تشکیل و تحقیقات پلیس همچنان ادامه دارد.

باند سرقت 7 نفره متلاشی شد
فرمانده انتظامی اشنویه گفت: باند 7 نفره سرقت سیم و کابل 
مسی در این شهرستان با اعتراف به ٥٥ فقره سرقت شناسایی 
و دستگیر شدند. سرهنگ طالب قلی زاده افزود: در پی وقوع 
چندین فقره سرقت سیم و کابل و اماکن خصوصی در سطح 
شهرستان اشنویه بررسی موضوع در دستور کار ماموران انتظامی 
این شهرستان قرار گرفت. وی ادامه داد: ماموران با انجام اقدامات 
اطلاعاتی و فنی پلیسی، در نهایت 7 متهم را شناسایی و در یک 
عملیات غافلگیرانه دستگیر و جهت بررسی بیشتر به پلیس 
شهرستان انتقال دادند. فرمانده انتظامی اشنویه اضافه کرد: متهمان 
در بازجویی های فنی و تخصصی پلیس به ٥٥ فقره سرقت در سطح 
شهرستان اعتراف که پس از تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی 
به مرجع قضائی تحویل داده شدند. سرهنگ قلی زاده اظهارکرد: 
سارقان در مدت ناآرامی های اخیر و با سوءاستفاده از وضعیت موجود 
اقدام به سرقت اموال عمومی می کردند که موجب ناراضایتی زیاد 
شهروندان به دلیل خاموشی معابر و مناطق مختلف شهرستان شده 
بود. وی یادآور شد: شهروندان می توانند در صورت مشاهده هرگونه 
موارد مشکوک در زمینه سرقت کابل و یا دیگر تجهیزات برق و 

مخابرات مراتب را به سامانه 110 پلیس اطلاع دهند.

عامل قتل دستگیر شد
فرمانده انتظامی استان کرمان گفت: جوانی که در یک محفل 
دوستانه باعث قتل یک جوان 1۹ ساله شده بود، شناسایی و 
دستگیر شد. سردار عبدالرضا ناظری افزود: مقتول که در یکی از 
نقاط شهر کرمان با چند جوان دیگر در یک محفل دوستانه حضور 
داشت، توسط یکی از همین افراد با استفاده از سلاح گرم براثر یک 
شوخی دوستانه از ناحیه گردن مجروح شده و به قتل می رسد. وی 
با بیان اینکه اعضا این گروه دوستانه پس از رهاکردن مقتول جلوی 
بیمارستان از صحنه متواری می شوند، اظهارداشت: ساعاتی بعداز 
رخداد قتل با انجام اقدامات اطلاعاتی و تحقیقات محلی ۶ جوان که 
در صحنه قتل حضور داشتند توسط ماموران انتظامی کلانتری 
۲۲ شهر کرمان شناسایی و دستگیر شدند. فرمانده انتظامی استان 
کرمان در پایان از کشف کلت کمری و مقادیری مهمات در این 
خصوص خبر داد و گفت: متهمان برای سیر مراحل قانونی تحویل 

مراجع قضائی شدند.

کــوتــاه

 انهدام باند خانوادگی
 توزیع شیشه 

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر فرماندهی 
انتظامی استان تهران از دستگیری ۳عضو 
باند خانوادگی توزیع شیشه در شهریار خبر 
با  داد. سرهنگ حسین زلف خانی گفت: 
انجام اقدام اطلاعاتی ماموران پلیس مبارزه 
با موادمخدر غرب استان تهران بر روی عناصر 
تهیه و توزیع موادمخدر مشخص شد، خانمی 
در یکی از مناطق شهریار، با همکاری همسر 
و فرزندش در امر خرید و فروش موادمخدر 
صنعتی فعالیت می کنند که بررسی موضوع 
به صورت جدی در دستور کار قرار گرفت. 
رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر فرماندهی 
انتظامی غرب استان تهران افزود: با رصد 
تحرکات افراد معلوم شد، متهمان اخیرا یک 
محموله موادمخدر را از همدستان خود تحویل 
گرفته و جهت توزیع به منزلشان در شهریار 
منتقل کرده اند که تیمی از ماموران پلیس 
مبارزه با موادمخدر با هماهنگی قضائی وارد 
منزل توزیع  کنندگان موادمخدر شدند. این 
مقام انتظامی تصریح کرد: در بازرسی از منزل 
متهمان از داخل کمد آشپزخانه تعداد ۳ بسته 
موادمخدر از نوع روانگردان شیشه به وزن ۲ 
کیلو و ۳00 گرم، ٥ گرم شیره تریاک، ٥ عدد 
تیر فشنگ جنگی مربوط به سلاح کلاش 
کشف شد. سرهنگ زلف خانی خاطرنشان 
کرد: در این عملیات پلیس، ۳ عضو این باند 
خانوادگی توزیع موادمخدر، پدر، پسر و مادر 
دستگیر و یکدستگاه خودروی سواری پراید 
نیز از آنان توقیف و با تشکیل پرونده متهمان 

به مرجع قضائی معرفی شدند.

سارقان خودرو دستگیر شدند

فرمانده انتظامی دامغان از دستگیری 
سارقان خودرو در این شهرستان خبر داد 
و گفت: ۲ سارق و یک مالخر در این ارتباط 
دستگیر و به مراجع قضائی ارجاع شدند. 
سرهنگ سیدرضا علوی بیان کرد: برابر اعلام 
یکی از شهروندان مبنی بر سرقت یکدستگاه 
خودروی پیکان وی، مأموران پلیس آگاهی 
کشف خودرو و دستگیری سارق یا سارقان 
وارد عمل شدند. وی به انجام اقدامات خاص 
پلیسی و تحقیقات محسوس و نامحسوس 
در این راستا اشاره کرد و افزود: سرانجام 
زحمات پلیس به بار نشست و سارق سابقه دار 
به همراه خودروی سرقتی در عملیات منسجم 
کارآگاهان آگاهی دستگیر شد. فرمانده 
انتظامی دامغان اضافه کرد: متهم در بازجویی 
فنی به همدستی با یک نفر دیگر اعتراف 
که سارق دوم هم در کمترین زمان ممکن 
شناسایی و قصد متواری شدن و درگیری با 
مأموران را داشت که با واکنش سریع پلیس 
زمینگیر شد. علوی با بیان اینکه سارقان در 
تحقیقات کارآگاهان به دو فقره سرقت منزل 
و معرفی مالخر اقدام کردند، اذعان داشت: 
با دستگیری سریع مالخر، تعدادی وسایل 
سرقتی همراه وی کشف و تحقیقات تکمیلی 

از همگی متهمان همچنان ادامه دارد.

جانشین فرمانده انتظامی استان اصفهان 
از دستگیری اعضای باند ۳ نفره ای که با 
سوءاستفاده از دسته چک افراد، بالغ بر هزار 
و ۲00 میلیارد ریال کلاهبرداری کرده و 
متواری شده بودند خبر داد. سردار محمدرضا 
هاشمی فر بیان داشت: در پی شکایت یکی 
از شهروندان شهرستان اردستان مبنی بر 
کلاهبرداری یک میلیارد و ۶00 میلیون ریالی 
از وی موضوع در دستور کار کارآگاهان پلیس 
آگاهی فرماندهی انتظامی این شهرستان 
قرار گرفت. وی افزود: در تحقیقات صورت 
گرفته از مالباخته مشخص شد وی تبلیغ یک 
عدد دستگاه برش  MDF را در سایت دیوار 
قرار داده که فردی با او تماس گرفته و پس 
از توافق بر روی قیمت به محل آمده و با ارائه 
چک، دستگاه برش را تحویل گرفته، اما وقتی 
فروشنده به بانک مراجعه کرده متوجه شده 
که چک متعلق به فرد دیگری بوده و بلامحل 
صادر شده است. جانشین فرمانده انتظامی 
استان اصفهان گفت: کارآگاهان پس از انجام 
تحقیقات گسترده و استعلام های به عمل آمده 
از بانک های عامل دریافتند که شهروندان 
دیگری نیز با این چک های مشابه به بانک 
مربوطه مراجعه کردند. این مقام انتظامی 

عنوان داشت: با تلاش کارآگاهان و اقدامات 
علمی و تخصصی و ردیابی های هوشمندانه و 
دقیق صورت گرفته سرانجام زنی که در حال 
خرید تعدادی لوازم خانگی با استفاده از چک 
بلامحل بود شناسایی و دستگیر شد. سردار 

هاشمی فر از دستگیری ۲ همدست دیگر 
متهم که یک مرد و یک زن بودند طی عملیاتی 
ضربتی در یکی از مناطق شهر اصفهان خبر 
داد و بیان داشت: در تحقیقات صورت گرفته 
از متهمان مشخص شد که این افراد معتاد و 

فاقد مکان و افرادی که قصد خروج غیرقانونی 
از کشور دارند را شناسایی و پس از دادن وعده و 
وعیدهای مختلف آنها را فریب داده و به نام آنها 
دسته چک دریافت می کردند. وی در توضیح 
شیوه فعالیت متهمان گفت: اعضای این باند 
پس از دریافت شناسنامه، کارت ملی و رمز ثنای 
افراد و اخذ وکالت محضری انجام امور بانکی، 
برای آنان در بانک حساب بانکی بازکرده و یک 
سیم کارت نیز به نام صاحب حساب خریداری 
و در نهایت دسته چک های ۲٥ و ٥0 برگی آنان 
را دریافت و با مراجعه به سایت دیوار و شیپور 
اقدام به خرید کالا با استفاده از چک افراد غیر 
می کردند. سردار هاشمی فر از کشف مبلغ هزار 
و ۲00 میلیارد ریال وجه به دست آمده از طریق 
کلاهبرداری شده توسط متهمان با بررسی 
حساب های به دست آمده از آنان خبر داد و 
افزود: با توجه به اینکه احتمال کلاهبرداری 
باند مذکور در سایر شهرستان های استان 
و همچنین استان های دیگر وجود دارد از 
کسانی که به این شیوه از آنان کلاهبرداری شده 
و یا چک های بلامحل با مبالغ سنگین در اختیار 
دارند می توانند به منظور پیگیری پرونده خود 
به پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی شهرستان 

اردستان مراجعه کنند.

کلاهبرداری میلیاردی با چک های بلامحل

از  سمنان  استان  انتظامی  فرمانده 
دستگیری سارق حرفه ای طلافروشی میامی 
در یکی از استان های همجوار و اعتراف وی به 
14 فقره سرقت دیگر خبر داد. سرهنگ جلیل 
موقوفه ئی بیان کرد: در پی اعلام یک فقره 
سرقت عجیب طلافروشی از طریق حفر تونل 
و رسیدن به مغازه، با توجه به کوچک بودن 
شهرستان و مخدوش شدن حس امنیت در 
بین مردم و کسبه، موضوع به قید فوریت و با 
حساسیت ویژه در دستور کار ماموران پلیس 
آگاهی قرار گرفت. وی افزود: با تلاش های 

شبانه روزی کارآگاهان، بررسی صحنه جرم 
و شیوه و شگرد سارق و همچنین اقدامات 
هوشمندانه و فنی و اشرافیت اطلاعاتی پلیس، 
سرنخی از مخفیگاه سارق در یکی از استان های 
همجوار سمنان به دست آمد. این مقام ارشد 
انتظامی به هماهنگی و اخذ نیابت قضائی اشاره 
و بیان کرد: ماموران پلیس آگاهی سارق را در 
مخفیگاهش در یک عملیات ضربتی و پیچیده 
دستگیر و به استان سمنان دلالت دادند. 
موقوفه ئی از کشف تقریبا ۶ کیلو طلا و مقدار 
قابل توجهی از اموال مسروقه در مخفیگاه سارق 

خبر داد و اظهارداشت: متهم در بازجویی های 
اولیه پلیس به 14 فقره سرقت دیگر از جمله 
سرقت منزل، اماکن خصوصی، موتورسیکلت و 
مغازه اعتراف کرد. سرهنگ موقوفه ئی تصریح 
کرد: کارشناسان ارزش اموال به سرقت رفته 
توسط متهم 4۹ ساله را حدود ۲00 میلیارد 
ریال برآورد کردند که تحقیقات تکمیلی 
از وی همچنان ادامه دارد و نتایج کلی در 
آینده نزدیک اعلام می شود. رئیس پلیس 
استان با بیان اینکه متهم برای سیر مراحل 
قانونی به مرجع قضائی معرفی شد، خاطرنشان 

کرد: پلیس استان به ویژه همکاران من در 
شهرستان های کوچک هرگز اجازه نخواهند 
داد تا افرادی خیالباف که سودای یک شبه 
ثروتمندشدن را دارند بتوانند با اقدامات پلید 
خود احساس امنیت مردم و کسبه شهر را 
مختل نمایند و از شهروندان درخواست کرد: 
ضمن رعایت اصول خودمراقبتی و انجام 
اقدامات بازدارنده، در صورت مشاهده افراد 
مشکوک در محل کسب و کار خود بلافاصله 
موضوع را از طریق شماره 110 با پلیس در 

جریان بگذارند.

کشف 6 کیلو طلای سرقتی 

قتل مرد جوان در جریان چاقوکشی 
مردجوانی که در جریان چاقو کشی در محله 
شهرری مرتکب قتل شده بود، به فاصله اندکی 
از وقوع قتل دستگیر شد. عصر جمعه یکم 
اردیبهشت ماه، وقوع درگیری مرگباری در 
یکی از محله های شهرری از سوی رهگذران 
به مرکز فوریت های پلیسی 110 گزارش داده 
شد که با اعلام این خبر، ماموران کلانتری 
1۳1 شهرری و تیمی زبده از کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهی راهی محل حادثه شدند و 
تحقیقات ابتدایی را آغاز کردند. کارآان اداره 
دهم پلیس آگاهی در محل حادثه با جسد 
مردجوانی مواجه شدند که هدف ضربات 
مهلک چاقو قرار گرفته و به قتل رسیده بود؛ 
بررسی ها نیز نشان می داد، قاتل پس از ارتکاب 
جنایت با موتورسیکلت خود متواری شده 
است. تحقیقات تخصصی نیز حکایت از آن 
داشت، ۲ مردجوان بر سر اختلافات قبلی 

و شخصی با چاقو و قمه با یکدیگر درگیر 
شدند که در جریان این نزاع، مقتول با ضربات 
متعدد چاقو به قتل رسیده است؛ همچنین 
عامل این جنایت نیز براثر ضربات سلاح سرد 
مجروح شده است. کارآگاهان جنایی دایره 
دهم پلیس آگاهی در نخستین گام با اقدامات 
اطلاعاتی پی بردند، قاتل با موتورسیکلت خود 
در یکی از خیابان های شهرری است که همین 
سرنخ کافی بود تا متهم در کوتاه ترین زمان 
ممکن با یک عملیات غافلگیرانه دستگیر 
شود؛ همچنین یک قبضه چاقو از جیب مرد 
جنایتکار کشف شد. متهم پرونده پس از 
انتقال به اداره دهم پلیس آگاهی در تحقیقات 
ابتدایی به جرم خود مبنی بر قتل مردجوان 
اعتراف و عنوان کرد: »به دلیل اختلافات 
شخصی و قبلی با مقتول دست به این جنایت 

هولناک زدم.« 

مصرف »متادون« باعث مرگ مرد جوان شد
مردجوانی که متادون مصرف کرده بود 
پس از یک درگیری به کام مرگ فرو رفت. 
طبق یک گزارش مرگ مشکوک مردجوانی 
در خانه ای در محله نعمت آباد از سوی پدرش 
به مرکز فوریت های پلیسی 110 اطلاع داده 
شد. با اعلام این خبر، ماموران کلانتری 
1٥٥ نعمت آباد، تیمی از کارآگاهان اداره 
پلیس آگاهی، متخصصان پزشکی قانونی و 
کارشناسان تیم تشخیص هویت با دستور 
قاضی وحید ناصری؛ بازپرس ویژه قتل عمد 
شعبه چهارم دادسرای امور جنایی، راهی 
محل حادثه شدند و تحقیقات ابتدایی را 
آغاز کردند. تیم جنایی در محل حادثه 
با جسد مرد ۲۶ ساله ای مواجه شدند که 
به طرز مشکوکی در رختخواب فوت کرده 
بود؛ بررسی های اولیه نیز حکایت از آن 
داشت مقتول قبل از اینکه به آخرین خواب 

زندگی خود فرو برود، سردرد داشته است. 
تیم جنایی در نخستین گام، پدر متوفی 
را هدف تحقیقات قرار دادند؛ پدر متوفی 
کارآگاهان گفت: »پسرم قبل از اینکه فوت 
کند با چند نفر از همسایه ها درگیر شده 
بود و هنگامی که دعوا تمام شد به خانه آمد 
و گفت که سرش درد می کند و میلی هم 
به شام خوردن نداشت؛ در ادامه نیز کنار 
بخاری خانه خوابید.« کارآگاهان در گام 
بعدی سراغ همسایه ها رفتند و آنها را هدف 
تحقیق قرار دادند که متهمان در جریان 
بازجویی های ابتدایی منکر هرگونه درگیری 
مرگبار با متوفی در روز حادثه شدند؛ اعضای 
تیم جنایی پس از پایان بررسی های اولیه، 
تحقیقات تخصصی را برای بررسی صحت و 
سقم ادعای پدر متوفی آغاز کردند و اقدامات 

اطلاعاتی را کلید زدند. 



گرمای لیگ و تیم ملی

 دربی صدم پایتخت در حالی به نفع پرسپولیس تمام شد 
که می توان گفت برد یک بر صفر شاگردان گل محمدی تا 
حدودی احتمالات قهرمانی را به هم ریخت. سپاهان با یک 
بازی کمتر و ٥٥ امتیاز در رده دوم قرار گرفته و استقلالی که 
شانه به شانه سپاهان در این فصل پیش آمده بود با همین 
امتیاز در رده سوم ایستاده است. سپاهان امروز به مصاف ملوان 
خواهد رفت. بازار صدر جدول بسیار داغ شده و این مساله 
می تواند به امیر قلعه نویی برای انتخاب بازیکنانی از دل لیگ 
برتر کمک کند. هر چند اسکلت تیم ملی لژیونرها هستند 
اما بازیکنان لیگ برتری حالا که سرمربی داخلی برای تیم 
ملی فوتبال کشورمان انتخاب شده است امیدوارند تا جایی 
در ترکیب تیم ملی برای گرمای لیگ و تیم ملی دربی صدم 
پایتخت در حالی به نفع پرسپولیس تمام شد که می توان گفت 
برد یک بر صفر شاگردان گل محمدی تا حدودی احتمالات 
قهرمانی را به هم ریخت. سپاهان با یک بازی کمتر و ٥٥ امتیاز 
در رده دوم قرار گرفته و استقلالی که شانه به شانه سپاهان در 
این فصل پیش آمده بود با همین امتیاز در رده سوم ایستاده 
است. سپاهان امروز به مصاف ملوان خواهد رفت. بازار صدر 
جدول بسیار داغ شده و این مساله می تواند به امیر قلعه نویی 
برای انتخاب بازیکنانی از دل لیگ برتر کمک کند. هر چند 
اسکلت تیم ملی لژیونرها هستند اما بازیکنان لیگ برتری حالا 
که سرمربی داخلی برای تیم ملی فوتبال کشورمان انتخاب 
شده است امیدوارند تا جایی در ترکیب تیم ملی برای حضور 
در رقابت های جام ملت های آسیا داشته باشند. چند هفته به 
لیگ برتر مانده و از حالا روی کاغذ هم نمی توان قهرمان را 
مشخص کرد. سپاهان در فصل های گذشته نشان داده اگرچه 
مدعی قهرمانی است اما در هفته های پایانی احتمال دارد که 
رقابت را به حریفان دیگر واگذار کند. چند هفته به لیگ برتر 
مانده و از حالا روی کاغذ هم نمی توان قهرمان را مشخص 
کرد. سپاهان در فصل های گذشته نشان داده اگرچه مدعی 
قهرمانی است اما در هفته های پایانی احتمال دارد که رقابت 

را به حریفان دیگر واگذار کند.

آرمان ملی:صدمین دربی پایتخت روز گذشته در ورزشگاه 
آزادی برگزار شد و تیم پرسپولیس موفق شد تیم استقلال را با 

نتیجه یک بر صفر شکست دهد.
   گزارش بازی 

حساس ترین دربی فوتبال در سال های اخیر در حالی برگزار 
می شد که هر سه نتیجه ممکن در این بازی می توانست به نفع 
یک تیم باشد زیرا تساوی در این دیدار در واقع به نفع رقیب این 
دو تیم در راه قهرمانی یعنی سپاهان بود و همین مورد دلیلی 
بود که دو تیم از همان ابتدای بازی یک بازی هجومی را به 
نمایش بگذارند و به دنبال برد باشند. در نیمه نخست دو تیم 
از همان دقایق آغازین بازی رو به جلویی به نمایش گذاشتند و 
چه پرسپولیس و چه استقلال از سمت چپ خود بیشتر از سمت 
راست روی دروازه حریف طراحی حمله داشتند. با این وجود اما 
زهر حملات دو تیم به آن شکلی نبود که خطر بسیار خطرناکی 
روی دروازه حریف ایجاد کند تا نیمه نخست بدون رد و بدل 
شدن گلی به پایان برسد. در نیمه دوم یحیی گل محمدی با به 
زمین آوردن عیسی آل کثیر به جای مهدی عبدی سرنوشت 
بازی را تعیین کرد. ٥ دقیقه بعد از شروع نیمه دوم اشتباه رافائل 
سیلوا روی دفع توپ منجر به ضد حمله پرسپولیس و در نهایت 
گلزنی آل کثیر شد. پرسپولیس که گل اول بازی را زده بود 
در ادامه عقب کشید تا فضا را برای بازیکنان استقلال و خلق 
موقعیت این تیم ببند و در سوی دیگر استقلال هرچه مهاجم 
بلند قد داشت به زمین آورد تا از توپ های ارسالی و هوایی برای 
گلزنی استفاده کند. با این وجود اما استقلال در خلق موقعیت 
های خطرناک ضعیف عمل کرد تا این پرسپولیس باشد که با 
این سه امتیاز حیاتی خود را در کورس قهرمانی حفظ کند و حالا 

رقابتی دو تیمه با سپاهان برای قهرمانی شکل دهد
  حاشیه ها 

یحیی گل محمدی و ریکاردو ساپینتو تقریباً روی تمام 
سوت های داور اعتراض شدیدی به پیام حیدری داشتند که 
متعاقباً با واکنش و شعارهایی نیز از سوی هواداران علیه داور 
همراه می شد. در این بین سایر اعضای کادر فنی دو تیم نیز 
همراه با سرمربی خود با هر تصمیم داور به کنار خط می رفتند 
و اعتراض خود به داوری را نشان می دادند که هر بار وحید 
کاظمی داور چهارم این بازی سعی در آرام کردن نیکمت های 
دو تیم داشت. ریکاردو ساپینتو که همواره با عکس العمل های 
خود در کنار خط جنجال آفرین بوده است، امروز نیز جنب و 
جوش بسیار فراوانی کنار خط داشت و با حرکاتی عجیب به 
سوی داور چهارم و کمک داور اعتراض خود نسبت به سوت های 
پیام حیدری را نشان می داد. به دلیل استحکام ضعیف طبقه 
دوم ورزشگاه آزادی و خطر سقوط به خاطر ازدحام زیاد 
تماشاگران، هواداران پرسپولیس سکوهای خود را ترک کردند. 
پیش از آغاز نیمه دوم بخش های زیادی از طبقه دوم تخلیه شد. 
این عده بعد از تخلیه آن بخش به سمت دیگر که پشت دروازه 

بود هدایت شدند.

  نظر ساپینتو
 ریکاردو ساپینتو پس از شکست یک بر صفر تیمش مقابل 
پرسپولیس اظهار داشت: بازی متعادل بود و آنها )پرسپولیس( 
چند موقعیت خطرناک داشتند، ما هم موقعیت  و فرصت های 
خطرناک بیشتری داشتیم و اگر پاس بهتری می دادیم 
می توانستیم گل بزنیم. تساوی در نیمه اول را می توانیم بپذیریم. 
وی افزود: در نیمه دوم، پرسپولیس گلی زودهنگام زد. لحظه ای 
که خیلی خوش شانس نبودیم و توپ به پشت صالح حردانی و 
سپس تیر دروازه خورد. یک موقعیت و یک گل، دربی همین 
است و برای ما این اتفاق افتاد. ما سه امتیاز را می خواستیم و 
حتی مساوی برای ما خوب نبود. پس از گل پرسپولیس، آنها 
از هر راهی که می توانستند به دفاع کردن پرداختند. ما سعی 
کردیم موقعیت سازی کنیم، ولی ما شانسی برای استفاده از 
کامبک نداشتیم. سرمربی تیم فوتبال استقلال خاطرنشان 
کرد: پیام حیدری داور خوبی است و از او خوشم می آید، ولی 
همه خطاها علیه ما بود. در دربی همه چیز متفاوت است. در 
دربی باید از شانس های تان استفاده کنید. آنها یک موقعیت 
داشتند و یک گل زدند. برای ما رسیدن به قهرمانی سخت شد. 
با این حال باور داریم و تا پایان می جنگیم. ساپینتو پس از اتمام 
صحبت های ابتدایی اش درباره دربی حاضر به پاسخگویی به 

سؤالات خبرنگاران نشد و نشست خبری را ترک کرد
  صحبت گل محمدی

 یحیی گل محمدی پس از پیروزی یک بر صفر پرسپولیس 
مقابل استقلال در دربی 100 در نشست خبری این بازی اظهار 
داشت: قبل از اینکه درباره بازی بخواهم صحبت کنم، ابتدا از 
همه هواداران مان تشکر می کنم، چون جو خیلی خوب و انرژی 
مثبتی برای ما به وجود آوردند و فکر می کنم هواداران هر دو تیم 

شور و اشتیاق زیادی به بازیکنان دادند تا بازی خوبی انجام شود. 
از همه هواداران داخل استادیوم تشکر می کنم. وی ادامه داد: 
بازی سختی برای هر دو تیم بود، اما ما کار را خیلی خوب شروع 
کردیم. هوای گرم امروز هم روی کیفیت هر دو تیم تأثیر منفی 
گذاشته بود. چمن ورزشگاه خشک بود و توپ حرکت نمی کرد.

بازی پایاپایی بود، ولی فکر می کنم ما تسلط بیشتری روی 
توپ داشتیم و البته گردش توپ مان بیشتر بود. در شروع نیمه 
دوم هم چیزی که برای ما مهم بود گرفتن سه امتیاز بود و در 
رختکن بچه ها این اراده را داشتند که از بازی با برد بیرون بیایند 
و خودشان را با ذهنیت خیلی خوبی آماده کرده بودند. سرمربی 
تیم فوتبال پرسپولیس خاطرنشان کرد: بازیکنانم با ذهنیت 
خوبی در نیمه دوم وارد زمین شدند و خوشبختانه به گل هم 
رسیدیم و بعد از آن نیز حریف فشار بیشتری آورد، ولی بازیکنان 
ما در خط دفاع و دروازه اکثر توپ ها را دفع کردند و خدا را شکر 
توانستیم سه امتیاز بازی را کسب کنیم. از بازیکنانم تشکر 
می کنم، چون تحت فشار زیادی برای پیروزی بودند و حق شان 
را هم گرفتند. این برد را به تک تک هواداران پرسپولیس تبریک 
می گوییم. گل محمدی در واکنش به این موضوع که با برد دربی، 
داستان قهرمانی بین پرسپولیس و سپاهان ادامه خواهد داشت و 
همین طور سرخپوشان در جام حذفی هم شانس قهرمانی دارند، 
گفت: تنها چیزی که به آن فکر می کنیم این است که سه بازی 
آینده را ببریم و این وظیفه اصلی ماست. اصلًا تمرکزمان  روی 
همین سه بازی است و باید کار خودمان را انجام دهیم. در هر 
صورت باید امیدوار باشیم تا سپاهان هم امتیاز از دست بدهد. اما 
اولین کاری که وظیفه داریم انجام دهیم ۳ بازی آینده را با برد 
از زمین بیرون بیاییم و فکر می کنم اتفاقات فوتبالی هم باعث 

می شود تا در نهایت قهرمان شویم.
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گفت وگو

پرسپولیس یک - استقلال صفر

 قرمز ها فاتح دربی 100 

 حسین طیبی از آن دسته بازیکنانی است 
که همیشه صحبت های جالب و تازه ای دارد؛ 
کسی که وحید شمسایی پس از سرمربیگری 
تیم ملی فوتسال، بازوبند کاپیتانی را در اختیار 
او قرار داده و به  عنوان باتجربه ترین بازیکن و 
بهترین بازیکن این روزهای ایران، در لالیگا 

اسپانیا به میدان می رود.
  حضور اتفاقی در فوتسال؟

اصلا فوتسال را دوست نداشتم و به زور من را 
به سالن های مشهد می برُدنند تا بازی کنم! یک 
زمان که آقای شمس همزمان سرمربی تیم ملی 
و علم و ادب مشهد بودند، مربی من در فوتبال 
که آقای بی غم بودند و مدیون ایشان هستم، 
قرار شد با تیم فوتسال امید علم و ادب مشهد 
بازی کنیم و تیم ما چمنی بود. پس از ما تیم 
بزرگسالان علم و ادب بازی داشت که همان 
زمان با وجود اینکه چمنی بازی می کردم، 
آقای شمس گفتند بیا فوتسال. برادر من هم 
ابومسلم بازی می کرد و آقای بی غم خیلی 
نقش داشت تا من به فوتسال بیایم. خیلی 
جالب بود که یک هفته با تیم امید علم و ادب 
مشهد تمرین کردم، آقای شمس گفت که به 
تیم بزرگسالان بروم. برای یک مسابقه بعد در 
لیگ برتر بزرگسالان، همان سال در تیم های 
ملی جوانان، امید و بزرگسالان بازی کردم 
که تمام این اتفاقات در یک ماه افتاد. شرایط 
خیلی خوب بود که بعد هم آقای علی افضلی 
کمک زیادی به من داشت تا با بازی های زیاد 

در تیم ملی بمانم.

 نقطه عطف با انتقال به »غیرت« 
من خیلی مصاحبه نمی کنم و شاید اولین بار 
باشد. یک زمان که فوتسال را شروع کردم و یک 
دفتری دارم که هنوز هم نگه داشتم، نوشتم 
که دوست دارم. »غیرت« پرافتخارترین تیم 
اروپا بود که همه بازیکنان تاپ برزیلی بودند 
و فقط دو بازیکن قزاق داشتند. وقتی پیشنهاد 
رسید اصلا فکر نکردم و واقعا خوشحال بودم. 
خیلی انگیزه داشتم. وقتی در روسیه بودیم، 
بازیکنان ایرانی ستاره های آنجا بودیم ولی 
به رختکن غیرت که رفتم 14 بازیکن از نظر 
اسمی و فوتسالی در دنیا بزرگ بودند. اولین 
تمرین که تمام شد به مدیر برنامه ام گفتم یک 
کاری کن برگردم چون جو خیلی سنگین بود 
و نگاه آنها فقط به بازیکنان برزیلی و اسپانیایی 
بود و زیاد به دیگر بازیکنان توجهی نداشتند. 
روزهای خیلی سختی داشتم و سه، چهار ماه 
این شرایط بود. خودم این موضوع را حس 
کردم و به مرور زمان خیلی بهتر شد و اتفاقات 

خوبی افتاد. 
 با »غیرت« آقای گل

یک جام اروپا، فوتسال به من بدهکار هست. 
چهارمی، دو بار سومی و یک نایب قهرمانی 
را تجربه کردم و امیدوارم با پالما به قهرمانی 
برسم. آرزوی من است و دوست دارم این اتفاق 
بیفتد. آنقدر در غیرت برای من اتفاق خوب 
فردی و تیمی افتاد. با غیرت آقای گل، بهترین 
خارجی، جزو 10 بازیکن تاریخ این باشگاه 
و جزو بهترین های اروپا و جهان شدم و تنها 

افسوس من نرسیدن به جام بود، با اینکه به 
جام دست زدم.

 چرا حضور در بنفیکا
آدمی هستم که چالش را دوست دارم. در 
غیرت راحت بودم و جا افتادم و می خواستم 
باید  بیفتد. من  برای من  اتفاق جدیدی 
زبان پرتغالی یاد می گرفتم و از صفر شروع 
می کردم. از نظر افتخار تیمی، جامی با بنفیکا 
کسب نکردیم و سوم اروپا شدیم ولی از نظر 
فردی خیلی شرایط برای من خوب بود. فقط 

بدشانسی ما، ناکامی در کسب جام بود.
 حضور در بارسا؟ 

از آینده خبر ندارم ولی تلاش کردم و در 
تیم های مطرح و قدرتمند دنیا بازی کردم 
و همیشه مقابل بارسلونا خیلی روز خوبی 
داشتم و دارم. با مصدومیت و روز عادی هم 
نمایش خوبی داشتم و شاید اتفاق بیفتد ولی 
نمی توانم درباره آینده صحبت کنم. همیشه از 
انتخاب  هایم راضی بودم ولی واقعا نمی توانم 

پیش بینی کنم
  شمسایی خیلی از ستاره های تیم 

ملی را کنار گذاشت
بازیکنان نسل قبل بهترین های دنیا بودند 
و پرکردن جای آنها خیلی سخت است که 
واقعا من افتخار داشتم کنارشان بازی کردم 
ولی بازیکنان جوان نیاز دارند با تجربه شوند و 
در یک رقابت بین المللی قرار بگیرند. من آدم 
روک وواضحی هستم و شاید خیلی ها ناراحت 
شوند ولی باید بگویم که متاسفانه خانواده 

فوتسال باهم خوب نیستند و این بزرگ ترین 
مشکل است. همین پیشکسوتان و خانواده 
فوتسال انقدر بعد از جام جهانی فشار بیش از 
حد به تغییر نسل گذاشتند، حالا فشار را روی 
این تیم هم گذاشتند. ما بزرگ تر از اسپانیا و 
برزیل و ایتالیا نیستیم که حتی نتوانست به جام 
جهانی برسد یا دو قهرمانی را از دست بدهد. 
بازیکن جوان باید تجربه کسب کند. نمی شود 
که با یک سال بازی به فینال جام جهانی 
برسد. وقتی تیم را جوان می کنید، نمی توانید 
هم جوان کنید و هم نتیجه بگیرید. کادر فنی 
تصمیم به جوان گرایی و تغییر نسل گرفته و 
این اتفاق افتاده و باید حمایت کنند. رسانه ها و 
جامعه فوتسال نباید فشار مضاعف بگذارند. من 
به آینده خیلی امیدوار هستم ولی این بازیکنان 
باید بازی کنند و با تجربه شوند. بازی با برزیل، 
اندازه ۲0 مسابقه تدارکاتی با آسیایی هاست. 
برای من سوال است الان که تغییر نسل اتفاق 
افتاده، باید حمایت شویم. فشار گذاشتن روی 
این تیم، منطقی نیست. در یک سال با تغییر 
نسل نمی شود به جام جهانی بروید. ما در جام 
جهانی برزیل را در شرایطی شکست دادیم که 
فیفا پس از آن مسابقه برای ما بلیت برگشت 
گرفته بود و هیچکس فکر نمی کرد آن برد 
بزرگ رقم بخورد. مشکل اصلی تیم ملی، 
خوب نبودن خانواده فوتسال باهم هستند و 
این شرایط ضربه می زند. اینکه نمایش الکی 
بدهیم که با یکدیگر خوب هستیم، به تیم ملی 

ضربه می زند. 

حسین طیبی:

حضور در بارسا؟  شاید اتفاق بیفتد

مبینا علی نسب عضو تیم ملی شطرنج  
کشورمان در خصوص شرایط فعلی این رشته 
ورزشی و انتخاب سرمربی جدید صحبت 

کرد. 
   در خصوص شرایط این روزهای 
فدراسیون شطرنج و بچه های شطرنج باز 

توضیح می دهید؟
 من در تعطیلات نوروزی به مسابقات اوپن 
اسپانیا دعوت شده بودم و تمام هزینه ها به جز 
بلیت رفت و برگشت بر عهده خود کشور 
میزبان بود. خیلی خوشحالم در آنجا دو رقابت 
خوب دادم. رقابت ها فوق العاده سطح بالایی 
داشت. کمتر از پنج ماه تا بازی های آسیایی 
زمان در پیش است اما با این وجود متاسفانه 
هنوز برنامه خاصی از طرف فدراسیون شطرنج 
برای ما ارسال نشده است. امیدوارم زودتر 
اردوها برای ما استارت بخورد تا بتوانیم روند 
تمرینی خوب پشت سر بگذاریم تا در نهایت 
این اتفاق منجر به کسب نتایج خوب از طرف 

ما شطرنج بازان در چین شود.
   چه نظری درباره انتخاب یک مربی 

روس دارید؟
ترام نیک، خودش جزو برترین بازیکنان 
شطرنج دنیا بوده و اگر به عنوان مربی تیم 
ملی انتخاب شود باید حضورش را به فال نیک 
گرفت. البته با توجه به روند پیشرفت خوبی 
که پسران ما در پیش گرفته اند اما فعلا 
اردویی برای آنان تشکیل نشده و چون مربی 
هم در کنارشان نیست این مساله می تواند 

یک اتفاق خوب برای ما قلمداد شود.
   چه هدفگذاری برای بازی ها دنبال 

می کنید؟
بازی های آسیایی باید در ۲ بخش انفرادی 
و تیمی برگزار شود و بدون شک مسابقات 
هم سطح بالایی خواهد داشت. چین و هند 
را باید از جدی ترین رقبای خودمان در راه 
کسب مدال بدانیم. کار واقعا سخت است 
اما هدفگذاری خود من و سایر بچه ها در این 

است تا بهترین نتایج را به دست بیاوریم.
   آیا پیشنهاد خارجی دارید؟

 رشته شطرنج مانند دیگر رشته های 
ورزشی نیست و در مدت یک هفته پرونده 
مسابقات بسته می شود. من در سال گذشته 
در لیگ ترکیه بودم و همراه با تیمم در لیگ 
آن کشور مقام سوم را کسب کردیم. برای 
فصل آینده فعلا هنوز با پیشنهادی از طرف 

هیچ تیمی مواجه نشده ام.
   فدراسیون برای رفع مشکلات چه 

اقدامی کرده است؟
اوضاع چندان خوب نیست و باید امیدوار 
باشیم بهتر شود. حتی از طرف وزارت ورزش 
هم چنین رویه ای وجود دارد زیرا متاسفانه 
قول هایی داده شده اما هیچکدام تاکنون 
علمیاتی نشده است. گوش شنوایی برای حل 

مشکلات ما وجود ندارد. 

  کوتاه 
تسنیم: پاکو خمس در نشست خبری بعد از برتری یک بر 
صفر تراکتور مقابل پیکان، گفت: حریف برای زدن گل تساوی، 
باید خیلی شانس می آورد. نیمه اول خوب کار کردیم و باید چهار 
گل به ثمر می رساندیم. روی این موضوع باید کار کنیم که چرا 
نتوانستیم به گل های بیشتری برسیم. وی در پاسخ به سوالی 
مبنی بر دلایل روی آوردن تراکتور به شوت از راه دور در نیمه 
اول عنوان کرد: شوتزنی یکی از راه های گلزنی است. ما همه جوره 
روی دروازه پیکان موقعیت ایجاد کردیم و صرفاً به شوت زنی اکتفا 
نکرده بودیم. در نیمه اول که باد به نفع مان بود، روی شوتزنی 
برنامه ریزی کرده بودیم. سرمربی تراکتور در پاسخ به این سوال 
که »آیا شاهد تراکتور ایده آل شما بودیم؟« گفت: نمایش تراکتور 
در نیمه اول ایده آل بود؛ البته باید موقعیت های گلزنی را تبدیل 
به گل می کردیم، اما نیمه دوم شرایط جوی کار را سخت کرد. 
در مجموع بازی خوبی انجام دادیم و اگر می توانستیم ضربات 
نهایی را بهتر بزنیم، بازی چهار بر صفر می شد. خمس با بیان 
اینکه ما همواره برای زدن ضربات آخر تمرین می کنیم، تصریح 
کرد: برخی نواقص را می توان با تمرین بیشتر رفع کرد، اما گلزنی 
استعداد ذاتی است. امروز در تمام کنندگی مشکل داشتیم، 
وگرنه نتیجه دیگری رقم می خورد. وی  با تشکر از حمایت 
هواداران گفت: از تماشاگران به خاطر حمایت در زیر باران و 
هوای سرد تشکر می کنم. شاید هواداران دیگر تیم ها اینطور 
حمایت نمی کنند. با حضور آنان کار ما راحت می شود و امیدوارم 
در بازی با نساجی هم ما را حمایت کنند؛ چرا که به سه امتیاز 
بازی های آینده نیاز داریم. خمس در خصوص دلایل عدم حضور 
محمد عباس زاده در ترکیب اصلی و شایعات مطرح شده در این 
زمینه، گفت: من راجع به موضوعات جدی صحبت می کنم و در 
خصوص شایعات حرف نمی زنم. موضوع خاصی وجود ندارد. 
سرمربی تراکتور در پاسخ به این سوال که آیا قول قهرمانی در 
فصل بعد را می دهد؟ ادامه داد: دوست داشتم قول قهرمانی در 
فصل آتی را بدهم، ولی نمی توانم بابت نتایج قول بدهم. می توانم 
این اطمینان را بدهم که تلاش لازم را انجام خواهیم داد. وی در 
پاسخ به انتقاد یکی از خبرنگاران در رابطه با عملکرد هاشم نژاد 
و قنبری و عدم حضور عباس زاده در ترکیب اصلی، گفت: پست 
محمد عباس زاده با مهدی هاشم نژاد و قنبری متفاوت است و تا 
زمانی که من سرمربی هستم، در این رابطه تصمیم خواهم گرفت. 
فارس: گئورگی گولسیانی پس از پیروزی پرسپولیس در دربی 
100 گفت: بازی بسیار سختی بود. هر ۲ تیم سعی داشتند به 
پیروزی دست یابند و پیروزی این مسابقه برای ما بسیار مهم بود. 

بیــن المــلل 
  لیونل مسی ستاره ۳٥ ساله آرژانتینی پس از دو سال حضور 
در فوتبال فرانسه و تیم پاری سن ژرمن در راه بازگشت به تیم 
بارسلونا قرار دارد. روزنامه »اکیپ« درباره آینده کاپیتان قهرمان 
جام جهانی ۲0۲۲ قطر می نویسد: فوتبال فرانسه افسوس مسی 
را خواهد خورد. اگر اوضاع تغییر نکند، او پاری سن ژرمن ار ترک 
خواهد کرد. پاریس هم از نبود او افسوس خواهد خورد حتی 
اگر در چشم بسیاری از هوادارانش این گونه به نظر برسد که 
با او ناعادلانه رفتار شد. پس از حذف زودهنگام پاری سن ژرمن 
از لیگ قهرمانان اروپا توسط بایرن مونیخ، هواداران افراطی 
پاریسی ها انگشت اتهام را به سمت مسی نشانه رفتند و در دو 
بازی بعد از آن، او را هو کردند. رسانه فرانسوی در ادامه زبان 
به انتقاد از سران پاری سن ژرمن گشوده و می نویسد: اتفاقات 
پیرامون مسی به دلیل شکست سیاست باشگاه در طول دو سال 
گذشته است چرا که آن ها از جنبه ورزشی این انتقال هزینه 
کردند تا به صورت گسترده ای برای ابعاد تجاری آن استفاده 
کنند. گفته شده به دلیل علاقه مسی برای حضور دوباره در 
بارسلونا و پس از عدم نتیجه در مذاکرات مربوط به تمدید قرارداد 
او با پاریسی ها، سران بارسا دست به کار شده اند و احتمالاً لئو 

بار دیگر پیراهن شماره 10 آبی واناری ها را بر تن خواهد کرد.

   گلزنی
مهدی طارمی پس از یک مسابقه غیبت در ترکیب 
پورتو که به خاطر پنج کارته بودن و محرومیت شنبه 
شب در بازگشت دوباره به جمع ۱۱ نفر اصلی تیمش 
درخشید و توانست یکی از گل های تیمش را به ثمر 

رساند.

 مهمان ویژه 
 پیروزی 2-0 شاگردان کارلو آنچلوتی مقابل سلتاویگو 
یک مهمان بسیار ویژه داشت. فرانچسکو تونی، اسطوره 
باشگاه رم و تیم ملی ایتالیا همراه با همسر خود با حضور 
در ورزشگاه سانتیاگو برنابئو تماشاگر پیروزی خانگی 

رئال بود.

              شکست سنگین
یاران عابدزاده که طی چهار هفته گذشته لالیگا 2 
اسپانیا یک شکست و سه تساوی داشتند، امیدوار 
به کسب پیروزی در دیدار خانگی مقابل آندورا 
بودند ولی در دیداری یک طرفه با 4 گل شکست 

خوردند. 

ـت
وشـ
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 ماهی ۱۰۰ میلیون 

حقوق مربی خارجی کبدی 
ایسنا: شایلا جین هندی سرمربی تیم ملی 
کبدی زنان ایران ۶ اردیبهشت به ایران خواهد 
آمد. شایلا جین قرار است ملی پوشان کبدی ایران 
را برای بازی های آسیایی هانگژو چین آماده کند. 
این سرمربی هنوز قراردادی با فدراسیون ایران 
ندارد و قرار است با حضور در ایران توافق های 
لازم انجام شود اما به گفته رئیس فدراسیون 
احتمالا مبلغ قرارداد این مربی برای حدود 
یکماه ۲ هزار دلار معادل 100 میلیون تومان 
خواهد بود.  این مربی تا بازی های آسیایی هدایت 
تیم ملی را برعهده خواهد داشت. تیم ملی کبدی 
زنان ایران با هدایت جین در بازی های آسیایی 
دوره قبل به مدال طلا رسید. عباس اورسجی، 
رئیس فدراسیون کبدی درباره حضور شایلا 
جین در ایران و مبلغ قراردادش گفت: او قرار 
است ۶ اردیبهشت به ایران بیاید. هنوز با او توافق 
نکرده ایم اما احتمالا مبلغ قراردادش ۲ هزار دلار 

خواهد بود. 

خارج ازمستطیل سبز

بهترین بوکسور حال حاضر جهان  
مایک تایسون، قهرمان اسبق سنگین وزن 
جهان، تایسون فیوری را بهترین بوکسور 
 ،RBC حال حاضر جهان می داند. به گزارش
قهرمان اسبق سنگین وزن جهان گفت که 
تایسون فیوری بریتانیایی جاذبه اصلی بوکس 
و شناخته شده ترین شخصیت در این ورزش 
است. تایسون ٥۶ ساله گفت: بهترین بوکسور 
دنیا تایسون فیوری است. اکنون او اصلی ترین 
جاذبه بوکس و شناخته شده ترین شخصیت 
در این ورزش است. فیوری قهرمان سنگین 
وزن شورای جهانی بوکس است. بوکسور ۳4 
ساله انگلیسی ۳۳ برد در ۳4 مبارزه در رینگ 
حرفه ای و یک تساوی در دوئل با دیونتای 
وایلدر آمریکایی در سال  در کارنامه دارد. این 
بوکسور اولین عنوان خود را در سال ۲01٥ 
در مبارزه با ولادیمیر کلیچکو به دست آورد. 
فیوری تمام عناوین خود را به دلیل دوری سه 
ساله از بوکس به دلیل دوپینگ و همچنین 
افسردگی و اعتیاد به مواد مخدر از دست داد. 

خبـــــر

مبینا علی نسب: 
فدراسیون شطرنج 
برنامه خاصی برای 

ما ندارد!

 حسین ردکا 
روزنامه نگار
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 شماره 
1533 روزنامه صبح ایران

غیـــر محرمانـــه
 شهادت یک مرزبان در کردستان

سرهنگ محمد عارف سپهری، فرمانده مرزبانی استان 
کردستان گفت: استوار یکم سجاد قدمی از مرزبانان 
کردستان حین پایش و کنترل نوار مرزی به درجه رفیع 
شهادت نائل شد. فرمانده مرزبانی استان کردستان گفت: 
مراسم تشییع این شهید مرزبانی امروز دوشنبه ساعت 
10 صبح با حضور مسئولان، فرماندهان نظامی و انتظامی 

و اقشار مختلف مردم در شهر قروه برگزار می شود. 

شهاب حسینی در نقش صدام؟
شهاب حسینی بازیگر سینما که طی چند روز گذشته 
با چهره ای متفاوت در تمرین بازی  یک تیم فوتبال 
شرکت کرده بود و همین چهره باعث شده بود، شایعاتی 
پیرامون او شکل بگیرد که قرار است نقش صدام حسین 
را بازی کند، در صفحه مجازی اش این موضوع را تکذیب 

کرد.

نگهبانی والدین دانش آموزان 
تصاویری از شیفت های نگهبانی توسط خانواده های 
دانش آموزان مدارس زنجان برای مراقبت از فرزندانشان 
را منتشر در فضای مجازی منتشر شده است.پایگاه 
اطلاع رسانی »چند ثانیه«، عکس از شیفت های نگهبانی 
توسط خانواده های دانش آموزان مدارس زنجان برای 

مراقبت از فرزندانشان را منتشر کرد. 

آمار عجیب میرسلیم
مصطفی میرسلیم نماینده مجلس در توییتی نوشت: 
بیش از ٥0 میلیون نفر بعد از پیروزی انقلاب در ایران 
متولد شده اند. اولین حقّ آنها آگاهی است: آگاهی از 
آرمان ها، آگاهی از قابلیت ها و شایستگی های ما، آگاهی 

از آسیب پذیری های ما. 

 دریافتی مدیرعامل آلفابت ۸۰۰ برابر حقوق 
کارمندان

ساندار پیچای، مدیر عامل آلفابت، برای سال ۲0۲۲، 
مجموعا حدود ۲۲۶ میلیون دلار بسته جبرانی دریافت 
کرد که بیش از ۸00 برابر میانگین حقوق کارکنان بود. 
اظهارنامه بورسی آلفابت نشان داد که بسته جبرانی 
پیچای شامل پاداش سهام به ارزش حدود ۲1۸ میلیون 
دلار بوده است. این اختلاف دستمزد در شرایطی روی 
می دهد که آلفابت )شرکت مادر گوگل(، تعداد کارمندان 

خود را در سراسر جهان کاهش داده است. 

 فرار میثاقی 
تشویق شدید مجری محبوب تلویزیون و برنامه پربیننده 
نود، واکنش شاگرد او را در پی داشت. عادل فردوسی پور 
دیشب تشویق شد تا میثاقی مجری جانشین او در شبکه 
سه، سالن را ترک کند. تشویق فردوسی پور در حضور 
میثاقی مجری برنامه فوتبال برتر؛ در مسابقات دیشب جام 
رمضان سبزوار باعث شد که محمدحسین میثاقی پس از 
فراگیر شدن نام عادل فردوسی پور توسط سبزواری ها، از 

سالن ۳٥00 نفری سربداران خارج شود. 

حکم جالب قاضی 
 رأی جایگزین حبس یک  متهم در حمیدیه، به تهیه 
لباس برای کودکان نیازمند زیر 10 سال محکوم شد. رئیس 
کل دادگستری خوزستان گفت: تهیه لباس برای کودکان 
نیازمند و کاشت سه هزار نهال جایگزین حبس ۲ متهم در 
شهرستان های حمیدیه و بندر امام خمینی)ره( تعیین شد. 
علی دهقانی در خصوص آرای جایگزین حبس در استان 
اظهار داشت: رأی جایگزین حبس یک  متهم در حمیدیه، 
به تهیه لباس برای کودکان نیازمند زیر 10 سال محکوم 
شد. وی ادامه داد: یاسر فرج وند دادرس شعبه 101 دادگاه 
کیفری ۲ شهرستان حمیدیه، در رأی یکی از پرونده های 
مطرح در این حوزه قضائی، مجازات شش ماه حبس متهم 
را به مجازات جایگزین خرید لباس برای شب عید کودکان 
نیازمند و آسیب پذیر زیر 10 سال شهرستان معادل یکصد 

و پنجاه میلیون ریال تبدیل کرد. 
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خبــــر

 

 

 

 

   فیبر نوری

   فیبر نوری یکی از محیط های انتقال داده با سرعت 
بالاست. امروزه از فیبر نوری در موارد متفاوتی نظیر: 
شبکه های  بین شهری،  و  تلفن شهری  شبکه های 
کامپیوتری و اینترنت استفاده می شود. فیبرنوری 
رشته ای از تارهای شیشه ای بوده که هر یک از تارها دارای 
ضخامتی معادل تار موی انسان را داشته و از آنان برای 
انتقال اطلاعات در مسافت های طولانی استفاده می شود. 
 تبادل اطلاعات با بالاترین سرعت و کم ترین خطای 
ممکن، از جمله هدف های اصلی برای ارتقای کیفیت 
اینترنت است. در همین راستا، اینترنت فیبر نوری یکی از 
فناوری های مورد استفاده است که با جایگزینی به جای 
کابل مسی، تجربه سرعت بی نظیر تا 1,000 مگابیت بر 

ثانیه، با حداکثر کیفیت را برای کاربران فراهم می کند. 
 یکی از موارد استفاده فیبر نوری اینترنت پرسرعت 
FTTH است که امنیت و اطمینان بیشتری را برای کاربر 
به ارمغان می آورد. امکان هک کردن امواج در این مسیر 
به مراتب کمتر است و تغییر در کیفیت آن نیز به صورت 

کلی تقریباً غیرممکن به نظر می رسد. 
 هزینه کابل های مسی بسیار زیاد بودند و روز به روز 
هم افزایش می یابند. استفاده از این کابل ها در حال حاضر 
چندان به صرفه نیست و جایگزینی آن ها با FTTH نه تنها 
هزینه اولیه، بلکه هزینه تجهیزات و نگهداری شبکه را هم 

کاهش می دهد. 
 سرعت انتقال اطلاعات بالا به کمک فیبر نوری باعث 
شده است تا برای منازل استفاده از FTTH به یک مزیت 

بسیار عالی تبدیل شود. 
 به کمک FTTH می توان دوربین های امنیتی و 
حفاظتی را هم در منزل مورد استفاده قرار داد و در شبکه 

امنیتی منزل از آن بهره برد. 
 استفاده از خدمات اینترنتی و تلفن ویپ که قابلیت 

و کیفیت بسیار بالایی را برای کاربر به ارمغان می آورد. 
 کاهش هزینه های تماس در کسب و کارهای بزرگ 

و کوچک
 تأثیر اینترنت بر کسب و کارها

1. فرصت های بازاریابی
۲. فرصت های تجاری آنلاین

۳. اتوماسیون تجاری
 4. فرصت های توسعه تجارت

 ٥. کارکنان از راه دور
 7. فضای ذخیره سازی ابری برای مشاغل

7. نسخ و تاییدیه های پزشکی
 اینترنت ماهواره ای استارلینگ بهتر است یا 

FTTH فیبر نوری
هزینه تجهیزات و خرید سرویس استارلینک به مراتب 
گران تر از فیبر نوری است و در حال حاضر با توجه به اینکه 
استارلینک هنوز پروتکل ها و قوانین و شرایط فنی دولت را 
قبول نکرده استفاده از آن ریسک بالایی دارد زیرا هر زمانی 
که بخواهد می تواند اینترنت را قطع کند و به هیچ مقامی 
هم پاسخگو نیست ولی فیبر نوری در داخل کشور است 
و کوچک ترین برتری آن نسبت به استارلینک پاسخگو 

بودن اپراتور ارائه دهنده اینترنت است.

نمایش فیلم ترور دانشمند هسته ای
 فیلم سینمایی »هناس« به کارگردانی حسین دارابی وارد 
شبکه نمایش خانگی شد.به گزارش  مهر، فیلم سینمایی 
»هناس« به کارگردانی حسین دارابی و تهیه کنندگی 
محمدرضا شفاه، از ۲ اردیبهشت ماه همزمان با عید فطر 
وارد شبکه نمایش خانگی شد.این فیلم سینمایی قصه ترور 
یک عشق را از زاویه دید شهره پیرانی همسر شهید داریوش 
رضایی نژاد از دانشمندان هسته ای ایران در آخرین روزهای 

زندگی او، به تصویر می کشد.

 سید احسان خداکرم زاده
  دکترای مخابرات 

دریچـــــه

و  کودکان  »تئاتر  کتاب  نویسنده    
نوجوانان« گفت: هر آدمی دوست دارد مرکز 
توجه باشد و تشویق و طرفدار را دوست دارد 
اما مهم این است که کجا مهم تر هستید.

داوود کیانیان در گفت وگو با ایرنا و در توضیح 
فعالیت این روزهای خود بیان کرد: این روزها 
بیشتر مطالعه می کنم و می نویسم چرا که 
کارم در زمینه پژوهش است؛ آن هم پژوهش 
در زمینه تئاتر کودک و نوجوان. پژوهش در 
این حوزه )تئاتر کودک و نوجوان( چیزی 
است که به شدت احساس می کنم جایش 
خالی است و ما به شدت به آن نیاز داریم. 
به همین دلیل سال هاست که تمام زمانم را 
در این حوزه متمرکز کرده ام. وی در توضیح 
تعداد مکتوباتی که در این عرصه برجای 
گذاشته است، گفت: با نمایشنامه ها بیش از 
صد جلد است اما امروز معتقدم اینها کمیت 
است و کمیت مهم نیست؛ چنانچه گاهی 
می بینید که نویسنده ای یک یا دو کتاب دارد 
اما جهانی می شود چون کیفیت کارش خوب 
است؛ کار هنر کیفی است و ترازو نیست که 
بگوییم چندتاست. اگرچه زمانی آدم این گونه 
فکر می کرد که کمیت مهم است اما امروز 
فکر می کنم باید به کیفیت بیشتر اندیشید.

نویسنده کتاب تئاتر کودکان و نوجوانان 
)1۳70( درباره ارتباطش با بهروز غریب پور 
)نویسنده و کارگردان تئاتر کودک( اظهار 
داشت: دوست هستیم و متاسفانه تاکنون 
باهم همکاری مشترک نداشتیم اما همیشه 
کارهایشان را دنبال می کنم؛ خود ایشان کار 

پژوهشی، تالیفی و ترجمه دارد و در بخش 
عروسکی کارهای شان قابل استفاده است و 
کمتر همانند ایشان داریم که در زمینه کار 
عروسکی تا به این اندازه فعال و همه جانبه 
باشد.کیانیان در پاسخ به این پرسش که 
آیا کار اجرایی هم انجام داده است گفت: تا 
سال های 7۳ و 74 کار اجرایی و کارگردانی 
هم می کردم و آخرین کارم خروسک پریشان 
در مرکز تئاتر کانون پرورش فکری کودکان 
بود که این کار اجراهای بسیاری در تهران 
از آن استقبال  و شهرستان ها داشت و 
شد.نویسنده کتاب نگاهی گذرا به تاریخچه 
تئاتر کودکان در ایران؛ مقدمه کتاب بیست 
سال تئاتر )1۳۸1( ادامه داد: ولی بعد از آن 
چون عقیده داشتم که جای خالی پژوهش در 
تئاتر کودک وجود دارد، مسیرم را تغییر دادم.

وی افزود: البته این مشکل )فقدان پژوهش( 

در همه بخش ها وجود دارد چنانچه بخش 
تئاتر بزرگسال هم از پژوهش خالی است 
اما در تئاتر کودک این موضوع بسیار ضعیف 
است. اساسا هرکار کاربردی و اجرایی ای که 
بخواهد انجام شود اگر قبلش پژوهش نباشد 
به بیراهه می رود چون برنامه ندارد و نمی دانیم 
کجا هستیم و کجا می خواهیم برویم. نویسنده 
کتاب نمایش کودک )کتاب مربی برای اجرای 
نمایش خلاق وبازی های نمایشی با کودکان 
ونوجوانان درمراکزآموزشی 1۳۸0( در پاسخ 
به این پرسش که چرا از دهه 70 و پس از این 
که سال ها پشتوانه پژوهشی داشتید دیگر 
کار عملی را از سر نگرفتید، گفت: بقیه اش 
را به عهده دیگران گذاشتم تا از جایی که من 
پژوهش را تمام کردم شروع کنند و جلو بروند، 
البته در کنار این کارها نمایشنامه هم نوشته و 
منتشر کرده ام. این فضای کار مانند اقیانوسی 

است که هرچه بیشتر آن را می شناسی بیشتر 
درک می کنی که چه فضای گسترده است که 
خلأهایش پر نشده.کیانیان در توضیح این که 
در سال های گذشته و همواره پیشنهادهایی 
برای بازیگری داشته است، گفت: هم به واسطه 
برادرم رضا و هم کارگردان هایی که با من کار 
کرده بودند و هم کارگردان های دیگر دعوت 
به بازیگری شدم اما هرکسی ویژگی های 
خاصی دارد که برای من این ویژگی ها در تئاتر 
محقق است و به دلیل معلم بودن این را در 
تئاتر کودک و نوجوان دیده ام به همین دلیل 
بر اینها متمرکز شده ام.وی افزود: چندین 
بار پیشنهاد داشتم. نقش های مختلفی 
را پیشنهاد کرده اند اما من چون احساس 
می کنم کارم نیست قبول نکردم. آدم باید 
کاری را انجام بدهد که ضرورت دارد و در 
این شرایط از کارت لذت خواهی برد.مدیر 
مرکز تولید تئاتر کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان در سال های 1۳۶۹-

1۳70 در پاسخ به این سوال که آیا دوست 
نداشتید در مرکز توجه باشید، خاطرنشان 
کرد: اتفاقا هر آدمی دوست دارد مرکز توجه 
باشد و تشویق و طرفدار را دوست دارد 
اما مهم این است که کجا مهم تر هستید.

کیانیان گفت: بارها دیده ام که برخی با 
یکی دو کار بسیار مورد توجه قرار گرفته اند 
و بعدا دچار افول شده اند. به دلیل این که 
در جایگاه اصلی خودشان نبوده اند؛ برای 
لحظاتی درخشیده و بعد چه؟ آدم باید در 
جایی باشد که دائم بتواند کار و زندگی کند 
و لذت ببرد. من در این سن اصلا احساس 
تنهایی نمی کنم چون آنقدر کار برای انجام 
دادن هست که سال های سال هم زنده باشم 

باز باید کار کرد.

داوود کیانیان: 
 مهم این است که کجا مهم تر هستید
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